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Методичні рекомендації допоможуть учителеві  в організації навчальної діяльності учнів на уроках: у постановці та розв’язанні навчальних завдань, у доборі матеріалу та організації групових форм навчального співробітництва, у роботі з формування дій контролю та оцінки, що є найактуальнішими проблемами в початковій школі.
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1. Мета та завдання вивчення української мови в третьому класі 
У третьому класі на уроках української мови продовжується робота, розпочата на попередніх етапах навчання за програмою розвивального навчання, спрямованої на формування в учнів комунікативної компетентності, системного бачення мови та соціально-культурного розвитку особистості в умовах навчальної діяльності, що безпосередньо пов’язане із становлення ключової компетентності уміння вчитися та становлення учнів як суб(єктів навчання.  
Подальше становлення суб’єкта навчальної діяльності (Д.Б. Ельконін, В.В. Давидов, В.В.Рєпкін) відбувається  на етапі навчання в третьому класі, як це було і в другому класі,  за умови участі дитини разом з учителем та іншими учнями в розв’язанні пізнавальних та практичних завдань навчально-дослідницького спрямування в межах формування орфографічної дії. Розв’язання навчальних завдань вимагає і подалі розгортання на уроках колективно-розподіленої форми навчальної діяльності (групова та парна робота, мікродискусія в групі або загальнокласна дискусія), коли учитель та учні  складають єдиний творчий організм, де ініціативність, самостійність та відповідальність (показники ключової компетентності уміння вчитися) проявляють і учитель, і учні. Учитель надає допомогу учням лише у разі, коли об’єктивно вичерпані усі учнівські можливості і самі учні чітко формулюють свій учнівський запит до вчителя, усвідомлюючи якого саме знання або уміння їм не вистачає, щоб безпомилково виконати завдання. Розв’язання кожного навчального  завдання передбачає наявність мотиву (навчально-пізнавального інтересу), цілепокладання, контролю, оцінювання, а також дій аналізу, моделювання, узагальнення, конкретизації. Ці психологічні новоутворення наявні в учнів на різних рівнях сформованості. Зазначимо, що на розвиток навчально-пізнавального інтересу суттєво впливає метод розвивального навчання – розв’язання навчальних завдань. Звертаємо увагу вчителя на те, що в зошитах-посібниках для третього класу в кожній главі з’являється матеріал «Завдання для допитливих», факультативне використання якого теж сприяє розвитку навчально-пізнавального інтересу.  
Стосовно становлення в учнів дії цілепокладання слід зазначити, що на це впливає саме робота з навчальними завданнями, коли учні в ході дослідження відкривають і усвідомлюють загальний спосіб дії, який дозволяє їм безпомилково діяти в межах широкого кола практичних завдань. Поступово учні усвідомлюють, що є різниця між тим, щоб навчитися, наприклад, правильно писати слово горлечко (практичне завдання) або навчитися перевіряти орфограми слабкої позиції звука в суфіксах взагалі (навчальне завдання).   Для подальшого формування дій контролю та оцінки в третьому класі вчитель пропонує такі завдання, як перевірка правильності запису окремого слова або речення, виявлення причин помилки, класифікація помилок, перевірка правильності визначення морфемного складу в слові, вибір з-поміж кількох моделей тієї, що відповідає певному морфемному складу слова, встановлення відповідної послідовності кроків алгоритму, уточнення наявного алгоритму дії. Продовжується робота і з формування дії моделювання – учням весь час пропонується робота з співставлення  транскрипції (звукова модель слова) та буквеного запису (буквена модель слова),  пропонується завдання на побудову буквеної моделі певного слова на основі аналізу його звукової оболонки. Також велика увага приділяється  роботі з морфемним складом слова і відображенням цього складу в спеціальній моделі. Таким чином у третьому  класі продовжується цілеспрямована робота на уроках української мови з формування та корегування наявних рівнів сформованості перелічених вище психологічних новоутворень в учнів (див. розділ «Діяльнісна змістова лінія» у програмі з української мови (3 клас)  авторів Старагіної І.П., Перепелициної О.А., Сосницької Н.П.).  
Програма передбачає в третьому  класі, що учні  продовжують опановувати   орфографічну дію в процесі дослідження мовних явищ (історичне чергування звуків в основі слова, позиційне чергування звуків, парних за м’якістю – твердістю в корені слова, позиційне та історичне чергування звуків в префіксах та суфіксах, позиційне чергування звуків в особових закінченнях), що поступово забезпечує здійснення  їм орфографічної дії у будь-якій частині слова  (див. розділ «Мовна змістова лінія» у програмі з української мови (3 клас) авторів Старагіної І.П., Перепелициної О.А., Сосницької Н.П.).   
Виявлення відношень словотворчої мотивації (друге півріччя 2-го класу) дозволило  учням виділити корінь як значущу частину основи. Саме корінь  став об’єктом орфографічної дії в кінці другого класу, коли учні навчилися перевіряти орфограми слабкої позиції в корені слова за сильною позицію в тому самому корені в спорідненому слові. У третьому класі розширюється коло мовних явищ, за якими пропонується спостерігати учням. Так, учні натрапляють на непозиційне (історичне)  чергування звуків у корені споріднених слів. Учні знайомляться з історичним чергування приголосних звуків [г] // [ж], [к] // [ч], [х] // [ш], що трапляється в коренях споріднених слів, та [г] // [з'], [к] // [ц'], [х] // [с'], що трапляється у формах слова.   Особливий інтерес в учнів викликає чергування голосних звуків: [о] // [і], [е] // [і] ([e( ]   // [і]) та [е] // [(] ([e( ]   // [(]). Справу в тому, що знання про історичне чергування голосних звуків в корені слова дозволяє учням  виявити деяку закономірність: у коренях, де трапляється історичне чергування майже завжди відсутня сильна позиція для звука [e( ]  .   У   таких  випадках перевірка орфограми слабкої позиції звука слід роботи за орфографічним словником. Але, у разі, коли словника немає під рукою,  можна скористатися і правилом історичного чергування:  якщо [e( ]   // [і] або ([e( ]   // [(]), то [e( ]  позначається на письмі буквою е. 

Знання про історичні чергування звуків дозволяє учням уточнити (конкретизувати) поняття про сильну та слабку позицію звуків при  позиційному чергуванні звуків, що, у свою чергу, суттєво впливає на усвідомлення орфоепічних законів літературного мовлення. Крім історичного чергування звуків у третьому класі саме з метою конкретизації поняття про сильну та слабку позицію звуків учням пропонується поспостерігати за позиційним чергуванням приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю, і навчитися перевіряти орфограму слабкої позиції «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком або пом’якшеним».  
У ході роботи з коренем слова в третьому класі вчитель розв’язує низку методичних завдань. Він вчить учнів: 
–  визначати  в словоформах та споріднених словах історичні чергування голосних та приголосних звуків;

– правильно утворювати і використовувати в мовленні словоформи та споріднені слова з урахуванням історичного чергування голосних та приголосних звуків;
– визначати  корінь у споріднених словах з урахуванням історичних чергувань звуків; 
·  записувати під диктування тексти, перевіряючи орфограми слабких позицій звуків у корені слів усіма відомими способами (за сильною позицією, з врахуванням історичного чергування звуків, за допомогою орфографічного словника).

Наступний крок у формуванні орфографічної дії у третьому класі пов’язаний з виявленням понять про префікс і суфікс як значущі частини слова. Це навчальне завдання включає виявлення позиційного чергування звуків у префіксах і суфіксах, а також  історичного чергування звуків у суфіксах. Учні вчаться перевіряти орфограми слабкої позиції звуків у префіксах (роз-, без-) і суфіксах     (-ник-,    -иц-, -ич-, -ечк- тощо) шляхом визначення сильної позиції звука. Але не завжди є змога здійснити перевірку за сильною позицією, тому у деяких суфіксах, наприклад, -ень-,      -ець-  перевірка орфограм слабкої позиції звука здійснюється з урахуванням історичного чергування звуків. Для перевірки  орфограм слабкої позиції звука в префіксах з- (с-), пре-, при- вводяться спеціальні правила, які, як і правило історичного чергування, використовуються саме у разі, коли не можна звернутися до орфографічного словника. 
Щоб забезпечити свідомий перехід від роботи з коренем та афіксами (префікс, суфікс) до роботи з закінченням як значущою частиною слова, програма пропонує третьокласникам виявити особливості лексичного та граматичного значення слова, а також те, що  основа слова є носієм лексичного значення слова, а закінчення - носій граматичного значення слова. Робота з лексичним значенням слова передбачає на цьому етапі знайомство з 
однозначними та багатозначними словами, прямим й переносним значеннями слова. Учні вчаться працювати з тлумачним словником, визначаючи за ним лексичне значення слова. Якщо слово є багатозначним, то учні з опорою на словник вчаться пояснювати зв'язок між значеннями багатозначного слова. Розширюються знання про синоніми, знайомство з якими відбулося ще в другому класі, виявляється їхня роль у мовленні. Учні вчаться добирати синоніми до поданих слів. Також учні знайомляться з антонімами як словами, які мають протилежні лексичні значення. Увага учнів привертається до явища омонімії,  при цьому учні виявляють, що до омонімів належать не тільки слова, яка однаково вимовляються та пишуться (лисички (назва грибів) – лисички (споріднене слово до слова лис)), але й слова, де можлива лише однакова вимова [кл e(нок], а написання буде різним: кленок (маленький клен) та клинок (маленький клин або назва військової зброї). Це – омофони. До омонімів належать також слова, де можливе однакове написання при різній вимові (зáмок – замóк).  Уся робота з омонімами сприяє становленню навчально-пізнавального інтересу в учнів, формуванню в них умінь лінгвістичного аналізу. Важливим умінням на цьому етапі є уміння розрізнювати багатозначне слово та омоніми. Перевірити свою думку, стосовно того, чи є слово багатозначним, чи учні натрапили на омоніми, вони можуть за тлумачним словником, де багатозначні слова і омоніми мають очевидне протиставлення: лексичні значення того самого слова подані в одній словникові статті, а лексичне значення кожного з омонімів зафіксовано в різних словникових статтях.  Учні розширюють свої знання про фразеологізми, робота з якими тривала весь попередній період навчання, але учні не аналізували особливості лексичного значення фразеологізмів. Тепер вони виявляють, що лексичне значення фразеологізму в цілому може не відповідати лексичним значенням слів, які входять до нього безпосередньо (наприклад, порівняйте: ловити ґав («ледарювати») та ловити («хапати що-небудь на льоту») та ґава («хижий птах із чорним або сірим пір'ям, що живе на деревах поблизу населених пунктів»). Учні вчаться використовувати фразеологізми в своєму мовленні. Також учні знайомляться з деякими відомостями з етимології слова, з етимологічним словником. 
Останнім кроком для учнів у формуванні орфографічної дії є виявлення двох наборів особових закінчень  (перша та друга дієвідміни), способу визначення дієвідміни й усвідомлення того, що вибір букви для орфограми слабкої позиції звука в особовому закінченні залежить від того, до якої  дієвідміни належить слово. Зазначимо, що за програмою учні вчаться визначати дієвідміну за другою особою однини у разі, якщо закінчення є наголошеним, а якщо закінчення в другій особі не є наголошеним, то дієвідміна визначається за неозначеною формою. Також учні вчаться позначати на письмі орфограми -ться, -шся. 
Звертаємо увагу, що в третьому класі продовжується робота з формування орфографічної пильності:  учням пропонується, як і в другому класі, запис слів з орфограми слабкої позиції слова, де орфограми позначаються рисками (ап_тит, гор_зонт, в_ликий), або у разі позначення орфограм  буквами ці букви обов’язково підкреслюються (апетит, горизонт, великий).  Приділяється в навчанні й увага формуванню орфографічної навички на основі довільної та мимовільної пам’яті. Основою для мимовільної пам’яті виступає  обов’язкове орфографічне орієнтування, яке закладено в «правилах списування» з друкованого зразка , запропонованих учням ще в першому класі.  У завданнях на списування текстів, які пропонуються в зошитах-посібниках або добираються учителем, учні натрапляють на  «словникові слова» і мимовільно їх запам’ятовують. Перелік «словникових слів», які опановують ся протягом навчального року, запропоновано у програмі у  розділі «Мовна змістова лінія»:

абрикóс, адрéса, áйстра, автомобíль, агронóм, аквáріум, апельсúн, апетúт, асфáльт, банкíр, бензúн, бетóн, бібліотéка, велосипéд, верблю′д, вóгнище, вокзáл, горизóнт, гримíти, грім, депутáт, децимéтр, дирéктор, елéктрика, кипíти, кишéня, колектúв, комбáйн, комбáйнер і комбайнéр, комп’ю'тер, коридóр, космонáвт, кринúця, кукурýдза, метáл, минýлий, очерéт, пирíг, президéнт,  пшенúця, рáдіо, сантимéтр, секýнда, спасúбі, тривóга, фéрмер, хвилúна, черéмха, черéшня (49 слів).
Слід відзначити, що вся робота з орфографії побудована на дії оцінювання учнями меж своїх знань. Одним з показників цього є запис слів з умовною позначкою орфограми, перевірку якої учень ще не може здійснити (з об’єктивних чи суб’єктивних причин: нема словника, не знаходить сильної позиції для конкретного випадку тощо). Зіткнувшись під час самостійного написання творчих робіт зі складними орфографічними випадками, учні початкових класів також повинні визначити наявність орфограм і позначити їх умовною позначкою. До текстів контрольних диктантів  вносяться, передусім, слова, які дитина повинна за вимогами програми вміти записувати самостійно без помилок; крім того, у тексті може бути кілька слів, у яких учень у змозі лише визначити наявність орфограм та позначити їх умовною позначкою. 
Для вдосконалення набутих графічних навичок, техніки письма та культури оформлення письмових робіт учителеві необхідно продовжувати роботу з каліграфії протягом усього періоду навчання в третьому класі. Учитель повинен постійно приділяти увагу зростанню швидкості письма, одночасно беручи до уваги індивідуальні особливості школярів. Зазначимо, що учні вчаться дотримуватися  основних правил розміщення письмового тексту в зошиті з графічною сіткою в одну лінію, а також на аркушах форматів А-4 та А-3 без графічної сітки для оформлення презентацій групової та парної роботи, запис на дошці робиться з опорою на графічну сітку. Продовжується робота з каліграфії (дотримання відповідних поєднань, виправляння помилкового написання згідно з нормами виправлень, охайне зображення умовних позначок). 
Робота з іграми-драматизаціями, розпочата в попередні роки, продовжується на уроках української мови у вигляді інсценування тієї чи іншої ситуації спілкування, заданої у вправах у зошитах-посібниках діалогами чи фразеологізмами. Але цими завданнями не вичерпується потенціал ігор-драматизацій для молодших школярів. Йдеться про можливості розгортання сценічної творчості молодших школярів в позаурочний час (1 година на тиждень). Заняття зі сценічної творчості забезпечені спеціальними методичними розробками (див. методичний посібник для 3 класу: Старагіна І.П., Чеснокова О.Г., Скоркіна Л.П., Шаульська О.С. Сер Бом та інші: 27 занять з сценічної творчості в третьому класі. Методичні рекомендації для вчителя. Частина 1, 2. - Харків: Розвиваюче навчання, 2015 ).  За навчальний рік учитель та учні створюють дві вистави: «Сер Бом» (за віршем Дж.Рью у перекладі В.Кружкова) та «Нові пригоди сера Бома». Повна форма сценічної творчості молодших школярів передбачає написання сценарію майбутньої вистави на основі розв’язання низки драматичних завдань, які задає учитель; підготовку вистави (костюми для акторів, декорації) та гри у театр (підготовка афіші, квитків для глядачів, зали для вистави з глядацькими місцями для школярів меншого віку (наприклад, учнів другого класу).

Нагадаємо, що у початкових класах учитель створює умови для розгортання мовленнєвої діяльності на всіх уроках з української мови. Ураховуючи Державні вимоги до рівня загальноосвітньої підготовки учнів початкової школи, програма забезпечує усі види мовленнєвої діяльності учнів: аудіювання (слухання-розуміння тексту), говоріння, читання та письмо (див. розділ «Мовленнєва змістова лінія» у програмі з української мови (3 клас) авторів Старагіної І.П., Перепелициної О.А., Сосницької Н.П.). 

У третьому класі продовжується робота з формування уміння будувати розгорнуте монологічне мовлення (текст) і оформлювати його на письмі. У другому класі увага приділялася умінню учнів добирати заголовок, який відображає основну думку чи тему висловлювання, дотримуватися трьохчасної структури (зачин, основна частина, кінцівка), абзаців. Робота з текстом велася на прикладі тексту-розповіді. У третьому класі продовжується робота з текстом розводдю і відбувається перехід до усвідомлення особливостей тексту-опису. 

Уже в другому класі використання особливої позначки для орфограм слабкої позиції – риски  -  дозволило учням не боятися припустися помилки у висловлюваннях, які вони будують і записують самостійно тексти, не обмежуючись словами, у написанні яких вони впевнені.  Це дало змогу учням уже в другому семестрі другого  класу записувати власні тексті (розповіді за сюжетними малюнками, за планом).  У третьому класі продовжується така робота. На сторінках зошитів-посібників учням пропонуються нові події з земного життя Плямса (як Плямс гуляв з Персиком; як Плямс хотів повернути друзям літо; як Плямс брав участь у лижному кросі),  розказані в малюнках, а учні після обговорення малюнків намагатимуться записати власні тексти про ці події. Також учням пропонуються і завдання на створення текстів-описів: опис саморобки, опис невідомої планети. Учням пропонується не тільки створення текстів, а й усний і писемний переказ.  
Дія читання продовжує удосконалюватися  на уроках української мови. Нагадуємо, що залежно від мети завдання, використовується як смислове читання, так і орфографічне. Орфографічне читання, є поскладовим і штучно відтворює буквену оболонку, виступає як дія контролю до дії письма і є умовою для становлення орфографічної навички.  

У третьому класі розширюються та вдосконалюються загальнокультурні та соціальні знання та уміння учнів. Соціокультурна змістова лінія в третьому класі, як і в попередні роки, представлена різноманітним матеріалом, який дозволяє і далі знайомитися з тематичними групами слів-назв предметів і реалій матеріальної та духовної культури українського народу; з творами фольклору; з українознавчими текстами (див. розділ «Соціокультурна змістова лінія» у програмі з української мови (3 клас) авторів Старагіної І.П., Перепелициної О.А., Сосницької Н.П.). Зазначимо, що учитель, спираючись на програму може розширювати цей матеріал, використовуючи не лише тексти з зошитів-посібників на уроках, а й добираючи на свій розсуд самостійно. Велика увага приділяється порівнянню норм літературної української мови з особливостями місцевої говірки, при цьому ні в якому разі не йдеться про приниження носіїв місцевої говірки як тих, хто не знає мови. Вживання місцевої говірки є доречним в усному мовленні у відповідних мовленнєвих жанрах побутового стилю мовлення. Але коли йдеться про писемне мовлення або ситуації спілкування в межах офіційно-ділового стилю мовлення, наукового, то слід використовувати саме норми літературного мовлення. Необхідно допомагати учням поступово усвідомлювати усі ці відмінності і вільно користуватися українською мовою – як її літературним варіантом, так і місцевою говіркою – в залежності від умов спілкування.  

У третьому класі продовжується ознайомленням з особливостями національного мовленнєвого етикету (вітання, прощання, прохання, вибачення  – у спілкуванні з людьми різного віку і статусу)  та соціальними ролями (член сім’ї, учень, друг, читач, пішохід, пасажир, глядач, пацієнт, покупець, відпочивальник).  Для цього учитель використовує сюжетно-рольові ігри, аналіз ситуації, драматизацію, складання діалогів та монологів (усних і письмових). 

Для формування міжпредметних компетентностей передбачається подальша робота з оволодіння загальними способами отримання та володіння інформації  – робота з орфографічним та тлумачним  словниками, пошук інформації в Інтернеті,  робота з тестовою формою перевірки знань, готувати свій виступ з використанням аудіо-, видео- и графічного супроводу.
2. Використання зошитів-посібників  в організації навчального процесу на уроках української мови в 3-му класі


В організації навчального процесу з вивчення української мови в системі розвивального навчання Ельконіна – Давидова в 3-му класі вчитель послуговується програмою з української мови авторів І.П. Старагіної, О.А. Перепелициної, Н.П. Сосницької   та навчальними посібниками, розробленими цими авторами: «Українська мова» (частини 1 – 4) та «Зошит з самооцюнювання». 

Для третього класу розроблений навчальний комплект зошитів-посібників, який складається з 4-ох частин. У зошиті-посібнику № 1 подано матеріал до перших двох розділів програми «Повторення  вивченого в другому класі» та «Корінь як значуща частина слова. Перевірка орфограм слабких позицій звуків у коренях слів (узагальнення)». У зошиті-посібнику № 2  – «Позиційне чергування звуків за м’якістю - твердістю. Орфограма слабкої позиції звука «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним приголосним » та «Префікс і суфікс як значущі частини слова. Перевірка орфограм слабких позицій звуків у суфіксах та префіксах слів». Зошит-посібник № 3  включає матеріал до таких розділів, як «Основа як носій лексичного значення слова і закінчення як носій граматичного значення слова» та «Закінчення як значуща частина слова». Зошит-посібник № 4 – «Перевірка орфограм слабких позицій у закінченнях слів» та «Повторення в кінці року». 
У навчальних посібниках в третьому класі зберігається поділ на глави, кожна з яких має такі складові: сюжетна заставка мотиваційного спрямування до вивчення теми «Чи нічого ми не забули за літо?», «Чи може той самий корінь в словах записуватися по-різному?», «Чи всі таємниці кореня нам відомі?», «З яких частин складається основа слова?», «Які значення є у слів?», «Чи є таємниці в закінчення?», «Як перевірити орфограми в особових закінченнях?», «Що ми знаємо та вміємо?»; вправи для постановки та розв’язання навчального завдання, завдання для допитливих. Кожний зошит складається з двох глав і поділяються на уроки. Межі уроків задані умовними позначками: «дзвоник» – початок уроку, «будиночок» - домашнє завдання. Кожний зошит включає додатки з розрізними картками, які по мірі необхідності вирізаються і наклюються на картон одного розміру (10х15см) для подальшого використання на уроках.  

Зазначимо, що серед вправ з’являються вправи для групової роботи на проведення дослідження того чи іншого певного мовного явища (наприклад, ч. 1, вправи 56, 65, 69; ч.2, вправи 91; ч. 4, вправи 14), чого не було в посібниках для другого класу, де дослідження проводилося лише під керівництвом учителя. 

 У другому класі у вправах інколи пропонувалися тексти лінгвістичного змісту («Хто такі я, ти, він?» (ч.3, вправа 22), «Чому корінь слова назвали коренем?» (ч.4, вправа 27). Тепер кількість таких текстів суттєво збільшується: це тексти у розділі «Завдання для допитливих» («Слова-чужинці» (ч.1, вправа 39), «Колишні родичі» (ч.1, вправа 101), «Про сніг та про бджілку» (ч.2, вправа 23), «Дивні корені» (ч.2, вправа 115), «Портрет слова» (ч.3, вправа 44), «Незвичайна частина слова» (ч.2, вправа 78),    «Секрети слів-назв дій» (ч.4, вправа 54). Крім зазначених текстів, серед вправ для постановки та розв’язання навчального завдання є такі тексти лінгвістичного спрямування: «Примхлива орфограма» (ч.2, вправа 7), Про утворення слів» (ч.2, вправа 42), «Свистіти заборонено» (ч.2, вправа 57), «Багатоликий суфікс» (ч.2, вправа 105), «Корисна етимологія», «Цікава етимологія» (ч.3, вправи 30, 31), «Підземка, метрополітен, метро» (ч.3, вправа 74), «Про дві дієвідміни» (ч.4, вправа 6), «Шипіти заборонено» (ч.4, вправа 33), «Свистячі розбійники» (ч.4, вправа 37). Таке змістове наповнення вправ сприяє розвитку навчально-пізнавального інтересу учнів. 
Відзначаючи комунікативну спрямованість навчальних посібників наголосимо на таких її важливих виявах: 

· наявність умовних персонажів (Яринка, дідусь Яринки, Андрійко, Петрик та Плямс) як носіїв різних поглядів щодо того чи іншого матеріалу, запропонованого для розгляду на сторінках навчального посібника;

·  наявність вільного місця для запису думки самого учня.
Зазначимо, що в третьому класі продовжується робота з навчання учнів брати участь у навчальному діалозі. Сюжетні заставки до кожної теми є прикладом для учнів уміння вести навчальний діалог, виявляючи протиріччя в судженнях одне одного і не ображаючи одне одного. Рушійною силою в розвивальному навчанні є конфлікт, але не конфлікт особистостей, а конфлікт точок зору. У другому класі учні неодноразово натрапляли на навчальні діалоги персонажів з приводу вибору букви для правильного написання слова. Учням пропонувалося знайти відповідь на питання, яке поставив хтось з персонажів під час обговорення проблеми, або стати на чиюсь точку зору («Хто правий?»), пояснивши свій вибір, або продовжити навчальний діалог, уточнюючи свої знання в ході дослідження під керівництвом вчителя.   Усі ці форми залучення учнів до навчальної дискусії зберігаються і в третьому класі.  
Учитель, працюючи за зошитом-посібником, використовує його як модель навчальної діяльності учня. Навчальний матеріал у зошитах для 3 класу розгортається як система навчальних завдань. Саме визначення меж кожного навчального завдання та внутрішніх етапів роботи в процесі його постановки та розв’язання – висування гіпотез, аналіз мовних явищ, моделювання виявлених відношень, фіксація послідовності дій –   забезпечить учителеві продуктивне використання зашита-посібника як моделі навчальної діяльності. 

Звертаємо увагу на те, що в зошитах є спеціальні позначки, які спрямовують вчителя на використання найбільш продуктивної форми організації учнів. Це умовні позначення фронтальної, групової, парної та індивідуальної роботи учнів. 

В організації парної роботи учитель дотримується тих вимог, що парна робота може мати різні цілі й, в залежності від мети, учитель повинен давати різну інструкцію до розподілу обов’язків у парній роботи. 

Нагадаємо різновиди парної роботи: 

· Спільне  обговорення (обмін думками, узгодження думок).
· Індивідуально-парна робота (кожний з учнів виконує визначену частину роботи, узгоджуючи результати).
· “Учень-учитель” (один учень виконує, другий контролює його роботу)
· Взаємоперевірка (обидва учні одночасно виконують в повному обсязі завдання, а потім перевіряють роботу одне одного).
У третьому класі вчитель продовжує працювати з тими різновидами групової роботи, які запровадив уже в першому-другому класах: 
· «Учнівська рада» (мікродискусія), 

· «Естафета», 

· «Вулик».  

Також, як і в посібнику для 2-го класу, посібник для 3-го класу включає  вправи, які містять саме план дослідження нового знання, за яким учитель і розгортає його на уроці (наприклад, ч.1, вправи 40, 46 . Під час уроку в ході виконання таких вправ учитель пропонує дітям внести уточнення в схеми, доповнити таблиці, наведені  у вправі, тощо. Для домашнього завдання  дітям пропонується «повторно» попрацювати з цією  вправою (прочитати та відповісти на питання, фактично відтворивши хід дослідження тепер уже не в спільно-розподіленій роботі, як це було на уроці, а у своїй уяві).  Саме така робота сприяє розвитку рефлексії в учнів. 
У третьому класі продовжується робота з формування дії оцінки. На сторінках зошитів-посібників, як і в другому класі, пропонується подальша робота з оцінювання та самооцінювання. У спеціальних вправах у зошитах «Українська мова» на виявлення допущених помилок учням пропонується не просто виправити ці помилки, а й заповнити таблицю, указавши до якого різновиду належить ця помилка (наприклад, зошит-посібник № 1, вправа 54). 
Продовжується робота з картками  в «Зошиті з самооцінювання». У зошиті для 3 класу 6 карток. Робота з цими картками ведеться протягом усього року. Як і в «Зошиті з самооцінювання» для другого класу, у третьому класі кожна картка містить 2 завдання. 

Нагадуємо, як працювати з цими завданнями.

Перше завдання включає запис під диктування тексту, самоперевірку записаного тексту з опорою на зразок та роботу над помилками (класифікація своїх помилок). Кожний учень, записавши текст, порівнює свій запис із зразком, який учитель надає на окремій карточці (див. вкладку «Відповіді до завдань»), і виправляє помилки, якщо такі є.  Після перевірки і виправляння своїх помилок учень самостійно заповнює таблицю помилок (наприклад, с. 5), знаходячи місце для помилки на відповідному рядку і позначаючи її галочкою. Учитель не втручається в роботу з самооцінювання учня.  Учень робить те, що може зробити самостійно. 

Друге завдання має тестову форму і включає вибір рядка з чотирьох поданих відповідно до сформульованої мети. Поруч з обраним рядком учні у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». Коли учні виконають завдання, учитель просить перевірити свою роботу. Для цього він пропонує на дошці номер (1 – 4)  правильного варіанту і просить дітей позначити + або –, чи правильно вони виконали завдання. 

Як і в другому класі, учитель, перевіряє кожну дитячу роботу й обробляє за критеріями, зазначеними у підсумковій таблиці на с. 16. У стовпчику «Кількість зроблених учнем помилок» учитель вказує, скільки помилок взагалі зробив учень, ураховуючи виправлені. Йдеться про те, що учні можуть зробити більше помилок, ніж потім побачити й виправити. У стовпчику «Кількість виправлених учнем помилок» учитель записує, скільки учень виправив у своїй роботі помилок. Порівняння цих двох стовпчиків  дозволяє учителю побачити, чи всі свої помилки виправляє сам учень. Саме на це може звертати увагу учитель під час індивідуальних бесід з учнями. У третьому стовпчику учитель вказує кількість тих помилок, які учень правильно класифікував, тобто в таблиці, яка подана після місця для диктанту,  знайшов для помилки відповідний рядок. У четвертому стовпчику вказується, чи правильно (+) чи неправильно (–) виконано друге завдання.  

 На відміну від другого класу, де учитель визначав для кожного учня рівень сформованості дії самооцінювання на даний момент і розподіляв учнів на «Сходинках досягнень», у третьому класі це вже роблять самі учні. Після заповнення підсумкової таблиці учитель повертає учням зошити і вони, враховуючи подані на с. 3 критерії, визначають свою сходинку і розфарбовують її. Для цього на кожній картці після завдань подані сходинки досягнень. 
Сходинки досягнень

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	


На нижньому рівні (нижня сходинка) опиняються роботи тих учнів, у яких в таблиці в 1, 2, 3-ому стовпчиках записано різні цифри (різна кількість помилок) і в 4-му стовпчику позначено «–» .

На другій сходинці опиняються ті учні, у яких в таблиці в 1, 2, 3-ому стовпчиках записано різні цифри і в 4-му стовпчику позначено «+» .

На третій сходинці опиняються ті учні, у яких в таблиці в 1, 2, 3-ому стовпчиках записано однакові цифри, крім 0, і в 4-му стовпчику позначено «+».

На четвертій  сходинці опиняються ті учні, у яких в таблиці в 1, 2, 3-ому стовпчиках записано 0, і в 4-му стовпчику позначено «+».

Нагадуємо, що наявність зошита-посібника в жодному разі не виключає використання на уроках зошитів без друкованої основи. У них учні писатимуть тексти під диктування, вправлятимуться в каліграфії, виконуватимуть вправи, для яких не відведено місця для запису в зошиті-посібнику. Вимоги до графічних умінь учнів наведені у відповідному розділу програми з української мови. 
3. Повторення вивченого в другому класі
Матеріал до розділу програми  «Повторення  вивченого в другому класі»  в зошиті-посібнику № 1 міститься в першій главі, яка має назву «Чи нічого ми не забули за літо?». На цьому етапі навчання програма передбачає привернути увагу учнів до наступного: 

– Звуки  та букви. Позиційні чергування звуків. Слабкі та сильні позиції голосних та приголосних звуків. Способи перевірки орфограм слабких позицій звуків.

– Основа слова та закінчення. Споріднені слова. Корінь слова.

· Частини тексту-розповіді.

Зазначимо, якщо робота школярів  у попередній рік  була організована належним чином, то учні, крім лінгвістичних знань та умінь, набули відповідного рівня уміння вчитися (ключова компетентність), що проявляється в умінні співпрацювати в парі, в малій групі та здійснювати дії контролю і оцінки. Організуючі навчання на етапі повторення вивченого в другому класі, учитель сприяє актуалізації уміння вчитися та подальшому його вдосконаленню. Повторення може стати для учнів цікавим періодом в навчанні,  якщо буде розгортатися за принципом «повторення без повторення».  У результативності цього підходу до організації повторення вивченого матеріалу учитель уже міг впевнитися неодноразово. 
Урок за темою «Текст. Тема та головна думка тексту»

Мета уроку: мотивувати учнів на повторення вивченого в другому класі мовного матеріалу та обмін враженнями від літнього відпочинку;   актуалізувати для учнів знання про текст, тему та головну думку тексту; удосконалювати контрольно-оцінні дії стосовно уміння усно будувати зв’язний текст; удосконалювати уміння редагувати текст; пригадати загальні правила навчального співробітництва та особливості співпраці в групі з метою спільного обговорення і узгодження думок. 
 Сюжетна заставка. Глава починається з розмови уявних персонажів – Яринки, Андрійка, Петрика та Плямса – з приводу літніх вражень та необхідності систематизувати набуті в другому класі знання (с.3). Слухаючи текст, який виразно читає або переказує учитель, учні оцінюють свої власні бажання: якими саме враженнями від літнього відпочинку хочеться поділитися з однокласниками (цікава подорож, відпочинок у спортивному таборі, поїздка на море, участь у туристичному поході тощо).  Нагадуємо, що організовуючи роботу дітей на шести наступних уроках, учитель повинен, з одного боку, давати їм змогу ділитися враженнями від літнього відпочинку (вправи 1, 6, 12, 18, 24, 37), а, з другого боку, поступово підводити учнів до систематизації вивченого в другому класі.

Вправа 1 виконується у формі бесіди учителя з учнями.   Учням пропонується прочитати розповідь Яринчиного дідуся та довести,  що вони прочитали текст. Тобто виявити тему («про подорож Україною») та головну думку наданої розповіді («гарна країна – гарні люди»). 

Наявність у тексті звертання на його початку дозволяє учням з’ясувати, кому адресований цей текст. Зазначимо, що адресованість тексту – це не лише наявність звертання в тексті, а й добір зрозумілих для адресата слів. 

Далі учням пропонується пригадати про свої подорожі з батьками та розказати про музеї, парки, замки України, які вони відвідали влітку. 

У вправах 2 – 3 продовжується бесіда учителя з учнями. Учні слухають виразне читання учителем віршів М.Чернявського «Рідний край», О.Забужко «Рідна мова». Після читання кожного вірша  йде обговорення того, що може бути цікавим для відвідувачів їхнього рідного міста (природа, вулиці, майдани, пам’ятні місця) або розмірковують над тим, чому неможлива любов до своєї рідної країни без гарного знання та поваги до рідної мови.   
Текст, запропонований у вправі 4 обговорюється спільно усіма учнями з учителем. Учні доходять висновку, що текст виявився незрозумілим для слухачів тому, що оповідач почав свою розповідь про фільм, не з’ясувавши, чи дивилися цей фільм хлопчики. Створюючи розповідь, завжди слід враховувати, що відомо адресатові про предмет розповіді. 

Далі учням пропонується в групах зробити редагування тексту і записати свою редакцію.  Група організується за типом «Учнівська рада», запис робиться на одному аркуші у ході спільного обговорення. Учитель може нагадати учням правила навчального співробітництва.   

Правила навчального співробітництва

1. Уважно слухай інших учасників спілкування.

2. Висловлюй свою думку стисло та чітко.

3. Поважай висловлену думку іншого.

4. Працюй на спільний результат.

5. Цінуй час, не витрачай його даремно.

Крім загальних правил навчального співробітництва,  бажано пригадати й такі важливі речі в організації групової роботи, спрямованої на спільне обговорення (мікродискусія), як те, що перш ніж починати працювати в групі, слід: 1) уважно вислухати вимоги до завдання («що слід зробити?»), 2) у разі, якщо щось у завданні є незрозумілим, задати питання вчителю, 3) виконати завдання, узгоджуючи в групі думки, і показати всім, що робота завершена (об’єднати  в «замочок» руки). 
Після редагування представники груп зачитують свої варіанти і йдеться обговорення того, чому вийшли різні варіанти, який з них найбільш вдалий. 

Вправа 5. Для самостійної роботи вдома учні отримують завдання скласти розповідь про яку-небудь цікаву пригоду, що сталася під час літнього відпочинку,  та записати свій текст. Учням пропонується подумати над своїми труднощами під час запису тексту («забув, як перевіряти орфограми», «забув, що в тексті є заголовок» тощо).  

Урок за темою «Звуки та букви. Позначення звуків буквами на письмі»

Мета уроку: актуалізувати для учнів знання про звуки та букви, про правила графіки (позначення твердості-м’якості приголосних звуків на письмі, звука [й], подовжених приголосних, звука  [ў]); удосконалювати контрольно-оцінні дії під час запису слова (звуко-буквений аналіз); удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення, пригадати різні критерії оцінювання виконаної роботи. 
Вправа 6. Учням пропонується прочитати розповідь Петрика про літній відпочинок у спортивному таборі і поділитися своїми спогадами про літо. Перед тим, як почати записувати слова, учитель з дітьми пригадують, що слід зробити, щоб записати слово  без помилок. Можна використати схему, побудовану в другому класі. Щоб записати слово без помилок, слід:
1. Промовити слово і з’ясувати, є чи немає в слові орфограм.

2. Якщо орфограм немає, то писати по слуху, промовляючи кожний склад і визначаючи наголошений склад у процесі письма.
3. Прочитати записане слово по складах, перевіряючи,  чи не припустилися помилки, а саме: а) чи не пропустили букви, б) чи правильно позначили звуки буквами, в) чи не переплутали букви місцями.
4. Якщо в слові є орфограми, то з’ясувати, що це за орфограми: «Велика літера» чи орфограми слабкої позиції звука. 
5. Якщо це орфограми слабкої позиції звука, то з’ясувати, у якій частині слова ця орфограма, і якщо орфограма в корені - зробити відповідну перевірку за сильною позицією або за словником. 
6. Прочитати записане слово по складах, перевіряючи,  чи не припустилися помилки, а саме: а) чи не пропустили букви, б) чи правильно позначили звуки буквами, в) чи не переплутали букви місцями.
Звертаємо увагу на те, що в словах даної вправи учні не натрапляють на орфограми слабкої позиції. Робота ведеться с правилами позначення меж речення на письмі, а також правилами позначення звуків буквами на письмі (правила графіки), які учні опанували ще в першому класі. Учням можна запропонувати пригадати алфавіт, у разі необхідності можна звернути увагу на відмінності в промовлянні звуків і в назвах букв.  Звертається увага на те, що в алфавіті є буква, яка самостійно не позначає звука – буква Ь. 

Увага до складів під час запису та перевірки запису слова дозволяє згадати про правила переносу слів з рядка на рядок. Вияснивши, у кого з дітей виникла необхідність переносити слово з рядка на рядок, учитель просить дітей пригадати загальні правила переносу: «Слова переносяться складами. Склад з однієї букви не можна переносити на інший рядок і не можна залишати в рядку».
У вправі 7 учням пропонується прочитати вірш В.Савранської «Липень» та подумати, як тлумачиться слово зеніт. У разі необхідності учні звертаються до тлумачного словника самостійно,  або учитель наводить подане у словнику тлумачення:

ЗЕНІТ, у, чол.

1. Найвища точка небесної сфери над головою спостерігача. Хоч сонце ще не досягло зеніту, але пекло немилосердно (Микола Руденко, Остання шабля, 1959, 415); Небо і небо над ними. В зеніті незаймано чисте, а нижче по обріях — буре, сухе, тривожно скаламучене (Олесь Гончар, Таврія.., 1957, 417); Темна грозова хмара могутніми ривками посувалась до зеніту (Петро Колесник, Терен.., 1959, 30).

2. перен. Найвищий ступінь розвитку, вершина чого-небудь. Його щастя дійшло до зеніту, коли Ганя в рік по шлюбі вродила йому близнюків (Іван Франко, VI, 1951, 165); В натхненній праці, В зеніті слави Рости нам, юним, І молодіти (Григорій Бойко, Про 17 літ, 1958, 22); Основна маса женців в зеніт спеки піде на відпочинок (Іван Ле, В снопі.., 1960, 48).

Словник української мови: в 11 томах. — Том 3, 1972. — Стор. 560.
Далі учні знайомляться в оформленням звуко-буквеного аналізу. У першому класі учні робили звуковий аналіз слів, віокремлюючи кожний звук в слові, надаючи йому характеристику і фіксуючи цю характеристику за допомогою спеціальних позначок. Потім учні познайомилися з транскрипцією слова, яка дозволяла утримувати такі особливості звукового аналізу як кількість звуків, наголошений голосний звук, твердіть та м’якість (пом’якшеність)  приголосних звуків. Тепер учням пропонується така форма запису звуко-буквеного аналізу (див. стор. 53), яка дозволяє утримувати і транскрипцію слова, і кількість складів, звуків, а також букв. Крім цього учні письмово дають характеристику кожному звуку, а також встановлюють зв’язкою звука з буквою, обраною на його позначення. 

Нагадуємо, що учні у  звуковому аналізі спираються на отримані в попередні роки   знання про суттєву особливість пом’якшених приголосних звуків:   їхню позиційну обмеженість (трапляються не перед усіма голосними, не трапляються в кінці слова). М’які  приголосні звуки ([д′], [т′], [з′], [с′], [дз′], [ц′], [л′], [н′], [р′]) трапляються у будь-якій позиції: перед будь-яким голосним звуком, перед приголосним звуком, у кінці слова (за виключенням звука [р′]). Бажано, щоб поступово діти запам’ятали перелік м’яких звуків (фонем). Увага дітей звертається на те, що в транскрипції використовуються різні позначки для м’яких приголосних (′) та пом’якшених (’).

Вправа 8 дозволяє пригадати умови використання апострофа в словах (пір’я, солов’ї, в’юн) . Мета вправи – нагадати спосіб позначення [й] у позиції після твердого приголосного перед голосним, крім [о]. Ця позиція звука [й] відома дітям з першого класу і схематично така:

                                                  [й]        , крім [о]
Вправа  9 пропонується учням для виконанні в парі. Пара використовується з метою спільного обговорення. Діти розподіляють слова у три групи, спираючись на досвід звуко-буквеного аналізу. Не виключається, що учитель запропонує зробити звуко-буквений аналіз того чи іншого слова під час перевірки результатів роботи. Перша група (звуків більше, ніж букв): хом’як, пам'ять.  Друга група (однакова кількість звуків та букв): аґрус, щавель.  Третя група (звуків менше, ніж букв): джем, ґедзь. 
Вправа 10 має додатковий характер і виконується за наявності часу або за вдома за бажанням. 

Вправа 11 спрямована на самостійне опрацювання вдома. Запис прислів’їв:

Словами туди й сюди, а ділами – нікуди. 
Добре ім’я дорожче від усіх скарбів. 

Вола в’яжуть мотуззям, а людину  – словом. 

Той багато дає, хто дає від щирого серця. 
Урок за темою «Поняття орфограми. Орфограма «Велика літера». Орфограма слабкої позиції звука»
 Мета уроку: повторити правила списування з орфографічного зразка, актуалізувати для учнів знання про орфограми та позначення їх на письмі; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час запису окремого слова та речень; удосконалювати навички парної  роботи. 
Вправа 12  націлена на те, щоб учні пригадали правила списування з орфографічного зразка й відомі їм на цей час орфограми. Звертаємо увагу вчителя на те, що дотримання правил списування є важливою умовою становлення дій контролю й оцінки під час дії письма, а також розвитку мимовільної пам’яті, що в свою чергу забезпечує становлення орфографічної навички. 

Правила списування  з’явилися в роботі учнів ще в першому класі, включали три етапи (орієнтування, виконання, контроль та оцінка). Усі ці етапи збереглися і в другому класі, хоча сам алгоритм скоротився. Йдеться про те, що в другому класі, на відмінну від першого, вже не вимагалося від учнів будувати складову модель кожного слова в реченні. Ще слід зазначити, що в саме в другому класі, коли учні відкрили для себе орфограми слабкої позиції звука, склалася можливість ввести в роботу орфографічне читання (другий крок), яке суттєво відрізняється від орфоепічного читання слова (перший крок). Таким чином, у учнів з’явилася можливість для орфографічного орієнтування в слові, а не лише смислового, яке пов’язане з орфоепічним читанням.  Орфографічне орієнтування в слово саме і є основою орфографічної навички. Привчити дітей цілісно сприймати буквену оболонку слова і мимовільно запам’ятовувати її – мета завдань на списування тексту з друкованого зразка за правилами списування. У третьому класі учні дотримуються відомих їм правил списування. Нагадуємо, що правила списування включають етап орієнтування (1 -3 кроки), етап виконання (4 крок), етап контролю та оцінки (5, 6 кроки). 

Як списати з друкованого зразка речення з орфограмами
 слабкої позиції звука
1. Прочитай речення та повтори його.
2. Підкресли орфограми та прочитай речення так, як воно записано, тобто орфографічно.
3. Повтори речення орфографічно, не дивлячись до зразка.

4. Запиши речення з пам’яті, диктуючи собі орфографічно складами.

5. Прочитай записане речення.

6. Підкресли в написаному реченні орфограми та порівняй їх з орфограмами в зразку.

Повторивши правила списування, учні списують подані речення і повторюють усі відомі їм на цей час орфограми(позначення на письмі меж речення, розділові знаки в середині речення, окреме написання слів помічників і слів-назв, велика літера в назвах міст, іменах тощо, орфограма слабкої позиції звука). Перше речення дозволяє це зробити.

Я була в столиці нашої країни – Києві. 
Вправа 13.  Мета вправи – з’ясувати, які орфограми слабкої позиції звука дітям відомі. Учні підкреслюють у виділених словах орфограми слабкої позиції  і пригадують, що серед голосних звуків їм відома лише орфограма на позначення ненаголошеного голосного звука, проміжного між [е] та [и]: вертоліт. Серед приголосних звуків діти виділяють орфограми на позначення дзвінкого приголосного в позиції перед дзвінким приголосним звуком: якби, а також на позначення звука [х] перед глухим приголосним пухкий. 

Вправу 14 учням  пропонується виконувати в парі. Парна робота дозволить учням у ході спільного обговорення дібрати до слів-назв предметів слова-назви ознак і записати їх, позначаючи орфограми рискою.  

 Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парі.

2. Один відповідає за слова-назви предметів. Другий – за слова-назви ознак.

3. Погодьте свої пропозиції щодо утворення сполучень слів.
4. Утворені сполучення слів запишіть кожний у своєму зошиті, позначаючи орфограми слабкої позиції рискою.

5. Перевірте запис одне одного. 

Очікуваний запис:

Ласкаве сон_чко, сріблясте м_р_ _тіння, морська ва_та, ґречна про_ьба, важкий рю_зак.  
У тлумачному словнику учні зясовують значення слова ґречний:

 ҐРЕЧНИЙ, а, е. Шанобливо ввічливий у поводженні з людьми; чемний. Зо мною і пан і пані були дуже ґречні і милі, кланялись нам усім… (Леся Українка, V, 1956, 337); Він був, як завжди, підтягнутий, ґречний і вилощений наче щойно від кравця і перукаря (Юрій Смолич, Світанок.., 1953, 155); 
//  Який виражає шанобливість, увічливість. Словом ґречним хтось привітавсь до нас… (Павло Тичина, I, 1946, 251).

Словник української мови: в 11 томах. — Том 2, 1971. — Стор. 165.
Вправа 15 спрямована на повторення уявлень про діалог як розмову двох або кількох осіб, про репліку як висловлювання кожного з учасників діалогу. Звертається увага на те, що висловлювання можуть бути повідомленнями (розповідні речення), а можуть бути питаннями (питальні речення). Такі висловлювання мають різну інтонацію, у кінці розповідних та питальних речень  ставляться різні розділові знаки: крапка або знак питання. Деякі висловлювання можуть вимовлятися з емоційним піднесення (щире здивування або захоплення). Йдеться про оклично-питальні або оклично-розповідні речення. Оклично-питальне речення в кінці має не лише знак питання, а  одночасно знак оклику (Невже добре?!). Оклично-розповідне речення в кінці має лише знак оклику (Оце так чемпіон!). Хоча для спрощення такі речення часто називають окличними. Учні знаходять у даному діалозі та зачитують розповідні та питальні речення, характеризуючи їх з точки зору окличні вони чи ні. 

Після обговорення учні списують даний діалог за правилами списування, а після завершення відведеного на роботу часу (10 хв.) підраховують кількість списаних слів. Нагадуємо, що вдосконалення учня в швидкості письма ні в якому разі не повинно досягатися за рахунок відмови від правил списування. Слід навчити дітей діяти швидко за умови дотримання усіх правил. Більш того, швидкість не означає поспіх. Дія письма, яка виконується швидко, є зорієнтована і контрольована дія. Поспіх під час виконання будь-якої дії – це відсутність чітких орієнтирів та контролю.  
Вправа 16 має додатковий характер і виконується на уроці за наявності часу або за вдома за бажанням. 

Вправа 17 спрямована на самостійне опрацювання вдома. Запис двох груп слів:

Стежка, вушко, прудкий, тітка, гриб, Запоріжжя.

Пла_та, зі_заґ, тьо_кання, ле_ше, рі_ьба, в_лос_пед, пш_ниця, во_зал, прос_ш.

Урок за темою «Основа слова та закінчення. Споріднені слова. Корінь слова»

Мета уроку: актуалізувати для учнів знання про значущі частини слова та позначення на письмі по слуху ненаголошених звуків  [е] та [и] у закінченні слів-назв предметів та назв ознак; розширити знання учнів про закінчення слів-назв ознак і з’ясувати,  яке закінчення має неозначена форма; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час встановлення споріднених слів та утворення форм того самого слова; удосконалювати навички самоконтролю та самооцінки під час самостійної роботи. 
 Вправа 18.  Мета вправи – нагадати спосіб визначення закінчення та основи в слові, а також те, що ненаголошені голосні звуки [е] та [и] в закінченнях слів-назв предметів та назв ознак за вимовою майже не відрізняються від наголошених і позначаються на письмі по слуху. У закінченнях слів-назв дій позначення ненаголошеного голосного звука, проміжного між  [е] та [и], є орфограмою і вимагає перевірки. На даному етапі навчання, коли така перевірка ще не з’ясована, на місці орфограми учні ставлять риску.   
Очікуваний запис тексту: 

Я влітку був на   Чорному морі.  Поряд з бурхливим морем відчува_ш його силу.  Плава_ш, пірна_ш, ход_ш по морському дну, мов справжній водолаз.  А скільки цікавих подорожей!  Гарний відпочинок!
У вправі 19 учні, працюючи зі словами  сонце та кит як відгадками до загадок відпрацьовують уміння визначати закінчення в слові і згадують про наявність нульового закінчення в деяких словах (кит). Учитель може запропонувати учням дібрати ще декілька слів до поданої моделі слова з нульовим закінченням. 

У вправі 20, як і у виконаних вже на цьому уроці попередніх вправах  , учням пропонується визначити закінчення та основу в словах кожного стовпчика (жовтий, жовтизна, жовтіти; радий, радіти, радість). У даному разі учні натрапляють на закінчення в словах назвах дій жовті-ти, раді-ти. Те, що це закінчення не викликає ні в кого з дітей сумніву, тому що це змінна частина того самого слова: жовті-ти, жовті-ю, жовті-єш тощо; раді-ти, раді-ю, раді-єш тощо.   Різні форми слова були отримані тому, що слово змінювалося за особами. Звертаємо увагу вчителя на те, що неозначена форма слова-назви дії (жовтіти, радіти) називається саме неозначеною тому, що не виражає ні особи, ні числа. Той факт, що в методиці викладання мови є інша точка зору на неозначену форму дієслова як незмінну форму і -ти як формотворчий суфікс, не повинен  засмучувати вчителя. З часом, коли учні отримують достатній досвід лінгвістичного аналізу, вони познайомляться і обома точками зору на неозначену форму дієслова. 

Стосовно завдання на пошук обґрунтування, що подані слова є спорідненими, зазначимо, що учні повинні спиратися на словотворчі зв’язки між слова. Корінь визначається як спільна частина споріднених слів, яка вказує, від якого слова утворилися усі споріднені слова. Наприклад: жовтий – це назва кольору; жовтизна – те, що має жовтий колір; жовтіти – становитися жовтого кольору. Корінь -жовт-.  Радий – сповнений радості; радіти – відчувати радість; радість – почуття задоволеності. Корінь -рад-

У вправі 21 учні працюють самостійно, виписуючи споріднені слова. Під час обговорення результатів роботи уточнюється відмінність споріднених слів (лось, лосенятко) від форм того самого слова (лось, лосі, лосям, лосів).  Споріднені слова – це різни слова, вони називають різні предмети, дії, ознаки. У них різні основи. Спільним буде лише корінь. Форми того самого слова називають той самий предмет, дію чи ознаку. У форм того самого слова та сама основа (хоча в ній можуть відбуватися деякі зміни під час утворення форм, наприклад: є стіл, немає стола. Але ці зміни не призводять до появи нового слова). 

Вправа 22 виконується самостійно.

Вправа 23 пропонуються для самостійного опрацювання вдома. 
Очікуваний запис:

Скільки різних істот мешкає  у  Чорному морі! 

Серед морських заростей снують краби та молюски. Біля   дна – скати, камбали, морські йоржі.  У  _водах Чорного моря  живе багато риб:  кефаль, білуга, морський окунь, кілька, ставрида, хамса. Мешкають тут і морські ссавці: кити та дельфіни.  

Урок за темою «Позиційні чергування звуків. Слабкі та сильні позиції голосних та приголосних звуків. Способи перевірки орфограм слабкої позиції звука»

Мета уроку: актуалізувати для учнів знання про позначення на письмі орфограм слабкої позиції буквами; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час перевірки орфограм слабкої позиції та запису окремих слів та речень; удосконалювати навички парної роботи, яка будується за типом кооперації. 
Вправа 24  націлена на те, щоб діти згадали, як перевіряються орфограми слабкої позиції (за сильною позицією або за словником), а також згадали, що для пошуку сильної позиції звука в слово слід змінити слово (повернувся – повернешся, написав – напúшеш) ) або дібрати споріднене (Зеленому – зéлень, високі – високо, скелясті – скеля). . 
Виконуючи вправу 25,  учні перевіряють себе, чи легко їм  визначити позиційне чергування звуків в словах та позначити це позиційне чергування відповідною буквою на письмі. У залежності від готовності класу вчитель може запропонувати виконувати цю вправу або у формі загальнокласної роботи, або працювати учням самостійно.  

У вправі 26 учні читають вірш Л.Куліш-Зіньківа «Вересень» та обговорюють різне написання слів греби та гриби, хоча вимова цих слів співпадає. Учні знаходять споріднені слова до цих слів, які дозволяють пояснити їхнє різне написання: греби – гребка, гриби – гриб. 

Словникова робота: 

ГРЕБКА, и, жін. Машина для згрібання сіна, соломи і т. ін. Не коси, а лиш обкошуй, Не греби, а підгрібай, Бо несуть найважчу ношу Трактор, гребка та комбайн (Микола Гірник, Сонце.., 1958, 37).

Словник української мови: в 11 томах. — Том 2, 1971. — Стор. 163.
Виконуючи вправу 27,  учні працюють у парі, розподіляючи обов’язки. 

Інструкція до роботи:

1. Працюймо в парі.

2. Один учень з пари  знаходить слова, де перевірити орфограму слабкої позиції можна зміною того самого слова (робить над словом позначку - 1), а другий учень – за допомогою спорідненого слова (робить над словом позначку - 2). 
3. Обговоріть свої вибори, узгодьте думки та запишіть слова в два стовпчики. 

4. Перевірте запис одне в одного. 
Вправа 28 спрямована на вдосконалення умінь визначати тему (Про що йдеться в тексті? та головну  думку тексту (Що саме стверджує оповідач?), добирати заголовок.  Шукаючи відповідь на питання, про що йдеться в тексті, учні доходять до висновку, що в тексті розповідається про те, як виникла назва Чумацький шлях. А стосовно питання, що саме стверджується в тексті, учитель погоджується з думкою учнів, що зоряна смуга на небі отримала таку назву тому, що чумаки орієнтувалися на неї під час своїх походів. Серед поданих назв до текст найбільш доречною  є назва «Чумацький шлях», бо відображає тему тексту. 

Після обговорення тексту учні перевіряють усно орфограми і готують текст до списування. Мається на увазі, що з двох запропонованих варіантів для позначення орфограми буквою учні залишають один (результат перевірки), викреслюючи неправильний варіант. Далі учні списують заголовок та перший абзац тексту за правилами списування. За наявності часу учні з великою швидкістю письма можуть списати й увесь текст. 

Вправа 29 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Правильно виконаний запис:

Грибний дощик

На тонких блакитних ніжках

Дощ зайшов тихенько в ліс.
І питає тишком-нишком,
Де який грибок підріс. 
Урок за темою «Узагальнення. Частини тексту-розповіді »

Мета уроку: актуалізувати для учнів знання про перевірку орфограм слабкої позиції звука за допомогою орфографічного словника; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час запису, так званих, словникових слів; узагальнити  наявні способи здійснення орфографічної дії; пригадати, з яких частин складається текст і на що спрямована кожна з них; удосконалювати навички парної роботи, яка організована з метою спільного обговорення та узгодження думок. 
Вправа 30 націлена на те, щоб учні згадали, як перевіряти орфограму за словником. У другому класі вони навчилися працювати з орфографічним словником. Важливо підтримувати ці уміння й надалі. Йдеться про уміння не лише знаходити слова, орієнтуючись за алфавітом в словнику, а й працювати з буквеною оболонкою  слова, наданою в словнику. А саме: знайшовши слово, підкреслити орфограми, прочитати орфографічно, повторити орфографічно, як слово пишеться, щоб запам’ятати його буквену оболонку. 

Вправа 31 дозволяє учням перевірити, чи пам’ятають вони слова, які пропонувалися для запам’ятовування в попередні роки навчання, а також чи пам’ятають вони алфавіт. У разі, коли учні не пам’ятають, яка буква позначає орфограму у тому чи іншому слові, вони звертаються до словника. Учитель наголошує на тому, що словникові слова слід пам’ятати і час від часу самостійно перевіряти. 

Вправу 32  учні виконують у парі. Ця вправа спрямована на узагальнення наявних способів дії письма, які опановані за попередні два роки (письмо по слуху у разі відсутності орфограм і орфографічне письмо з перевіркою орфограм у разі їх наявності в слові). Учні, об’єднавшись у пару, обговорюють відповіді на питання. Учитель пропонує їм для пошуку відповідей використати відому їм схему «Як записати слово без помилок». Для перевірки парної роботи учитель опитує одну з пар, а інші пари оцінюють запропоновані відповіді. Важливим моментом перевірки є обговорення того, які з питань викликали в учнів труднощі. 

Вправа 33 виконується індивідуально і спрямована на формування дій самоконтролю і самооцінки під час виконання дії письма.

Очікуваний запис:

Україна, щирий, хитрити, липневий, молотьба, краб, хоч_ш, легкий, дитина, велосипед, Тарас Шевченко, змож_те, кобза. 

У вправі 34  учні працюють над визначенням теми та головної думки тексту, а також виділяють у тексті частини та з’ясовують їх призначення.
призначені для самостійного опрацювання вдома.  На питання, про що ви прочитали, діти можуть відповісти: «Про те, як слон захворів, а його вилікували». На питання, на чому наголошує оповідач, діти можуть сказати, що добре ставлення цінують усі живі істоти – не тільки люди, а й тварини.  Згадуючи, на що спрямована кожна з частин, учні можуть сказати, що спочатку в тексті оповідач налаштовую слухача (читача) на те, про що він буде розповідати (зачин). Потім йде саме розповідь про події, наводяться якісь факти (основна частина). Третьою частиною тексту є кінцівка, де оповідач підводить підсумки або ділиться своїм враженням від подій тощо. На основі виділених частин легко скласти план прочитаного тексту і таким чином підготуватися до його свідомого переказу. 

Учні складають план тексту і усно переказують його за складеним планом.

Вдома учням пропонується записати текст, заповнюючи пропуски буквами. 

 Вправа 35 має додатковий характер і виконується на уроці за наявності часу або вдома за бажанням. 

Урок за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука відомими способами»

Мета уроку:  удосконалювати контрольно-оцінні дії під час запису слів; вправлятися в побудові тексту з трьох частин за даною назвою, яка задає тему тексту; удосконалювати навички групової роботи, яка організована з метою спільного обговорення та узгодження думок. 

Вправа 36 спрямована на удосконалення контрольно-оцінювальних дій під час дії письма. Групова форма організації роботи необхідна для подальшого становлення контрольно-оцінювальних дій під час виконання дії письма. Можливість, враховуючи різні точки зору, робити правильний вибір є важливою умовою формування в учнів дій контролю та оцінки. 

Виконуючи вправу 37,  учні працюють самостійно. Вони створюють текст на тему «Мої літні канікули». Орфограми в словах, які вони не можуть перевірити, позначаються рисками. 

Вправа 38 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Правильно виконаний запис:

Свита короля

Затишок, крилатий, синець, пестливий, кришити, щигля, не  ходи. 

Свита королеви

Воз_ш, зав’яж_мо, кос_мо,  пиш_те, вийд_ш, нос_ш. 

Вправа 39 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Важливо на наступному уроці обов’язково поцікавитися, хто з учнів попрацював з цією вправою, чого нового дізнався. Така бесіда є складовою мотивації для самостійного опрацювання лінгвістичного матеріалу, який виходить за межі програми. 

Після повторення вивченого в другому класі у «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з карткою №1. Перед виконанням завдань учитель мотивує учнів на роботу з самооцінювання. Для цього він зачитує діалог між Яринкою, Петриком, Андрійком та Яринчиним дідусем, наведений на с. 3 цього зошита. Репліки персонажів, подані в діалозі, не лише мотивують учнів вдосконалюватися в дії самооцінювання, а й розкривають послідовність роботи з завданнями кожної картки в зошиті (1) виконання та перевірка виконаного завдання самим учнем, 2) перевірка роботи учня учителем та заповнення підсумкової таблиці, 3) визначення учнем свого місця на сходинках досягнень на основі результатів у підсумковій таблиці).    

Учитель розказує, що в цьому зошиті зібрано 6 карток, кожна з яких включає  по два завдання. Поступово за рік діти попрацюють з усіма картками. Цього разу пропонується виконати завдання першої картки.  Коментарі до роботи з кожним завданням дивись вище (с. 16 – 17 цього методичного посібника). 
Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Рання осінь». 

Рання осінь

Як красиво навколо в перші вересневі тижні!

Осінь укриває багрянцем ліс. На узліссі стоїть клен. Він тихенько скидає різьблені листочки. Ніжна золота вербичка сховалася серед синюватих ялинок.
Зацвіли обмануті теплом суниці. Їх легкий аромат скликає ос   з_ усього лісу.
Чи можна бути байдужим до такої краси?
Друге завдання передбачає вибір з поданих варіантів  запису речень такого варіанту, який є правильним записом, за думкою учнів: 

                А. Воротар максим легко подав товаришиві м’яч.
Б. Воротар Максим легко подав товаришеві мяч.
В. Воротар Максим легко подав товаришеві м’яч.
 Г.Воротар Максим лехко подав товарешеві м’яч.
На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки.

Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   

4. Методика роботи з перевіркою орфограм слабкої позиції в основі слова

4.1. Виявлення непозиційного  (історичного) чергування приголосних звуків в корені слова
Явище історичного чергування звуків – це мовне явище, яке стає предметом спостережень на уроках української мови в третьому класі, хоча само по собі знайоме учням. Розпочинається ця робота в параграфі «Чи може той самий корінь у словах записуватися по-різному?». Без урахування історичного чергування звуків у словах (морфемах) розуміння багатьох слів української мови було б для дитини  неможливим. Виявлення історичного чергування звуків в словах, усвідомлення деяких закономірностей цього чергування дозволяє третьокласникам конкретизувати (тобто уточнити, зробити більш прозорим для розуміння) явище позиційного чергування, за яким учні почали  спостерігати в другому класі. Нагадаймо, що позиційні чергування – це такі чергування звуків, які відбуваються залежно від їхньої фонетичної позиції в слові (положення звука щодо іншого звука, місця в слові, наголосу) й зумовлені живими фонетичними нормами сучасної мови. У другому класі учні виявили у звуків слабкі та сильні позиції, з’ясували їхні ознаки, навчилися виявляти позиційне чергування звуків в словах, приводити слабку позицію звука до сильної в тому самому слові (морфемі), змінюючи слово або добираючи споріднене. Для того, щоб змінювання слова або добір споріднених відбувалися свідомо, програмою передбачено було розв’язання  учнями навчальних завдань, пов’язаних з будовою слова.  Усі ці знання та уміння дозволили учням застосовувати загальний спосіб орфографічної дії (позначення звуків, які позиційно чергуються, на письмі за сильною позицією) в межах кореня. Але по мірі розширення кола слів, в яких діти натрапляють на орфографічні завдання (тобто неможливість позначити звук буквою по слуху), актуалізується навчальне завдання визначення меж кореня. Розв’язання цього навчального завдання пов’язане з виявленням історичного чергування звуків у слові (корені) і усвідомленням відмінностей цього чергування від відомого учням позиційного чергування. Відмінності ці полягають у тому, що історичне чергування звуків не залежить від фонетичної позиції (наприклад, наголос не впливає на це чергування: кінь – коні); воно непослідовне, в одних коренях слів відбувається, в інших – не відбувається (наприклад, столи – стіл, слони – слон).  Стосовно позначення історичного чергування звуків на письмі теж слід зазначити важливу відмінність: на відміну від позиційного чергування звуки, які історично чергування, позначається на письмі відповідними буквами. Таким чином, робота з явищем історичного чергування на уроках української мови в третьому класі дозволяє учителю вирішити цілу низку методичних завдань:

1) уточнити поняття позиційного чергування звуків та роль знань про це чергування в опануванні орфографічної дії;

2) учити школярів свідомо визначати значущі частини слова, ураховуючи історичні чергування звуків у слові;

3) продовжити роботу з формування орфографічної дії: включити до алгоритму орфографічної дії орієнтування на правило історичного чергування звуків для перевірки орфограми слабкої позиції звука в слові;

4) продовжити роботу з опанування орфоепічних норм української мови, а також граматичних форм слів. 

Урок за темою  «Історичне чергування приголосних звуків [г] // [ж] у коренях споріднених слів» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з визначення кореня слова в споріднених словах; удосконалювати контрольно-оцінні  дії під час визначення кореня слова; виявити історичне чергування приголосних звуків [г] // [ж] у коренях споріднених слів; з’ясувати відмінності історичного чергування від позиційного; вправлятися в перевірці орфограм слабких позицій звуків; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 
Сюжетна заставка. Учитель зачитує (або дослівно переказує) сюжет, поданий на с.19 зошита-посібника. Нагадуємо вчителю про наявність у діалозі різних стратегій поведінки персонажів. Петрик, щоб не розмірковувати над протиріччями, щоб діяти швидко, для аналізу складу слова добирає лише такі споріднені слова, які підтверджують його думку щодо кореня слова книжка (-книж-, тому що книжковий, книжечка). Яринка в своєму аналізі враховує, на відміну від Петрика, більшу кількість споріднених слів (книжковий, книжечка,книга, книгарня), але теж уникає міркувань з приводу протиріч під час визначення кореня і визначає корінь: -кни-.  Андрійко, уже на відміну від Яринки, здатний до утримання протиріч  в ході аналізу складу слова, і саме така позиція Андрійка дозволяє йому поставити питання, яке, фактично, й є постановкою нового навчального завдання: «Чи може той самий корінь в словах записуватися по-різному?». Ураховуючи те, що в наведеному діалозі немає однозначної оцінки, хто з персонажів правий, учитель може поцікавитися в учнів, чия думка їм найбільш зрозуміла, кого б вони підтримали в цьому діалозі. Після того, як учні визначаться зі своїми уподобаннями, учитель пропонує їм, які і дідусь своїм співрозмовникам у сюжеті, розібратися з коренем у слові книжка. 

Вправа 40 спрямована на виявлення чергування звуків [г ] та  [ж] у корені споріднених слів і встановлення того, що таке чергування звуків не є позиційним, бо не залежить від позиції звука в слові. Вводиться термін «історичне чергування звуків». Спочатку учні розмірковують, чи можна на основі наявності в словах спільної частини -кни-  в словах книга, книгарня, книжечка, книш  вважати ці слова спорідненими. В учнів можуть бути різні думки. Хтось може вважати, що це дійсно споріднені слова, якщо є спільна частина в основах слів. Це будуть ті учні, які попри всі методичні прийоми ставляться до визначення кореня формально, тобто не враховують значення кореня і словотворчі зв’язки. Ті ж учні, які визначають корінь на основи словотворчих зв’язків, тобто тлумачать слово через те, від якого воно походить  (книга - велика за обсягом або важлива за змістом книжка; книгарня – книжкова крамниця, тобто приміщення, де продаються книжки; книжечка – маленька книжка; слово книш ніяк у своєму творенні не пов'язане із словом книжка, бо книш – це вид білого хліба з загорнутими всередину краями та змазаного салом або олією) доводять, що ці чотири слова не можна вважати спорідненими. Далі учням необхідно зробити висновок, чому -кни- не можна вважати коренем споріднених слів книга, книгарня, книжечка. Щоб зробити цей висновок,  учні пригадують, що називається коренем. У другому класі вони дізналися, що корінь – це спільна частина основ споріднених слів, яка вказує, від якого слова утворилися всі споріднені слова. Тлумачення слів  книга, книгарня, книжечка свідчить про те, що усі ці слова утворилися від слова книжка. Частина слова -книж- є значущою, вона дозволяє зрозуміти що йдеться про зброшуровані в одне ціле й оправлену певну кількість друкованих або рукописних аркушів.  Якщо брати частину -кни-,   то про що йдеться зовсім незрозуміло (про зброшуровані аркуші чи про вид хліба, чи може ще про щось). 

Уточнивши таким чином розуміння кореня як значущої частини основи, учитель може переходити з учнями до обговорення чергування звуків, яке відбулося в корені споріднених слів книга, книгарня, книжечка. Учні припускають, що ймовірно в корені відбулося чергування звуків [г ] та [ж], і визначають корінь у словах книга та книгарня -книг-, а у слові книжечка -книж-. Нагадуємо, що учні спочатку визначають закінчення та основу, а потім в основі визначають корінь. В основі слів книгарня та книжечка між коренем та закінченням залишаються ще зі знаком питання поки що невідомі частини. Якщо хтось з учнів пропонує, що це суфікси, учитель приймає пропозицію дитини, але не поспішає нічого фіксувати в моделі (Наприклад, учитель може сказати: «Добре. Дякую. Може ти й правий, але не будемо зараз поспішати. Залишимо тут знак питання. Розберемося з ним пізніше. Зараз нас цікавить саме корінь»)   
   Далі постає питання, чи пов’язане виявлене чергування зі зміною позиції приголосних звуків у цьому корені. У всіх словах учні знаходять, що позиція приголосних звуків [г ] та [ж] є сильною (перед голосним). Визнати це чергування позиційним неможна. Учитель розповідає учням про наявність у словах, крім позиційного, ще й історичного чергування звуків, яке не пов’язане зі зміною позиції звука. Виявлене чергування звуків [г ] та [ж] записується на схемі. Важливо з’ясувати з учнями, що на відміну від позиційного чергування, де звуки, які чергуються, на письмі позначаються однією буквою за сильною позицією, звуки історичного чергування кожний позначається відповідною буквою: звук  [г ] позначається буквою г, а звук [ж] позначається буквою ж. 

Таким чином, виходить, що в ході виконання вправи 40 учні знайшли відповідь на питання Андрійка («Чи може той самий корінь записуватися по-різному?»). Той самий корінь може записуватися по-різному, коли в ньому відбувається історичне чергування звуків.  

Вправа 41. Виконувати вправу передбачається у фронтальній формі роботи.  Дуже важливим моментом в організації роботи є те, щоб учні, доводячи, що слова кожного стовпчика є спорідненими, визначали корінь не формально, а спираючись на словотворчі зв’язки. 

Так, учні пояснюють, що зважувати – це визначати вагу кого-, чого-небудь, а ваговий – це, той, який підлягає зважуванню (при продажу і т. ін..) Тобто усі слова пов’язані між собою і зі словом вага. Вага – це важкість предмета, що звичайно визначається зважуванням.

У роботі з другим  стовпчиком, з’ясовується, що сніжок – маленький сніг. Сніговий – що-небудь із снігу або в снігу. Сніг - опади у вигляді білих зіркоподібних пластівців.

Третій стовпчик: круглий - який має форму круга. Кружляти - рухатися навколо кого-, чого-небудь, описуючи кола, тобто роблячи круги. Круг - частина площини, обмежена колом. 
Учні визначають, що в коренях слів усіх трьох стовпчиків наявне історичне чергування звуків [г ] та [ж].
Вправа 42 пропонується для виконання в парі з метою спільного обговорення.  
Учні виписують слова: друга, дружніші, дружити, дружба.
Пояснюють, чому виписані слова можна вважати спорідненими: усі вони пов’язані між собою і зі словом друг. 
Друг – людина, зв'язана з ким-небудь дружбою.

Дружніші – більш дружні, а дружні – ці ті, що зв’язані дружбою. 
Дружити - бути в дружбі з ким-небудь. 

Дружба – стосунки між друзями, в основі яких лежить взаємна прихильність, довір'я, відданість. 

Учні визначають корінь: -друг-, -друж-.

У корені наявне історичне чергування звуків [г ] та [ж].
Вправа 43 дозволяє повправлятися у визначенні споріднених слів, у корені яких наявне історичне чергування, а також у перевірці орфограм слабкої позиції. 

Споріднені  слова: кригою, крижана.

Доводячи, що слова споріднені, учні пояснюють, що крижана гора – це гора із криги. Крига – це те саме, що лід,  Замерзла вода, вода, що перейшла в твердий кристалічний стан.  
Очікуваний запис:

Айсб_рг

На Північному та_   Південному полюсах нашої планети дуже холодно. Там усе вкрите кригою. Іноді здоровезна крижана  гора провисає  над_морем. Згодом вона стає плавучим островом. Це – айсб_рг. 

Зазначимо, що за наявності в учнів орфографічних словників орфограма в слові айсберг може бути перевіреною за словником. У такому разі вона повинна бути підкресленою: айсберг. 
Вправа 44 виконується на уроці за наявності часу або вдома за бажанням учнів. 
Вправа 45 пропонується для домашньої самостійної роботи. 

Очікуваний запис:

Піклувáння

Скóро закружляють над_землéю сніжúнки. Тоді завітáють до нас снігурі. Вонú вéсело зацвірінькають, рáдуючись зимі.
Сніг укрúє все навкругú. Птахáм стáне вáжко. Люди розвісять для_них годівнúці. Снігурі бýдуть рáді зерняткам пшенúці та_ в’язкам сухóї кропивú, лободú, лопухá. 
Урок за темою  «Історичне чергування приголосних звуків [к] // [ч]  та [х] // [ш] у коренях споріднених слів» 

Мета уроку: виявити історичне чергування приголосних звуків [к] // [ч]  та [х] // [ш]  у коренях споріднених слів; удосконалювати контрольно-оцінні  дії під час визначення кореня слова; удосконалюватися в умінні визначати історичне чергування та позиційне чергування в коренях слів; вправлятися в перевірці орфограм слабких позицій звуків; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення та з формування дії контролю («учень» - «учитель»). 
Вправа 46. Учням пропонується довести, що усі подані в скоромовці слова є спорідненими. Учні тлумачать ці слова, спираючись на словотворчі зв’язки:  

Кричати – видавати крик.

Крикливий -  який багато й часто кричить; схильний часто кричати.
Крикун – той, хто часто кричить. 

Зрозуміло, що усі ці слова пов’язані зі словом крик (сильний, різкий звук, зойк). Учні визначають корінь –кр(е,и)к- та –кр(е,и)ч-, при цьому звертають увагу  на те, що у корені відбулося чергування звуків [(e] // [и] ,  [к] // [ч]. Перше з них – позиційне чергування (у словах кричить, крикливий, крикун – позиція слабка (звук [(e] у ненаголошеному складі, а в слові крик -  позиція сильна (наголошений склад). Чергування [к] // [ч] – історичне чергування, бо не пов’язане зі зміною позиції: в словах кричати та крикливий позиція для приголосних звуків  [к] та [ч] сильна (перед голосним звуком, перед сонорним звуком).

Таким чином, виконуючи цю вправу, учні відкривають ще одне чергування звуків, яке слід вважати непозиційним і віднести до історичного.   
Очікуваний запис скоромовки після перевірки орфограм:

Кричúть криклúвий крикýн. 
Вправа 47 пропонує продовжити роботу з історичним чергуванням звуків і способом визначення кореня в слові, який спирається на врахування цього явища. Робота виконується в парі з метою спільного обговорення. Зазначимо, що визначення кореня в слові завжди пов’язане з тлумаченням лексичного значення слова. Хоча тлумачний словник свідчить про те, що лексичне значення слів мураха та мурашка тотожне,   можна спиратися на подане у скоромовці розрізнення лексичного значення цих слів: мурашка – маленька мураха. не виключає словникової роботи чи використання їх у зв’язному мовленні. 
Важливо під час обговорення думок Андрійка та Яринки стосовно виписаних споріднених слів та звуків, які історично чергуються в коренях споріднених слів, звернути увагу на те, що про історичне чергування звуків у корені ми горимо лише у разі, коли йдеться про споріднені слова. Слова шахи та шашки не є спорідненими, тому ні в якому разі не можна про звуки [х] та [ш], які наявні в коренях цих слів, говорити, що ці звуки чергуються, що це історичне чергування.  

Очікуваний запис скоромовки після перевірки орфограм:

Велúкі мурáхи грáли в_шáхи,
А малéнькі мурáшки -  у_ шáшки.
 У вправі 48 продовжується розпочата в попередній вправі робота по виявленню історичного чергування в словах і визначенню кореня в споріднених словах з урахуванням цього чергування. 

Учні тлумачать подані групи слів, доводячи, що вони споріднені і з’ясовуючи, від якого слова утворені усі споріднені слова. 

Вовчий – зроблений зі шкури вовка або властивий вовкові; вовченя – те саме, що вовча. Маля вовчиці; вовчиця – самиця вовка.

Кожушок – маленький кожух; кожушина – ношений кожух або кожушок.

Довжина - відстань між кінцями чого-небудь; продовження - частина чого-небудь, що продовжує його. 
Очікуваний запис: 

Вовк – вовчий, вовченя, вовчиця. 
Кожух – кожушок, кожушина.

Довжина – продовження.  
У вправі 49 продовжується робота по виявленню чергувань звуків  в словах (позиційного та історичного чергування)  і визначенню кореня в споріднених словах з урахуванням історичного чергування. Учні в ході загально класного обговорення визначають споріднені слова, у корені яких відбулося чергування. Це такі слова: 

Просьба – просити, круг – кружечок, рука – рученька, пух – пушинка. 

Далі учням пропонується в парах попрацювали над визначенням, яке саме чергування трапилося в коренях споріднених слів: позиційне чи історичне. Щоб організувати парну роботу, учитель надає інструкцію. Наприклад:

1. Працюйте в парі, але кожен у своєму зошиті.

2. Один учень виконує роль «учителя», інший – учня в роботі з позиційним чергуванням. У роботі з історичним чергуванням міняєтеся ролями.
3. «Учень» записує буквами споріднені слова, виписує чергування звуків. «Учитель» стежить за правильністю виконання.  
Запис в зошитах матиме такий вигляд:   
(позиційне чергування)

Степовий - степ                  [и] //[(e]   

Просьба - просити              [с] // [з]            

(історичне чергування)

Круг – кружечок                  [г] // [ж]     

Рука – руч_нька                   [к] // [ч]     

Пух – пушинка                      [х] // [ш]     
Вправа 50  пропонується для домашньої самостійної роботи. 

Очікуваний запис:

Хто когó охороняв?
У далéкій країні Сінгапýр хлоп’я паслó бýйволів. 

Рáптом до_ стáда підійшлá тигрúця. Пастушóк почáв гóлосно кричáти. Бýйволи зачýли тривóгу і_ відігнáли тигрúцю.
Згóдом на_пасовúсько завітáв бáтько хлоп’яти. Пастушóк був ні_ живúй ні_ мертвий. Біля_ нього, мов вартові, стояли буйволи. 
Урок за темою  «Урахування історичного чергування у коренях слів під час добору споріднених слів» 

Мета уроку:  удосконалювати контрольно-оцінні  дії під час визначення кореня слова з урахуванням історичного чергування звуків; вправлятися в перевірці орфограм слабких позицій звуків; учитися брати участь у загально класній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної («Взаємоперевірка») та групової роботи з метою формування дії контролю («Вулик»). 
Вправу 51 учні виконують в парах. Інструкція до роботи:

1. Кожний самостійно виконує завдання в своєму зошиті.

2. Після завершення роботи, обміняйтеся зошитами та перевірте роботу одне в одного.

3. У разі виявлення, за вашою думкою, помилки обговоріть, з чим не погоджуєтеся. 

4. Узгодьте думки, виправте помилки. 

У вправі 52 продовжується робота з удосконалення учнів в умінні знаходити спільнокореневі слова, ураховуючи історичне чергування звуків (торжок – торгувати, торгівля, торгівець; кожушок – кожух, кожухар, кожуховий; вухо – вушко, вушний, вушанка). Визначені корені: -торж-, -торг-; -кожух-, -кожуш-; -вух-, -вуш-.   

Далі вчитель звертає увагу дітей на те, що Петрик так захопився пошуком споріднених слів, що не обмежився виділеними словами, а попрацював ще й зі словом мішок, до якого теж знайшов  споріднене слово, де в корені відбувається історичне чергування звуків: мішок – міх. Але Яринка не погодилася з Петриком, уважаючи, що такого слова нема в українській мові. Учитель вислуховує думки учнів з класу і пропонує з’ясувати за словником тлумачення цього слова. 

Міх – те саме, що мішок, тобто зшите з шматка грубої тканини вмістище для зберігання і перевезення сипких тіл і різних речей, а також великий паперовий пакет цього ж призначення.
У вправі 53 учні вправляються у доборі перевірки для орфограми слабкої позиції. Перевірку учні наводять усно, пояснюючи, що саме вони зробили зі словом, щоб перевірити орфограми: змінили слово або дібрали споріднене  і слабку позицію звука змінили на сильну, щоб відбулося позиційне чергування; чи знайшли це слово в орфографічному словнику і з’ясували, якою саме буквою позначається орфограма. Можна використати відомі з другого класу індекси для способів перевірки: 1 – за сильною позицією (зміна слова або добір спорідненого слова); 2 – за орфографічним словником.

Очікуваний запис:

         1 2                 1                 1                1                  1               1

Набережна, підписати, зачесати, індичатка,    вершки, свищу. 

Вправа 54 виконується в групі. Учитель спочатку зачитує текст про те, як Петрик піклувався про Плямса. Важливо, щоб учитель звернув увагу учнів на те, що Петрик стає все більш уважнішим. Хоча одночасно з письмом він ще не може робити перевірки орфограм, але після виконання роботи може знайти свої помилки та перевірити їх. Потім учитель пропонує учням перевірити роботу Петрика, щоб пересвідчитися, що Петрик усі свої помилки знайшов, чи вказати хлопцю, яку з помилок він ще не помітив. Щоб самим не пропустити ні однієї помилки, а також розказати Петрикові про його досягнення чи недоробки учитель пропонує учням не просто знайти помилки, а й з’ясувати, які способи перевірки  ще важкі для Петрика. 
Інструкція до групової роботи:

1. Об’єднайтеся в групи, щоб попрацювати «Вуликом».
2. Троє учнів працюють з реченнями, четвертий контролер. 

3. Розподіліть між собою речення. Кожний перевіряє одне речення і обмірковує, який спосіб перевірки слід використати для орфограми, де Петрик припустився помилки. 

4. Після завершення перевірки усіма учнями своїх речень, кожний називає контролеру спосіб перевірки, на який допущено помилку. Він догоджується і на відповідному рядку в таблиці на с.25  ставить галочку, або не погоджується і радиться з іншими учасниками групи. 

Вправа 55 виконується учнями вдома самостійно. 

Очікуваний запис: 

Казкáр та_матемáтик

Про_ пригóди Аліси в​_ Країні Чудéс і_ Задзеркáллі написáв Льюїс Кéррол. Колú королева Віктóрія прочитáла про_ Алісу, вонá наказáла купúти всі книжкú áвтора. Настýпного дня на її столі лежáли наукóві прáці з_ матемáтики. 

Урок  за темою «Історичні чергування приголосних звуків у формах слова та споріднених словах» 

Мета уроку:  виявити історичне чергування звуків у корені слова під час зміни слова; з’ясувати закономірності історичного чергування в коренях споріднених слів і у формах того самого слова; формувати контрольно-оцінні  дії під час виділення кореня слова; формувати орфографічну пильність під час списування з орфографічного зразка; удосконалювати навички групової роботи («Естафета»). 
Вправа 56   для учнів є наступним щаблем у формуванні навчальної діяльності. Учням пропонується в груповій роботі провести міні-дослідження явища історичного чергування, коли звук  [г] чергується зі звуком [ж], а коли зі звуком [з′]. Для організації цього дослідження учням запропоновано знайти відповіді на питання, які учня знайдуть на с. 26. Кожна група отримує аркуш, на якому заздалегідь записані слова (див. п.1 дослідження у вправи 56 на с. 26). 

Інструкція до групової роботи: 

1. Об’єднайтеся в групи і попрацюйте за естафетою.
2. З’ясуйте, хто відповідає на перше питання, хто на друге, хто на третє. Четвертий учень – доповідач. Він від групи буде презентувати вашу спільну думку біля дошки. 
3. По завершенні роботи група вивішує свій аркуш на дошку.

У ході обговорення результатів роботи учні доходять до висновку, що звуки [г] і [ж] чергуються в корені споріднених слів, а звуки [г] і [з′] чергуються в формах слова. 

У вправі 57   продовжується робота з історичним чергуванням в корені слова під час зміни слова. Учні виписують форми того самого слова і визначають корінь: бджоли, бджола; комахи, комасі; пасіках, на пасіці. У першому слові історичного чергування приголосних звуків учні не відмічають, а от у другому та третьому наявне історичне чергування: [х] // [с′]; [к] // [ц′].

Після спільної роботи учні самостійно працюють зі списуванням тексту. На цю роботу вчитель відводить 10 хвилин. І потім пропонує учням порахувати кількість списаних за цей час слів. 
Вправа 58 передбачає систематизацію виявлених про історичне чергування звуків знань. Учитель разом з учнями заповнює таблицю прикладами. 

Вправа 59 виконується учнями вдома самостійно. Учні записують речення, утворюючи відповідні форми слова (капелюх – у капелюсі; шапка – в шапці) та перевіряючи орфограми. 

Очікуваний запис: 

  Капелюх

І, звісно, змалку боровик

Скидати капелюх не _ звик.
Він мамі й_ батькові на_ злість

У капелюсі спить і_ їсть.
Або зайде, бувало, в_ клуб

І стане в_ шапці, наче слуп. 
Стосовно слова слуп учні з’ясовують, що це слово  означає те саме, що й стовп. Слово слуп застаріле, тобто в сучасній мові не використовується.
Урок  за темою «Чергування приголосних звуків [г] // [з'], [к] // [ц'], [х] // [с'] у формах слова» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова під час зміни слова ([з] // [ж], [д] // [дж], [т] // [ч]; [ст] // [шч], [ск] // [шч], [б] // [бл′]; вправлятися в утворенні форм слів; формувати контрольно-оцінні  дії під час виділення кореня слова; вправлятися в здійсненні орфографічної дії; вчитися визначати головну думку тексту; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дії контролю (взаємоперевірка). 
Виконуючи вправу 60, учні  виписують ланцюжки звуків, які історично чергуються в корені слова. При цьому чергування, властиві формам слова та чергування, які виявляються в споріднених словах не відокремлюються одне від одного, як було на попередніх уроках. 
Виписані слова: на нозі, довгоногій, на ноженятах. 

Звуки, які чергуються в корені виписаних слів:

[з′] // [г’] // [ж] 

Обговорюючи склад слова довгонога, учні з’ясовують, що слова з двома або кількома коренями називаються складними. 
Виконання вправи 61 дозволить учням розширити уявлення про історичне чергування звуків у корені слова під час зміни слова: возити – вожу [з] // [ж], ходити – ходжу [д] // [дж], світити - свічу [т] // [ч]; свистіти - свищу [ст] // [шч]; полоскати – полощу [ск] // [шч], любити – люблю [б] // [бл′]. Така робота сприяє формуванню уміння визначати корінь слова. Виявлені чергування не підлягають спеціальному запам’ятовуванню, вони наведені лише для спостереження.

Вправа 62 виконується в парі. Робота в парі спрямована на формування дії контролю   

Інструкція до парної роботи:
1. Працюймо  в парі.

2. Кожний по черзі читає речення на утворює відповідні форми слів, поданих у дужках. Інший учень з пари погоджується, або пропонує свій варіант .  

3. У разі згоди речення записується і взаємно перевіряється.
Очікуваний запис:
Я можу стрибати на_ одній нозі.
В Андрійка в_ руці – пенал.
У Яринки у_ вусі – сережка.
У лелеки гніздо на_ солом’яній стрісі.
Я з_ друзями часто ходжу до_ бібліотеки. 

У вправі 63  пропонується розмова про казку «Котигорошко». Учні пригадують події з казки і роблять стислий переказ цієї казки для Плямса.  
Далі учні до виділених у тексті слів намагаються дібрати форми або споріднені слова, щоб відбувалося задане історичне чергування звуків. Наприклад:

[г] // [з′] // [ж]  дорога – при дорозі – доріжка
[к] // [ц′] // [ч]  рука – на руці – рученька

[х] // [с′] // [ш]  мураха – мурасі – мурашка
Учні записують дібрані слова та визначають в них корінь.

Дома учні записують другий абзац тексту, перевіряючи орфограми.

 Очікуваний запис:

Ростé син. Не _багáто рóків, а_ вже велúкий вúріс. Якось копáли бáтько з_ сúном колодязь. Аж рáптом – величéзний кáмінь. Бáтько побіг клúкати людéй, щоб допомоглú кáмінь вúкинути. Пóки ходúв, Котигорóшко підкúнув кáмінь, мов мурáху, та_ й_ вúкинув. 

4.2. Виявлення в словах  історичного чергування голосних звуків
Правило історичного  чергування для перевірки орфограм слабкої позиції звука в корені слова
Явище історичного чергування звуків – це мовне явище, яке охоплює як приголосні, так і голосні звуки. На попередніх уроках предметом спостережень учнів було саме історичне чергування приголосних звуків у коренях слів, тепер увага учнів привертається до історичного чергування голосних звуків в коренях слів. Така робота розгортається на матеріалі вправ  №№ 64 – 100 у  параграфі «Чи може той самий корінь у словах записуватися по-різному?». Виявлення історичного чергування голосних звуків у словах дозволяє третьокласникам усвідомити деякі закономірності цього чергування і встановити «правила» історичного чергування для перевірки орфограм слабкої позиції у разі, коли не можна знайти сильну позицію для звука, який опинився в слабкій позиції. У ході спеціально організованого дослідження учні поступово встановлюють, що крім історичних чергувань приголосних звуків [о]//[і], [е]//[і], [е]//[Ø], у коренях слів трапляються історичні чергування [(e]//[і], [(e]//[Ø]. Якщо звуки [о], [і], [е] не викликають ніяк проблем на своє позначення на письмі, то позначення проміжного звука [(e] на письмі є орфограмою слабкої позиції. Учням відомо, що для перевірки орфограми слабкої позиції необхідно або знайти сильну позицію для відповідного звука і написати букву, яка позначає звук в сильній позиції у цьому корені, або звернутися по допомогу в орфографічний словник і написати букву, якою позначено відповідний звук у словнику. Учням відомо, що дуже часто не вдається знайти сильну позицію для відповідного звука. Раніше в таких випадках вони завжди зверталися до словника.  Тепер, спираючись на свої спостереження, учні можуть дійти до висновку, що при відсутності сильної позиції, але за наявності історичного чергування [(e]//[і], [(e]//[Ø]звук  [(e] на письмі завжди позначається буквою е. Так формулюється «правило» історичного чергування: якщо [(e] чергується з [і] або з [Ø], то звук [(e] на письмі позначається буквою е. 

Урок  за темою «Історичне чергування голосних звуків [о] // [і] у кореняхспорідненихслів та формах слова» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова, виявивши чергування голосних звуків [о] // [і]; вправлятися в утворенні форм слів; формувати контрольно-оцінні  дії під час виділення кореня слова; брати участь у дослідженні, вправлятися в здійсненні орфографічної дії; удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки («естафета»). 
У вправі 64  учням пропонується підкреслити споріднені слова (ніжки, ноги) та довести свою думку, тобто пояснити, чому вони вважають ці слова спорідненими. 

Учні пояснюють, що ніжкою можна назвати маленьку ногу, тобто слово ніжка походить від слова нога, слово нога в мові з’явилося раніше за слово ніжка. Визначаючи корінь у цих споріднених словах, учні встановляють, що це -ніж- та -ног- . Але тут учні можуть відмітити дивну річ, що звуковий склад кореня в обох словах  різній: [н′] та [н]; [і] та [о]; [ж] та [г]. Постає питання: чому за наявністю різного звукового складу кореня споріднених слів все одно можна стверджувати, що в них той самий корінь. 

Учні, об’єднавшись у групи, можуть висунути міркування з приводу того, чому -ніж- та -ног- є тим самим коренем: 1) незалежно від звукового складу, зрозуміло про що йдеться в цих словах (зберігається загальне значення всіх споріднених слів); 2) звуки, наприклад, [ж] та [г] не просто різні, а ті, що історично чергуються, тобто це не випадкова заміна звука, а передбачена. Цілком можливо, що й звуки [н′] та [н]; [і] та [о] – це теж історичне чергування. 
Далі учні виписують чергування голосних звуків, яке відбулося в корені і з’ясовують, чи залежить чергування [і] // [о] від позиції. Зрозуміло, що наявність наголосу на складах, де є ці звуки, відразу дозволяє учням стверджувати, що чергування голосних звуків [і] // [о] не є позиційним чергуванням.  Учитель підтверджує думку учнів, що це історичне чергування звуків. 

Після обговорення учні записують приказку, перевіривши орфограму слабкої позиції звука. 
Виконання вправи 65 дозволить учням, працюючи в групі, провести дослідження, щоб з’ясувати, чи лише в коренях споріднених слів трапляється історичне чергування голосних звуків [і] та [о].  
Робота в групі спрямована на формування дій контролю та оцінки. Проводиться вона за типом «Естафета». Роботу краще проводи в шістках, але можливі і інші варіанти.
Інструкція до групової  роботи:
1. Працюймо  в групі за естафетою.
2. Домовтеся, хто починає, кому передає естафету.

3. Кожний по черзі читає та дає відповідь на одне завдання дослідження. Інші вислуховують його відповідь. У разі погодження естафета передається наступному учневі, у разі непогодження йде обговорення, поки група не дійде спільної думки.

Зазначимо, що в ході дослідження, учні з’ясовують,  що чергування [і] // [о] відбувається корені як під час утворення споріднених слів (слова першого стовпчика), так і під час утворення форм того самого слова (другий стовпчик) . При цьому, історичне чергування   [і] // [о] пов’язано з типом складу: у закритому складі вимовляється [і], у відкритому - [о]. Звертаємо увагу, що інформацію  про тип складу учні отримують в «Скриньці мовознавця» (с. 49), коли будуть звіряти своє припущення стосовно умов чергування [і] // [о] у словах української мови з поданою там довідкою. 
У вправі 66 пропонується повправлятися в утворені форм слів з урахуванням історичного чергування [і] // [о]. 

1. Слово – слів. 2. Віз – возу. 3. Кіт – кота. 4. Ніс – носом. 5. Сніг – снігу.

Учні звертають увагу на те, що чергування [і] // [о] інколи не відбувається, хоча в слові можуть бути наявними усі умови для такого чергування: сніг (закритий склад) -  снігу (відкритий склад). Доречі, саме це є важливим показником того, що дане чергування не є позиційним. Позиційні чергування не мають виключень: змінилася позиція – обов’язково відбувається заміна звуків. Історичні чергування можуть не відбутися, хоча умови для звука можуть змінитися.   Учням рекомендується щоб не помилитися у вимові слів з історичним чергуванням, користуватися словниками (історичні чергування завжди відображаються на письмі) або звертатися по допомогу до освічених дорослих. Читання книжок також допоможе правильно вимовляти слова з історичним чергуванням звуків. 

Учні записують прислів’я, перевіряючи орфограми. Нагадуємо, що якщо учень не може знайти перевірку для орфограми, він позначає цю орфограму рискою. 

Очікуваний запис. 

1. І від_ солóдких слів бувáє гірко. 2. Удурнóго хазяїна й_ кóлесо з_ вóзуукрáдуть.  3.Самá бáбасметáнузлизáла, а на_ котáсказáла. 4. З неба зорі хватáє, а під_ нóсом не_бáч_ть. 5. Ускупóговзúмку й_ снігу не_ вúпрос_ш.
Вправа 67  пропонується для самостійного опрацювання вдома. Учні за даним зразком утворюють відповідну форму слова, пов’язуючи його зі словом немає, та записують обидві форми. Визначають корінь, звертаючи увагу на те, що в одних словах відбувається історичне чергування, в інших – ні. 

Щоки – щік, гори – гір, голови – голів, кіт – котів, ріг – рогів, стіл – столів, поріг – порогів, вік – віків, слон – слонів. 

Урок  за темою «Історичне чергування голосних звуків [е] // [і] у коренях споріднених слів та формах слова» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова, виявивши чергування голосних звуків  [е] // [і]; вправлятися в утворенні форм слів та доборі споріднених слів з урахуванням історичного чергування; формувати контрольно-оцінні  дії під час виділення кореня слова; брати участь у дослідженні; вправлятися в здійсненні орфографічної дії; удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки («естафета»), а також парної роботи (взаємоперевірка). 
У вправі 68  учні знаходять споріднені слова (сім, семеро), визначають корінь та доводять, чому ці слова є спорідненими (семеро – це коли називається сукупність із сімох істот: семеро дівчаток, семеро хлопців, семеро ведмежат тощо). Зрозуміло, що слово сім з’явилося в мові раніше за слово семеро, тобто слово семеро утворене від слова сім. Корінь -сім- і -сем-.
Далі учні виписують чергування голосних звуків, яке відбулося в корені [і] // [е] і доводять, що це чергування голосних звуків не є позиційним чергуванням, бо позиція не змінюється: наголошеним є і звук [і] в слові сім, і звук [е] в слові семеро.  Учитель підтверджує думку учнів, що це історичне чергування звуків. 

Після обговорення учні записують приказку, перевіривши орфограму слабкої позиції звука. 
Вправа 69 подібна до вправи 65, яку виконували учні на попередньому уроці, коли з’ясовували, у яких умовах відбувається історичне чергування голосних звуків [і] // [о] . Виконанняцієї вправидозволитьучням, працюючи в групі, провестидослідження, щоб з’ясувати, чи пов’язане історичне чергування звуків[і] // [е] з особливостями складу.  
Робота в групі спрямована на формування дій контролю та оцінки. Проводиться вона за типом «Естафета». Роботу краще проводи в п’ятірках, але можливі і інші варіанти.
Інструкція до групової  роботи:
1. Працюймо  в групі за естафетою.
2. Домовтеся, хто починає, кому передає естафету.

3. У кожний стовпчик записується форми того самого слова. Слова поділяються на склади вертикальними рисками. 

4. Кожний по черзі читає та дає відповідь на одне завдання дослідження. Інші вислуховують його відповідь. У разі погодження естафета передається наступному учневі, у разі непогодження йде обговорення, поки група не дійде спільної думки.

У ході дослідження, учні з’ясовують,  що чергування [і] // [е]також пов’язано з типом складу: у закритому складі вимовляється [і], у відкритому - [е]. 
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Своє припущення учні перевіряють, звернувшись до довідки № 3 в «Скриньці мовознавця» (с. 49). 

Потім за наявності часу учні самостійно записують перше повідомлення, перевіряючи орфограми.

Очікуваний запис:

…Робúти рéчі різнокольоровими нашим прéдкам допомагала природа .Жóвту фарбу вонú отрúмували з_ листків берéзи та осúки. Вишнéвий кóлір давáла корá верб та_ беріз. 
У вправі 70 пропонується повправлятися в умінні знаходити споріднені слова та визначати в них корінь. Завдання виконується в парі з метою взаємоперевірки.

Інструкція до організації парної роботи.

1.  Працюймо  в парі.
2. Кожний виконує завдання самостійно.

3. Після завершення самостійної роботи обміняйтеся зошитами та перевірте роботу одне в одного. 

4. Обговоріть результати перевірки.

Очікуваний запис:

Віл , воловий. Вільний, воля. 

Роги, ріжки. Різаний, ріжу.

Принесений, ніс. Ніс, носовий. 
Учні звертають увагу на те, що слово ніс опинилося в двох парах. Це стало можливим тому, що звукову оболонку ніс  можуть мати різні слова: слово-назва дії нести в минулому часі, або слово-назва предмета ніс(Орган нюху у вигляді виступу над ротом з дихальними шляхами на обличчі людини, морді тварини).
У вправі 71 до поданих слів учні добирають форми або знаходять споріднені слова так, щоб відбувалося відповідне чергування звуків.

Наприклад, можливий такий запис:

[к] // [ц′]// [ч]Яблуко – яблуці – яблучний
[г] // [з′]// [ж]Книга – книзі – книжка 

[х] // [с′]// [ш]Фартух – фартусі - фартушок

[о] // [і]Гора  – гірка    
[е] // [і]Вечеря – вечір 

Вправа72 пропонується для самостійного опрацювання вдома.   Учні списують поданий текст, дотримуючись правил списування. Звертається увага учнів на те, що в корені споріднених словах січ – січові історичне чергування [і] // [е]  не відбулося, хоча наявні закритий та відкритий склади.   

Урок  за темою «Історичне чергування голосних звуків [e(]// [і] у кореняхспорідненихслів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правиломісторичного чергування звуків»
Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова, виявивши чергування голосних звуків  [(e] // [і]; вправлятися в здійсненні орфографічної дії з урахуванням «правила» історичного чергування; вправлятися в утворенні форм слова та доборі споріднених слів, вчитися складати план тексту; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення. 
У вправі 73 учні записують текст, перевіряючи орфограми і натрапляють на слово ос_ні, у якому не можуть перевірити орфограму слабкої позиції звука. У тексті учні знаходять споріднене слово до слова ос_ні – осінній. Визначивши корінь у цих словах, учні визнають що в корені відбулося історичне чергування [(e] // [і]. Далі постає питання, якими буквами позначити на письмі звуки цього історичного чергування. Як уже відомо учням, звук [(e]позначається  або буквою е, або и в залежності від того, з яким звуком відбувається чергування в сильній позиції. Стосовно звука [і] учні зазначають, що цей звук позначається буквою і, вибір відсутній. Після такого обговорення учитель знайомить учнів з «правилом» історичного чергування: якщо звук [(e]чергується в тому ж корені зі звуком [і], то він позначається на письмі буквою е.  Цей висновок позначається на схемі на с. 34
Виконуючи вправу 74, учні перевіряють орфограми в словах, використовуючи «правило» історичного чергування. Обов’язковим є запис слова, яке учні використали для перевірки. 

Очікуваний запис:

(Промінь) промені, (корінь) корені, споруда з_ (камінь) каменю, часті (повінь) повені,  тихо (дзвін) дзвеніти, (ліг) лежати на_ траві. 

Вправа75спрямована на роботу зі складання плану тексту. Учні читають текст і дають назву кожній з частин тексту. Наприклад:

1. Косяки птахів у похмурому небі.

2. Птахи летять у теплі краї.

3. Очікування повернення додому. 

Учитель пропонує учням усно переказати за планом прочитаний текст. Потім учні пригадують відомі їм народні прикмети, пов’язані з відлітом птахів у вирій та спільно обмірковують запропоновані варіанти слів, якими слід розповсюдити подані речення. 

Дружній відліт птахів у вирій у вересні – до холодної зими. 

Пізній відліт птахів у вирій – до теплої зими.

Летять журавлі низько – на теплу зиму, високо – на холодну. 

Гуси летять високо – осінь буде довгою. 

Далі учням пропонується перечитати ще раз текст Крилаті патріоти , виписати слова з орфограмами та перевірити ці орфограми. Учні об’єднуються в пари для того обговорити способи перевірки.

Інструкція до парної  роботи:
1. Працюймо  в парі, але кожний у своєму зошиті.
2. Домовтеся, хто починає.

3. Кожний по черзі читає слово та пропонує, як  перевірити орфограму слабкої позиції . У разі погодження перевірка записується в дужках, потім записується слово, в якому орфограма позначається буквою. Орфограма підкреслюється.  

4. Після запису слова естафета передається другому учневі. 

Очікуваний запис:

(Осінь) восенú,  (лéбідь) лéбеді, (політ) летять,  (мандрівнúк) мандрівникú, (зéлень, зелéний) зеленіють,  (дéрево) дерéва, (вéсело) весéле, (очікування) чекають.

Вправа76пропонується для самостійного виконання вдома. 
Урок  за темою «Історичне чергування голоснихз вуків [(e] // [і] у коренях споріднених слів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правилом  історичного чергування звуків (продовження)» 

Мета уроку:  систематизувати знання учнів про способи перевірки орфограмм слабкої позиції звука в корені слова, включити «правило» історичного чергування звуків в алгоритм орфографічної дії; вправлятися в здійсненні орфографічної дії з урахуванням «правила» історичного чергування; формувати контрольно-оцінні дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка), набувати досвід дії в умовах невизначенності. 

У вправі 77 учні доповнюють схему «Як записати слово без помилок» правилом історичногочергування («якщо звук [(e] чергується в тому ж корені зі звуком [і], то він позначається на письмі буквою е»), вписуючи в колонку «перевіряю» на другому кроці відсутні знаки:

[(e]//[і]
      е
Для мотивації такої роботи учитель може запропонувати учням «написати» звукового листа третьокласникам з іншого класу (школи, міста), які навчаються за іншими підручниками, у якому розповісти, спираючись на схему, подану на с. 36, як вони діють, коли записують слова. Щоб мотивація булла дійсною, необхідно зробити аудіозапис цього  «звукового листа» на диктофон, а потім прослухати, за необхідности внести уточнення.   

Виконуючи вправу 78, учні перевіряють орфограми в словах, використовуючи наявні способи перевірки: за сильною позицією, за правилом історичного чергування, за словником. Робота виконується в парі. 

Інструкція до парної роботи:

1.Працюймо  в парі, але кожний у своєму зошиті.
2. Кожний самостійно групує сполучення слів. На кожну группу слів виділіть по два рядки і запишіть номери груп 1.; 2.; 3. Перед кожним словом з орфограммою записуйте в дужках перевірку.

3.  Після запису усіх груп  обміняйтеся зошитами і перевірте одне в одного записані групи.У разі незгоди з записом олівцем поставте знак питання над словом, у якому, на вашу думку, зроблена помилка.

4. Обговоріть результати перевірки. У разі згоди з виявленою помилкою зробіть її виправлення. 

Очікуваний запис:

1. (Колúш_ш) колихати доньку, (блиск) блискуче пір’ячко, (вéчір) вечéряти сім’єю, (пéкар) пекти оладки.
2. Усмішка (матір) матері, (віз) везтú подарунки, (пічка) пектú оладки.
3. Дирéктор школи, сховати в кишéні, увімкнути комп’ютер.
Після завершення роботи в парі вчитель пропонує дітям з’ясувати, хто з учнів – Яринка чи Петрик – мають рацію стосовно перевірки орофграми в слові п(е,и)кти. Зрозуміло, що слід визнати правильність обох точок зору в цій «суперечці»: і Яринки, і Петрика.  Зазначимо, що визнання правильності обох точок зору психологічно дуже непроста річ, учням часто здається, що правильною повинна бути лише одна точка зору. Учити дітей шукати обгрунтування точкам зору і визнавати право на існування кожної з них, якщо таке обгрунтування висунуте – важливе завдання для вчителя, який намагається забезпечити розвиток особистості своїх учнів. 
Вправа 79 спрямована на  виявлення винятків з «правила» історичного чергування, тобто виявлення таких слів, орфограми в яких не перевіряються за цим правилом. Йдеться про слова гриміти та дитина. Хоча до цих слів можна дібрати споріднені слова і виявити в корені історичне чергування[(e] // [і] (гриміти – грім, дитина – діти) у цих словах орфограмма позначається буквою и. Написання цих слів слід запам’ятати. 

Після обговорення учні списують за правилами списування перші чотири рядки вірша. 

Вправа80 пропонується для самостійного виконання вдома.
Очікуваний запис.

1. Восенú і_ горобéць багáтий. 2. Під_ лежáчий камінь водá не _ течé. 3. Не _на_ брехні світ стоїть. 4. Дитúна плáче, а матері бóляче. 5. Грім гримúть – хліб дóбре рóд_ть. 6. Лóжкою мóря не _вúчерпати. 7. Сказáти лéгко, а зробúти вáжко.
Урок  за темою «Історичне чергування [е] // [(] у коренях споріднених слів та формах слова» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова, виявивши чергування голосних звуків [е] // [Ø]; вправлятися в утворенні форм слів; формувати контрольно-оцінні  дії під час виділення кореня слова; вчитися визначати смислові частини тексту, складати план, переказувати текст на основі плану; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення. 
У вправі 81  учням пропонується записати речення, перевіряючи орфограми, і виписати споріднені слова (скельце, скло) та довести свою думку, тобто пояснити, чому вони вважають ці слова спорідненими. 

Учні пояснюють, що скельцем можна назвати маленьке  скло, тобто слово скельце  походить від слова скло, слово скло в мові з’явилося раніше за слово скельце. Визначаючи корінь у цих споріднених словах, учні встановляють, що це -скель- та -скл- . Учні відмічають, що звуковий склад кореня в обох словах  різній: звук [е] чергується з  [Ø],  звук [л′] чергується зі звуком [л]. Подальше обговорення учитель обмежує лише чергуванням голосних звуків і інформує учнів, що чергування [е] // [Ø] – це історичне чергування. Учні уточнюють схему на сторінці 38, вписуючи позначку Ø у квадратні дужки. 
Виконання вправи 82 дозволить учням повправлятися в утворенні форм того самого слова (зміна за числами).

Очікуваний запис: 

Олівці – олівець, стілець – стільці. 

Учні визначають корінь –олівц- та –олівець, -стілець- та -стільц-. У визначених коренях відбувається чергування [е] // [Ø].

Для виконання вправи 83 учні обїєдунються в пари. Парна робота дозволяє їм спільно обговорити запропоновані варіанти, щоб дійти спільно думки стосовно того, на якому рядку записані слова, у яких відбувається історичне чергування голосних звуків. 

Правильний вибір – перший та другий рядки: день (дня), пень (пня), корабель (корабля); печі (піч), ведмеді (ведмідь), паперу (папір). 

На третьому рядку записано слова, у яких відбувається позиційне чергування голосних звуків. 
У вправі 84 учні читають текст і спочатку звертають увагу на виділены в тексті форми слова, визначають корінь слова (-журавл- і –журавель-) .  Учні відзначають, що в цих формах у корені відбувається історичне чергування[е] //  [Ø]. 
Далі учитель може обговорити з дітьми питання, що називається легендою, чим легенда відрізняється, наприклад, від казки або оповідання. Зараз не йдеться про чіткі визначення цих літературознавчих понять. Достатньо звернути увагу учнів на загальні відмінності. 

Легенда – це народне сказання про якісь події чи життя людей, оповите казковістю, фантастикою. Легенди люди переказували із уст в уста ще тоді, коли не було писемності. 
Казка - це твір про вигадані події, вигаданих осіб, іноді за участю фантастичних сил. 
Оповідання – це словесне повідомлення конкретної людини (автора) про кого-, що-небудь; розповідь. 

 Для того, щоб довести, що легенда є текстом, тобто зв’язним повідомлення на якусь тему з головною думкою, учні визначають тему (Про що повідомляється? – Про те, чому криниця в народі називається журавлем.) та головну думку (Що найголовніше повідомляється? – Люди пам’ятають добрі справи і шанують за це.). Далі учні визначають зачин (у 1 абзаці тексту  читач налаштовується на те, що з хлопчиком, який заблукав, можуть статися якісь події),  головну частину (у 2, 3 абзацах тексту розповідається саме про ті події, які сталися з хлопчиком)   та кінцівку тексту (в останньому абзаці тексту повідомляється, як люди вшанували добру справу журавля). Звертається увага на те, що головна частина тексту складається  з двох абзаців. Учні розмірковують, чому саме головна частина  поділена на дві частини. З’ясовується, що спочатку  розповідається про страждання хлопчика, а потім – про допомогу журавля. 

Після такої роботи учні складають план тексту, даючи назви кожній з частин тексту. 

Наприклад:

1. Хлопчик заблукав у лісі.

2. Глибока криниця.

3. Журавель дістав води і напоїв хлопчика.

4. Згадка про доброго птаха. 
Далі учні за планом переказують легенду. Вдома учням пропонується узнати в дорослих яку-небудь легенду про птахів і підготуватися переказати її для товаришів у класі на наступному уроці. У ході такої підготовки учні складають план і переказують за планом легенду. 

Урок  за темою «Історичне чергування голосних звуків [e(]   // [(] у коренях споріднених слів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правилом історичного чергування звуків» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про історичне чергування звуків у корені слова, виявивши чергування голосних звуків  [(e] // [(]; уточнити правило історичного чергування і включити його в уточненому виді в орфографічну дію; вправлятися в здійсненні орфографічної дії з урахуванням правила історичного чергування; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення. 
У вправі 85  учням пропонується перевірити орфограму слабкої позиції у слові-відгадці (віт_р) відомими способами. Знайти сильну позицію звука учням не вдається. Орфограму можна перевірити за орфографічним словником. Учитель пропонує учням поспостерігати за коренем у цьому слові й можливо відкрити якийсь ще секрет історичного чергування звуків, який дозволить перевіряти орфограму слабкої позиції і без орфографічного словника. 

Записавши декілька форм слова (віт_р, вітром, вітру)  і визначивши  корінь, учні помічають, що в корені цього слова відбулося історичне чергування  [(e] // [(]. Учитель з’ясовує з учнями, якими буквами позначається  проміжний звук[(e]. Це букви е та и. Далі учитель запитує учнів, якою буквою позначено цей звук у слові вітер у словнику. На основі цього учитель знайомить учнів ще з одним «правилом» історичного чергування: якщо звук [(e] чергується в тому ж корені з [(] (нулем звука), то він позначається на письмі буквою е. На схемі учні вписують букву е на позначення звука [(e].
У вправі 86  учні записують відгадки до поданих загадок, використовуючи для перевірки орфограми слабкої позиції правило історичного чергування: півень, тому що півня; човен, тому що човна, тиждень, тому що тижня.  

Завдання у вправі 87 пропонує учням доповнити добре знайому їм схему «Як записати слово без помилок». Йдеться про уточнення другого рядку в колонці «Перевіряю». Якщо раніше на цьому рядку було записано правило, яке стосувалося лише чергування [(e] // [і], то тепер цей рядок доповнюється чергуванням [(e] // [(]. 

Вправа 88 дозволяє учням, працюючи в парах, повправлятися в застосуванні правила історичного чергування відносно чергування [(e] // [(] для   перевірки орфограми слабкої позиції звука. 
Інструкція до парної   роботи:
1. Працюймо  в парі, але кожний у своєму зошиті.
2. Домовтеся, хто відповідає за назви місяців, а хто за назви ознак.

3. Добирайте до кожної назви місяця відповідну ознаку. У разі згоди  записуйте утворене сполучення слів, перевіряючи орфограми, якщо такі є.  

Вправу 89 учні самостійно виконують вдома.

Очікуваний запис:

1.Скатертина біла ввесь світ накрила. 2. Що росте догори коренем? 3. Мене просять і_ чекають, а як покажусь – утікають. 4. Серед двора лежить червона сковорода. 
На наступному уроці вчитель з’ясовує, як саме учні перевіряли орфограми: скатертина, тому що скатéрка (за сильною позицією), коренем, тому що корінь (за правилом історичного чергування), чекають, тому що очікувати (за правилом історичного чергування), серед, тому що  посерéд (за сильною позицією),  лежить, тому що ліжко (за правилом історичного чергування) або лéжень (за сильною позицією), червона (за словником). 
Урок  за темою «Систематизація способів перевірки орфограм слабкої позиції звука»
Мета уроку:  вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії;вправлятися в утворенні форм слова;вчитися використовувати в мовленні фразеологізми; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 
У вправі 90 учні самостійно групують слова, перевіряючи орфограми і з’ясовуючи, у яких словах писати букву е, а у яких и. 

Очікуваний розподіл:

	е
	и

	Човен (човна, [(e] // [(])
	тримати (підтрúмка)

	дзвеніти (дзвін, [(e] // [і]
	захищати (захúщений)

	клекотіти (клéкіт)
	коридор (сл.)

	колектив (сл.)
	гриміти (сл.)

	шепотіти (шéпіт)
	

	бусел (сл..)
	

	бензин (сл.)
	

	дятел (дятла, [(e] // [(])
	


Звертаємо увагу, що під час запису від учнів не вимагається фіксувати способі перевірки, це учні повинні зробити усно, у зошитах учні записують лише слова в два стовпчики і підкреслюють орфограми. Про способи перевірки  (за сильною позицією, за правилом історичного чергування, за орфографічним словником) учитель запитає учнів після завершення роботи. Перевірку орфограми слабкої позиції звука в слові дятел, дійсно, учні можуть зробити, спираючись на правило історичного чергування, або написати з пам’яті, бо це слово знайоме їм по списку слів для запам’ятовування для 2 класу. 

Для виконання вправи 91 учні об’єднуються в групи. Мета групової роботи – спільне обговорення. Перед тим, як надавати інструкцію до групової роботи, учитель з’ясовує, які предмети намальовані на с. 42 (книга, черепаха, корова, камінь). 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих чотирьох рядків слід обрати той, де записано правильно утворені форми слів книга, черепаха, корова, камінь.

3. Кожний читає усі чотири рядки  та пропонує той, на якому, за його думкою,   усі форми названих слів записано правильно. 

4. У разі різних варіантів обраного рядка йде обговорення: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти рядка ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Усі форми слів книга, черепаха, корова, камінь записано правильно на третьому рядку. 
Вправа92  дозволяє учням розширити свої знання про фразеологізми, про їхнє використання в мовленні, а також попрацювати з лексичним  значенням (без вживання цього терміну) слів кужіль, веретено, прядка. Учитель спочатку обгорює, що знають учні про предмети, які називаються цими словами, чи бачили учні ці предмети вдома чи в музеї. Потім учні звертаються до довідки №1 у «Скриньці мовознавця» на с. 49.

Вправа93 пропонується для самостійного виконання вдома. 

Учитель може запропонувати учням додатково прочитати текст вправи 101, у якому учні знайдуть відомості про історію деяких слів, серед яких є слово пшениця. Спираючись на ці відомості, учні можуть використати для перевірки орфограми слабкої позиції у цьому слові не лише орфографічний словник, а й слово пшінка, хоча слова пшениця та пшінка в сучасній українській мові  не є спорідненими. 
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабких позицій відомими способами (продовження)» 

Мета уроку:  вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; встановлювати причинно-наслідкові зв’язки між подіями та основі цього визначати послідовність абзаців в тексти, вчитися складати план тексту і переказувати текст на основі плану; удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки  («Вулик») та спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Вправа 94 спрямована на формування в учнів контрольно-оцінних  дій під час здійснення орфографічної дії. Учням необхідно не лише знайти помилки в роботі Яринки та виправити їх, а й класифікувати ці помилки за способами перевірки орфограм, заповнюючи таблицю на с.44. Завдання виконується спільно в групі. Перед початком групової роботи учитель зачитує (або переказує) вступний до вправи текст, який спрямований не лише на мотивацію учнів до перевірки Яринчиного запису, а й дає змогу учням замислитися, а чи завжди вони самі перевіряють свої тексти, які записують не в класі під диктовку вчителя або за його вимогою, а пишуть самостійно вдома (листи батькам або друзям, записки  тощо). Йдеться про рефлексію свого особистісного позашкільного досвіду писемного мовлення. Дуже важливо, щоб учитель знайшов час на уроці про це поговорити з учнями. Потім учитель пропонує перейти до роботи в групі й перевірки запису, зробленого Яринкою. 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі: троє учнів будуть перевіряти речення, а четвертий буде заповнювати таблицю на основі їхніх результатів.
2. Розподіліть, хто працює з реченнями, а хто з таблицею. Кожний з трьох перевіряючих відповідає за два речення.

3. Коли усі, хто перевіряє, закінчать роботу, починається обговорення помилок.    

4. Кожний по черзі називає, які саме помилки він знайшов , решта учнів погоджується або висловлює свою думку. Після узгодження помилок той учень, який заповнює таблицю, повинен з’ясувати, на який спосіб перевірки орфограми було допущено помилку і поставити відповідну позначку («галочку») на рядку з цим способом. 

5. Після обговорення усіх помилок робиться підрахунок. Усього в роботи Яринки допущено 6 помилок.  
У вправі 95 учні спочатку читають поданий деформований текст. Учитель не попереджає, що текст деформований, але після читання відразу запитує учнів, все їм було зрозумілим, коли вони читали. Наступне питання: що заважало розумінню. Учні доходять висновку, що розумінню заважала відсутність зв’язку між подіями, непослідовність подій в розповіді. Спільними зусиллями вчитель та учні відтворюють причинно-наслідкові зв’язки між подіями і встановлюють послідовність цих подій в тексті. Для цього необхідно визначити тему тексту. У тексті розповідається про калину, про народну (не наукову, бо це легенда) версію виникнення у цієї рослини її назви. Після з’ясування теми встановлюється послідовність подій. Учитель може запропонувати учням об’єднатися в групи та  спробувати самостійно встановити цю послідовність. 

Можна обговорити такі питання:

1. Як ставилися одне до одного хлопець і дівчина до того, як настав хлопцеві час козакувати?

2. Що сталося в селі через три роки розлуки?

3. Чому дівчина перетворилася в кущ?

4. Чому кущ назвали калиною?

Учитель  може з’ясувати з учнями, чому в Україні так шанобливо ставляться до калини. Це дозволить пояснити, що таке символ (художній образ, який умовно відбиває яку-небудь думку, ідею, почуття і т. ін. ). 

Після встановлення послідовності подій учні складають план тексту і переказують потім його письмово за цим планом. Наприклад, план може бути таким:

1. Кохання хлопця та дівчини.

2. Оборона рідного села.

3. Коханий дівчини серед чужинців.

4. Калина – символ любові та поваги до рідної землі. 

Вправи  96 та 97 виконуються учнями самостійно вдома. Розгадування та створення головоломок – знайоме учням завдання. 
Перша головоломка у вправі 96: палець, шершень, терен, танець.
Друга головоломка у вправі 96: летіти, дзвеніти, пекти, шепотіти.
Урок за темою  «Перевірка орфограм слабких позицій відомими способами (продовження)» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; вчитися складати план тексту і будувати текст на основі плану; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Виконання вправи 98 передбачається в груповій роботі.  Завдання спрямоване на формування дії конролю за історичним чергуванням звуків у корені слова. Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення знаходять рядки (їх два), у яких записано споріднені слова з історичним чергування звуків, і позначають їх відповідною позначкою («галочка»). 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих чотирьох рядків слід обрати той, де записано споріднені слова з історичним чергування звуків, і позначити їх «галочкою».

3. Кожний читає усі чотири рядки  та пропонує той, на якому, за його думкою,   записано споріднені слова з історичним чергування звуків. 

4. У разі різних варіантів обраного рядка йде обговорення: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти рядка ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обрані рядки: скеля – скло ([е] // [(], школа – шкільний ([о] // [і]. 
У вправі 99 учням пропонується скласти нову розповідь про пригоди Плямса за поданими початком та сюжетними малюнками. Це вже знайоме для учнів завдання з другого класу.   Як і в другому класі учні роздивляються малюнки і обговорюють їх. Потім декілька учнів усно складають розповідь за малюнками. До розповіді учні добирають заголовок і складають план.
Наприклад:
Весела прогулянка

План.

1. Ранкова прогулянка Плямса та Персика.

2. Зустріч з котиками.

3. Котики просять захистити їх. 
4. Винахідливий Плямс.

Одного ранку гуляли Плямс та Персик. Настрій у них був чудовий. Персик ділився з Плямсом своїми секретами.

Раптом з’явилися два знайомі котики. Плямс зупинився привітатися,  але Персик обурився і кинувся на котів  з гавканням. 

Котики злякалися і стали  втікати. Але потім вирішили, що Плямс їх захистить. Вони бігали навкруги Плямса в очікуванні допомоги. 

І Плямс знайшов рішення. Через хвилину коти вмостилися в нього на голові і плечах. Звідти вони вже й привітали Плямса. А Персику стало соромно. 
Далі учитель просить дітей записати складену розповідь.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 100 пропонується для самостійного опрацювання вдома. У цій вправі дітям пропонується виконати завдання, сюжет якого добре знайомий учням (бал у королівстві Слів).  Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно з поданого списку слів добирають слова до свити короля (слова, у яких орфограми слабкої позиції звука можна перевірити відомими способами)  та свити королеви (слова, у яких орфограми слабкої позиції звука не можна перевірити відомими способами).  

Свита короля: затишок, крилатий, синець, пестливий, кришити, щигля, не _ ходи. 

Свита корелеви: воз_ш, зав’яж_мо, кос_мо, пиш_те, вийд_ш, нос_ш.
Вправа 101 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Її можна було використати одночасно з вправою 93. У будь якому разі важливо на наступному уроці обов’язково поцікавитися, хто з учнів попрацював з цією вправою, чого нового дізнався. Така бесіда є складовою мотивації для самостійного опрацювання лінгвістичного матеріалу, який виходить за межі програми. 

У «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з завданнями картки №2. Вище ми наводили коментарі до роботи з кожним завданням (див. с. 16 - 17). Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Гроза в осінньому лісі», самостійну перевірку свого запису з опорою на зразок та класифікацію своїх помилок (у разі їх наявності). 

Гроза в осінньому лісі

Швидко темніє осінній ліс. Останні сонячні промені тихо зникають між стовбурами дерев.  Вітер усе сильніше погойдує вершини кремез-них дубів. І ось увесь ліс озаряє блискавиця. Гримить грім. За_мить земля вкрита великими дощовими краплями. Над_ усім лісом панує злива. Це остання гроза в_ цьому році. 
У другому завдання учні читають подані варіанти  запису слів, вибирають той рядок, у якому орфограми в усіх словах можна перевірити лише за допомогою правила історичного чергування звуків,  і поруч з ним у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». 

                А. Заєць, чекати, шепотіти, скелястий.

Б. Дзвеніти, чекати, дитина, гриміти.

В. Дятел, заєць, колектив, бензин.

Г. Дятел, заєць, дзвеніти, чекати.

Коли учні виконають завдання, учитель просить перевірити свою роботу. Для цього він пропонує на дошці букву Г  правильного варіанту і просить дітей позначити + або –, чи правильно вони виконали завдання. 

На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки. Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   
4.3.  Виявлення позиційного чергування м’яких приголосних перед м’якими приголосними в основі слова. Методика роботи з орфограмою слабкої позиції звука «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним приголосним звуком»  

Позиційне чергування приголосних звуків, парних за ознакою твердість – м’якість, стає предметом спостережень на уроках української мови в третьому класі, хоча само по собі знайоме учням. Розмовляючи українською мовою, діти й багато дорослих несвідомо дотримуються правил цього чергування, якщо мають розвинені фонематичний слух і пам'ять. 

Ще в добукварний період у першому класі учні звернули увагу на  змісторозрізнювальну роль різних якостей звуків, зокрема їх твердості – м’якості. Для цього вони порівнювали пари слів, що розрізняються лише парою звуків, різних за твердістю – м’якістю, наприклад: лук – люк, син – синь, лан – лань, галка – галька тощо. Далі, вивчаючи букви, учні дослідили, як позначається на письмі твердість-м’якість приголосних за допомогою наступних букв голосних звуків (А – Я, У – Ю, Е - Є, И – І),  а також з’ясували, які букви «дружать» з м’яким знаком, а після яких м’який знак не ставиться. Наприкінці першого класу дослідження стосовно використання м’якого знаку узагальнили в таблиці:
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Ця робота, у принципі, дала змогу усвідомити звукову систему твердих-м’яких приголосних фонем (термін не вводиться) у сильній позиції та наявність варіантів твердих непарних фонем – пом’якшених звуків. 

Постановка та розв’язання навчального завдання, пов’язаного з виявленням позиційного чергування приголосних звуків,  парних за ознакою твердість – м’якість, та пошуком способу позначення  м’якого приголосного перед м’яким або пом’якшеним приголосним на письмі відбувається в третьому класі в межах параграфу «Чи всі таємниці кореня нам відомі?» (зошит-посібник № 2). Виявлення нового виду позиційного чергування приголосних звуків в словах (у другому класі учні відкрили позиційне чергування приголосних звуків, парних за дзвінкістю-глухістю, тепер у третьому класі вони відкривають позиційне чергування приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю), усвідомлення закономірностей цього чергування дозволяє третьокласникам ще більше наблизитися до розуміння явища позиційного чергування, за яким учні  спостерігають уже другий рік. 

У третьому класі учні досліджують, в яких позиціях твердість-м’якість відіграє змісторозрізнювальну роль, а в яких приголосні втрачають здатність розрізняти слова. Визначивши орфограму слабкої позиції приголосного за твердістю-м’якістю, учні мають переконатися, що перевірити орфограму можна відомим способом – приведенням до сильної позиції. Проте відома ситуація не є ідентичною: не кожна сильна позиція годиться для перевірки. З таким учні стикаються вперше. Далі дітям слід знайти вихід із ситуації відсутності сильної позиції звука – навчитися без словника позначати гіперфонему (тобто фонему, яку не можна визначити за сильною позицією) за твердістю-м’якістю. Учні розглянуть і питання, як позначається м’якість приголосних перед суфіксом -ськ-. 

Робота з позиційним чергуванням приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю,  дозволяє продовжити цілеспрямовано розв’язувати  методичні завдання, пов’язані з подальшим становленням орфографічної дії:

1) уточнити поняття позиційного чергування звуків та роль знань про це чергування в опануванні орфографічної дії;

2) учити школярів свідомо визначати значущі частини слова, ураховуючи позиційне чергування приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю;

3) продовжити роботу з формування орфографічної дії: включити до алгоритму орфографічної дії орфограму слабкої позиції звука в слові «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним приголосним звуком»;

4) продовжити роботу з опанування орфоепічних норм української мови, а також граматичних форм слів. 

Для того, щоб продуктивно розгорнути роботу на уроках відповідно до методики розвивального навчання, учитель повинен сам добре володіти лінгвістичним матеріалом, пов’язаним з фонемним складом української мови. Наведемо необхідну довідку. 

 В українській мові кожна приголосна фонема характеризується як тверда або м’яка. Частина фонем утворює пари за  твердістю-м’якістю. Інша частина – непарні за  твердістю-м’якістю. 

Парні приголосні фонеми за  твердістю-м’якістю: [д] – [д′], [т] – [т′], [з] – [з′], [с] – [с′], [ д͡з ] – [ д͡з ′], [ц] – [ц′], [л] – [л′], [н] – [н′], [р] – [р′].

Непарні тверді приголосні фонеми: [б],  [п], [в], [м], [ф], [ д͡ж ], [ч], [ж], [ш], [ ґ], [к], [г], [х].

Непарна м’яка приголосна фонема: [й].  

Наявність пар за твердістю-м’якістю доводиться:

а) наявністю пар слів, що розрізняються саме приголосними звуками, характеристики яких ідентичні, крім твердості-м’якості: рад – радь, тук – тюк, маз – мазь, рис – рись, лук – люк, син – синь, рад – ряд;

б) неможливістю заміни цих фонем у словах близькими їм за звучанням фонемами, протилежними за твердістю-м’якістю, без повного руйнування слів: цап – цяп, ця – ца,  дзеркало – дзєркало, дзьоб – дзоб. 

Сильні позиції приголосних фонем, парних за  твердістю-м’якістю:

а) перед голосним: [ л у к ] – [ л′ у к ];

б) у кінці слова: [ р и с ] – [ р и с′ ];

в) перед твердим приголосним: [ л у к ] – [ л′ у к ].

Слабка позиція приголосних твердих фонем, парних за  твердістю-м’якістю:

а) перед м’яким приголосним: [ г á л ц′ і  ] – [  г á л′ ц′ і  ], але :  [г á л′ ц′ і] – [г á л′ ц′ і].

Непарні тверді приголосні фонеми виявляють себе здебільшого твердими звуками мовлення, але в певних випадках – пом’якшеними – варіантами твердих фонем. У транскрипції пом’якшені позначаються: [ ’ ]. Пом’якшені звуки завжди з’являються перед [ і ]: [ б’ í л к а ], [ п’ í р й а ]. Зрідка – перед [ а ]: [ с′ в’ á т о ], [ м о р к  в’ á н и й ]. Подовжені шиплячі – перед [ а ], [ у ]: [ о б л ú  ч’ : а ], [ о б л ú  ч’ : у ].

Непарна м’яка приголосна фонема [й] виявляє себе м’яким звуком мовлення. З учнями не розглядаємо   [ ǐ  ].
Тверді приголосні фонеми, парні за  твердістю-м’якістю, виявляють себе твердими звуками мовлення в сильних позиціях. У слабкій позиції відбувається позиційне чергування, що зумовлюється асиміляцією: наступний м’який звук впливає на попередній і той зазнає відповідних змін – вимовляється м’яко. Наприклад: [ш ó с т и й] – [ш і с′ т′], [д е н′] – [д′ н′ і]. Внаслідок цієї асиміляції з’являються не тільки чергування, а й випадки асимілятивного м’якшення, що не мають твердих відповідників.  Наприклад: [с′ н′ і г ], [ д′ л′ а].  Така ж асиміляція відбувається й перед пом’якшеними звуками: [ с′ в’ á т о ], [ ц′ в’ а х ]. 

Ця асиміляція властива не всім твердим приголосним фонемам, парним за  твердістю-м’якістю. Так, не зазнає асимілятивних впливів фонема  <р>. Перед м’яким [ р′ ] тверді приголосні не асимілюються за м’якістю.

Результати асиміляції є орфографічною проблемою. Звук позначається за сильною позицією. Проте з трьох сильних позицій перевірною є лише одна – перед твердим приголосним: [г і с′ т′] – [г ó с т е м],  [г á л′ ц′ і] – [г á л к а],  [г á л′ ц′ і] – [г á л′ к а],  [б ú л′ ц′ а] – [б ú л′ ц′ е], [к ý л′ ц′ і]  – [к ý л′ к а], [ч ú с′ т′ і] – [ч ú с т′ и й] тощо. 

Інші сильні позиції не використовуються для перевірки, бо позначення звуків в них буквами може привести до різних написань того самого слова. Наприклад, позиція перед голосним в слові [ п á л (e ц′ ] дає в сильній позиції твердий звук і відповідно можна написати «палці», але так не прийнято. Кінець слова також не годиться для перевірки: [ б л а к ú т′ н′ і ] – [б л а к ú т′ ]. За цією сильною позицією слід писати «блакитьні», але так теж не прийнято.

М’якість приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним, якого неможливо привести до сильної позиції (гіперфонеми), на письмі не позначається: [с′ н′ і г ] – сніг, [ д′ л′ а] – для, [ с′ в’ á т о ] – свято, [ ц′ в’ а х ] – цвях. 

Виняток. Перед суфіксом -ськ- позначається лише м’якість [ л′ ], притому завжди. Гуцульський – гуцулка і Гуцульщина, польський – Польща,  волинський, український.

Урок за темою  «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в коренях слів.  Орфограма «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким»» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з орфографічною дією; виявити позиційне чергування приголосних звуків, парних за твердістю – м’якістю ; виявити нову орфограму слабкої позиції звука – «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком»; вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 
Сюжетна заставка. Учитель виразно зачитує (або дослівно переказує) сюжет, поданий на с.3 зошита-посібника. У наведеному діалозі  зафіксовано різні точки зору персонажів – Петрика, Яринки, Андрійка – стосовно розв’язання орфографічного завдання: як писати слово [г’іс′т′]. Петрик, не побачивши в слові відомих йому орфограм, вважає, що писати слово слід по слуху. Яринка заперечує Петрикові, бо крім знань про орфограми, вона має ще гарну зорову пам'ять і точно пам’ятає, що в цьому слові м’який знак не пишеться після букви с. Андрійко, згодний з Яринкою, але і здатний до врахування міркувань Петрика щодо позначення м’якості приголосного звука в позиції перед іншим приголосним звуком, висуває гіпотезу: «Виходить, що м’якість звука не завжди позначається на письмі?».  Саму цю гіпотезу підтримує дідусь Яринки, який слухав цю розмову, і пропонує розібратися на уроках, коли м’якість звука не позначається на письмі. 

Нагадуємо, що учитель може спробувати самостійно з учнями  розгорнути обговорення написання слова [г’іс′т′], а потім звертатися до обговорення діалогу персонажів. 

Вправа 1 спрямована на виявлення чергування звуків [л] та  [л′] у корені  слова під час зміни цього слова ( [галка] - [гал′ц′і] ),  і встановлення того, що таке чергування звуків є позиційним, бо залежить від позиції звука в слові. Спочатку учні визначають корінь в словах [галка]  та [гал′ка], які записані в першому стовпчику, і з’ясовують, що ці корені розрізнюються приголосними звуками  [л] та  [л′]. Ці звуки підкреслюються. При цьому уточнюється, що звуки  [л] та  [л′] є парними за твердістю – м’якістю. Далі учні звертають увагу на те, що в другому стовпчику, де записано форми слів [галка]  та [гал′ка], немає різниці в звуковому складі  цих форм. У другому стовпчику підкреслюється звук [л′], який наявний в обох формах.

Далі постає питання, чи розрізнюються позиції підкреслених звуків в першому та другому стовпчику. Висновок, який роблять учні – так, позиції розрізнюються, бо в першому стовпчику підкреслені звуки трапилися перед твердими приголосними, а в другому стовпчику – перед м’якими.  На основі цього висновку слід визнати, що під час зміни слова відбулося позиційне чергування: в позиції перед твердим приголосним наявними були обидва звуки з пари (і твердий, і м’який), а в позиції перед м’яким приголосним з’являється лише один звук з пари, а саме м’який приголосний. Такі спостереження дозволяють визнати позицію перед твердим приголосним як сильну позицію, а позицію перед м’яким приголосним – як слабку позицію. 

[л]

             //     [л′]
[л′]

Записуючи слова буквами, учні звертають увагу на те, що звуки, які позиційно чергуються, слід позначати однією буквою – тією, яка позначає звук в сильній позиції. На основі цього виходить, що учні отримують два записи: галка – на галці, галька -  на гальці. 

Цей запис дозволяє учням зафіксувати, що вони виявили ще одну орфограму слабкої позиції:

                  [л′]
                   л      ль 

Вправа 2 спрямована на усвідомлення того факту, що виявлені сильна та  слабка позиції для приголосних звуків, парних за твердістю – м’якістю,  і визначена орфограма слабкої позиції звука – «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком». Учитель пропонує учням розглянути колонки таблиці та розказати за цією таблицею, що нового вони дізналися про приголосні звуки. 

Вправа 3. Виконувати вправу передбачається у фронтальній формі роботи.  Спочатку учні та учитель обговорюють, що намальовано на поданих малюнках: 1) галка мокне під дощем на березі моря; галка під парасолькою стоїть на березі моря на мокрій гальці. 

Після обговорення малюнків робиться запис:

1) На галці краплі дощу.
2) На гальці краплі дощу.
Вправа 4 виконується під керівництвом учителя. Але, враховуючи   можливості учнів, учитель може після розгляду першого слова запропонувати попрацювати в парах або групах. Очікуваний запис:

Гі[с′т′] – гостем (гостинний) – гість

Би[л′ц′]я – бильцем – бильця

На ку[л′ц′]і – кулька (кульковий) – на кульці

Чи[с′т′]і – чистий (чистота, чистити, чисто, чистун, чистильний, чистильник) - чисті

Вправа 5 дозволяє повправлятися у доборі відповідних форм слова для перевірки орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком». Учні працюють у парі з  метою спільного обговорення. 

 Очікуваний запис:

Кри[л′ц′]я – крильцем – крильця

Промін[н′ц′]і – промінцем (промінчик)  – промінці

Со[н′ц′]я – сонцем - сонця

Вдома учні записують текст, перевіряючи орфограми. 

Очікуваний запис:

Два метелики
На_зеленому листочку сиділи два метелики. Один білий, а другий червоний. Білий метелик говор_ть: 

– Мої крильця найгарніші. Я схожий на_ білу хмаринку. 
А червоний собі:
· Ні, мої крильця гарніші. Я схожий на_ промінці сонця.
Настала ніч. Обидва метелики посіріли. 
Урок за темою  «Перевірка орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» за сильною позицією» 

Мета уроку: уточнити знання про сильні позиції для приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю, а також виявити, що лише приведення до сильної позиції – перед твердим  приголосним – може бути перевіркою орфограми  «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком»; розширити знання про слабкі  позиції  для приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю: слабка позиція не лише перед  м’яким приголосним, але й пом’якшеним; уточнити формулювання орфограми – «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком та пом’якшеним»; вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; учитися брати участь у загально класній дискусії; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 
Вправа 6 спрямована на мотивацію роботи з розширення знань про сильну позицію звуків, парних за твердістю-м’якістю. Спочатку учням пропонується самостійно записати текст, перевіряючи орфограми. 

Очікуваний запис:

Гра

Грає малеча. В Інни – лялька з_довгим волоссям. Олесь має велику вантажівку з_ червоним кузовом. В Арсенія – іграшковий ведмідь. Посадили діти ляльку в_ кузов, а ведмедя за кермо. Іде лялька, мов принцеса в кареті, блищить каблучка на_ її пальці. 

У ході обговорення того, як учні перевіряли орфограми, учитає звертає увагу учнів на те, що Яринка та Петрик перевіряли орфограму слабкої позиції в слові па[л′ц′]і по-різному. Не виключається, що хтось з учнів у класі може сам пропонувати варіант перевірки, такий саме як у Петрика. У будь-якому разі необхідно розібратися, а чи все відомо учням про сильну позицію звуків, парних за твердістю-м’якістю.Треба вислухати версії учнів щодо написання слова пальці.  Добре було б, щоб учні запропонували звернутися до словника і переконатися, що слід писати пальці. Учні повинні вміти користуватися словником: знати, яка зміна конкретного слова-назви (предмета, ознаки, дії) фіксується першою в словнику, і вміти швидко знайти. Але також вони повинні  проаналізувати й запам’ятати, що орфографічний словник містить і інші зміни повністю чи їх кінцеву частину, написання яких відрізняється від першої. Наприклад: палець, -льця, ор.-льцем; стіл, стола і столу, д. столу, м. (на) столі і (по) столу (столі), мн. столи, столів.  Звичайно, не всі скорочення третьокласникам зрозумілі, але певними записами вони можуть користуватися. Зміни пальці не знайшли, проте можна з тих записів робити певні висновки і висунути гіпотезу, що не кожна сильна позиція годиться для перевірки орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним». Перед голосним не підходить. 
Справа в тому, що в другому класі, обговорюючи сильну позицію приголосних, парних за дзвінкістю-глухістю, учні з’ясували, що у сильної позиції може бути декілька ознак (перед голосним звуком, глухим приголосним, крім [х], перед сонорним звуком). На попередньому ж уроці, коли учні, з’ясовували, що позиція перед твердим приголосним є сильною для приголосних, парних за твердістю-м’якістю, питання, а які ще можуть бути ознаки у сильної позиції не постало (або, навіть, якщо хтось з учнів і задумався над цим, то в класі це не обговорювалося за відсутністю часу). Тепер виникає потреба розібратися саме з цим питання, чи є інші ознаки у сильної позиції звуків, парних за твердістю-м’якістю, і чи будь-яка з цих позицій дозволяє перевірити орфограму слабкої позиції звука, «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком». Пошук відповіді на це питання буде розгортатися в роботі з наступною вправою.

У вправі 7 прочитаний текст «Примхлива орфограма» дасть змогу переконатися, що висунута учнями гіпотеза правильна і що ще одна сильна позиція не знадобиться для перевірки. Якщо не вдалося висунути гіпотезу під час виконання  вправи 6, то добре було б провести аналіз ситуації, описаної в статті, не використовуючи підручник, а потім прочитати статтю, щоб переконатися в правильності своїх висновків. Слово міцні, як слово пальці, добре було б знайти в словнику, звернутися до своєї орфографічної пам’яті, адже багато дітей знає, як пишуться слова пальці, міцні. 

Правильні відповіді на питання:

1. Орфограма «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком» не порушує спосіб перевірки за сильною позицією, бо позиція перед твердим приголосним звуком – є сильною.

2. «Примхливість» орфограми полягає в тому, що не всі сильні позиції для звуків, парних за твердістю-м’якістю, можна використати для перевірки (перед твердим приголосним звуком, перед голосним звуком, в кінці слова), а лише одну: перед твердим приголосним звуком.

Після того, як учитель обговорить з учнями запропоновані питання, він пропонує їм повправлятися в умінні знаходити перевірку для орфограми «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком», виконуючи наступну вправу. 
 Вправа 8 дозволяє учням, з одного боку, повраправлятися в умінні знаходити перевірку для орфограми  «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком», а з іншого боку, розширити свої знання про слабкі  позиції  для приголосних звуків, парних за твердістю-м’якістю: слабка позиція не лише перед  м’яким приголосним, але й пом’якшеним. Учні працюють в парі. Інструкція до парної роботи:

1. На кожному рядку записано слово з орфограмою слабкої позиції «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком» та два ймовірні варіанти перевірки.
2. Поміркуйте разом, який з цих варіантів є дійсною перевіркою орфограми. Підкресліть його в своєму зошиті-посібнику.  
3. Завершивши роботу з усіма заданими рядками, подайте знак, що ваша пара роботу закінчила. 
Далі відбувається спільне обговорення результатів парної роботи і на дошці і в зошитах робиться запис слова та обраної перевірки орфограми. 

Очікуваний запис:

На письмі – письмовий

Близькі – близький

Низькі - низький

У ході обговорення перевірки звертається увага на те, перед яким приголосним звуком опинився м’який приголосний в слабкій позиції: м’якимВ чи пом’якшеним.  Учні уточнюють формулювання орфограми – «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком та пом’якшеним». 

У вправі 9, яку вчитель пропонує учням виконати самостійно вдома,  продовжується робота з удосконалення вміння перевіряти орфограму «позначення м’якого приголосного звука перед м’яким приголосним звуком та пом’якшеним». 

Очікуваний запис:

Найдорожчій подарунок

Пригостила мати дітей цукерками. Решту вони заховали в_ скриньці. Уранці піднялася малеча з_ першими промінцями сонця. Дістали діти цукерки та_ принесли їх ненці. Зраділа матуся: це для_ неї найдорожчій подарунок. 

Перевірні слова: скринька, зранку, промінцем, промінчик, сонце, ненька. Пр_гостила, пр_несли (ніс, принесений).
Урок за темою  «Перевірка орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» за спеціальним правилом» 

Мета уроку:  вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; на основі спостережень виявити деякі спеціальні правила щодо позначення м’якості приголосних звуків на письмі у разі відсутності перевірки за сильною позицією; удосконалювати навички групової  роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 
Вправа 10 спрямована на актуалізацію наявних знань щодо перевірки орфограми слабкої позиції звука «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» (уві сні – сном). Це дозволяє поставити питання, а чи завжди можна знайти перевірку за сильною позицією. Відповідь на це питання учні знайдуть, виконуючи наступну вправу. 

Учитель, з’ясовує з учнями особливості колискових пісень як пісень, які співають, заколисуючи дитину: особливо уповільнений ритм виконання, пестливі слова (наприклад, ліжечко, котик, мишенятко) тощо.
Вправа 11 передбачає, що учні, перевіряючи орфограми в запропонованих словах у разі неможливості знайти перевірку за сильною позицією звернуться до орфографічного словника. 

Очікуваний розподіл у стовпчики:

	Свято

сніп

звір

свічка

стіл
	у тьмі

тьмяний


Важливо з’ясувати з учнями, що в першому стовпчику опинилися слова, орфограму слабкої позиції в яких не можна перевірити за сильною позицією, а можна лише за орфографічним словником. Очевидним стає і такий факт, що у разі, коли не можна знайти сильну позицію, м’який знак в позначенні орфограми  «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» не пишеться.  Зазначимо, що у разі наявності перевірки за сильною позицією можливе написання і з м’яким знаком, і без нього: уві сні – м’який знак не пишеться, тому що перевірка сна; у тьмі - м’який знак пишеться, тому що перевірка тьма.
У вправі 12 продовжується робота з удосконалення уміння перевіряти орфограму слабкої позиції «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним». Учні використовують як перевірку за сильною позицією (крильця, буханці, – спец. правило, так і за спеціальним правилом (світло, дзвін), яке сформулювали в попередній вправі. Крім цього в роботі зі словом ате[л′йе] з’являється можливість сформулювати ще одне спеціальне правило: м’якість приголосного перед звуком [й] завжди позначається на письмі м’яким знаком. 

У вправі 13 учні самостійно вправляються в доборі перевірки для орфограми слабкої позиції, записуючи другий та третій абзаци тексту. Перевірку учні добирають усно. Після завершення роботи учитель обговорює з учнями, як вони перевіряли орфограми, які способи використали (за сильною позицією (колисковими, піснями, пізніше, народні, естрадні, веселі) за орфографічним словником (дитинства кожен, естрадні) чи спеціальним правилом (світ, співає). Очікуваний запис:

Світ дитинства осяяний колисковими піснями матусі. Пізніше кожен слухає та_ співає ті пісні, які йому ближчі до_ серця. Є народні та_ естрадні пісні, веселі та_ сумні. 

Існують мільйоні пісень. Але кожна пісня – це ціле море почуттів. 
Вправа 14 виконується самостійно вдома. Очікуваний запис:

Лісова колиска

Стежка, озеро, стіжок – 
все у_ падолисті.

І в_ гніздечку для_ пташок 

задрімав сухий листок, 

наче у_ колисці. 

Урок  за темою «Систематизація орфограм слабкої позиції звука в корені слова» 

Мета уроку:  систематизувати знання про орфограму «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним»; уточнити список орфограм слабкої позиції звука в корені слова; формувати контрольно-оцінні  дії під час орфографічної дії; удосконалювати навички групової роботи («Естафета»). 
Вправа 15   для учнів є важливим  для становлення рефлексивного контролю. Учням пропонується перечитати діалог дідуся з Яринкою, Петриком та Андрійком, поданий на с. 3, і спробувати дати відповідь на питання дідуся, яке він пропонує для обговорення на уроках. Фактично учні, намагаючись дати відповідь на питання дідуся, повинні пригадати роботу на всіх попередніх уроках і узагальнити її в своїй відповіді на питання: «Коли м’якість приголосного звука не позначається на письмі?». Учні можуть розглянути слова з довідки, щоб вибрати необхідні приклади для відповіді. 

Можливі дитячі міркуванні:

1. М’якість приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним звуком не позначається на письмі, коли під час перевірки за сильною позицією в сильній позиції є твердий приголосний (наприклад, гість – гостем,  чисті – чистий). 
2. М’якість приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним звуком не позначається на письмі, коли сильну позицію знайти неможливо і перевірити можна лише за орфографічним словником, але не в тому разі, коли наступним є звук [й] (наприклад, сніг).
У вправі 16   учні систематизують свої знання про орфограми слабкої позиції, які вони виявили за останній час: у другому та третьому класах. Учитель разом з учнями заповнює таблицю прикладами.
Вправа 17 передбачає самостійну роботу учнів з групування слів за способами перевірки орфограм слабкої позиції. Запис перевірок учитель не вимагає, але після завершення роботи обов’язково обговорює їх з учнями. 

Перша група (перевірка за сильною позицією): намистинка (намисто), боротьба (боротися), у місті  (місто), одні (одна). 
Друга група (перевірка за правилом історичного чергування): травень (травня), дзвеніти (дзвін). 
Третя група (перевірка за орфографічним словником): сироїжка, горизонт, апельсин, сміливий, снігур, ліхтар. 
Вправа 18 виконується в групі, яка організується за типом «Естафета». Перед тим, як учні отримують інструкцію до групової роботу та об’єднаються в групи, учитель мотивує їх до  виконання контрольно-оцінних дій. Для цього він зачитує (або дослівно переказує) вступний текст до цієї вправи про другокласника Мишка. 

Інструкція до групової роботи:

1. Об’єднайтеся в групи для роботи за естафетою.  
2. У записі Мишка 4 речення. Розподіліть між собою послідовність, у якій кожний буде перевіряти одне речення.
3. Один перевіряє – троє його контролюють. У разі згоди – помилка виправляються. 
Вправа 59 виконується учнями вдома самостійно. Учні перевіряють орфограми і записують скоромовку.

Очікуваний запис: 

           Ґава ґаву запитала:

– Ти на_ ґанок не_ літала? 
–  Не_ літала я на_ ґанок
То й_ проґавила сніданок. 
Стосовно слова проґавити учні з’ясовують, що це слово означає  «пропустити кого-небудь, упустити щось, відволікаючись, через неуважність, нерозторопність і т. ін.». 

Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиці звуків відомими способами» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; вчитися складати план тексту і будувати текст на основі плану; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Виконання вправи 20 передбачається в груповій роботі.  Завдання спрямоване на формування дії контролю за позначенням м’якості приголосних звуків в позиції перед м’яким приголосним за допомогою м’якого знаку. Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення знаходять слова, де кількість букв перевищує кількість звуків.  

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих чотирьох слів  слід обрати ті, де кількість букв більша за кількість звуків, і позначити їх «галочкою».

3. Кожний читає усі чотири слова  та пропонує ті, де кількість букв більша за кількість звуків. 

4. У разі різних варіантів обраних слів йде обговорення: кожний учень наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти слова ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обрані слова: кри[л′ц′]я, сті[л′ц′]і, кі[л′ц′]е.
У вправі 21 учням пропонується скласти нову розповідь про пригоди Плямса за поданими початком та сюжетними малюнками. Учні розглядають малюнки і обговорюють їх. Потім декілька учнів усно складають розповідь за малюнками. До розповіді учні добирають заголовок і складають план.
Наприклад:
Літо завжди з нами
План.

1. Похмура осінь.

2. Плямс відправляється на пошуки пензлів та фарб.

3. Плямс - художник. 
4. Подарунок від Плямса.

Плямс довго дивився у вікно. Настрій у нього все більше погіршувався.  А як там друзі? Їм теж у таку негоду сумно. 

Плямс згадав літо. Як було радісно влітку від сонячних променів. І тут у Плямса зародилася думка. Він узяв парасольку і пішов до магазина «Пензлі та фарби».

Скоро Плямс повернувся додому і почав малювати літо. Через годину картина була готова. 

Друзі з великим задоволення сіли на диван напроти картини Плямса. Їм було радісно від сонячних променів і від доброго вчинка Плямса.  
Далі учитель просить дітей записати складену розповідь.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 22 пропонується для самостійного опрацювання вдома. У цій вправі учням пропонується знов допомогти королю та королеві дібрати свої свити (бал у королівстві Слів).  Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно з поданого списку слів добирають слова до свити короля (слова, у яких м’якість приголосного звука позначається на письмі)  та свити королеви (слова, у яких м’якість приголосного звука не позначається на письмі).  

Свита короля:на пальці, тьмяний,неньці, на диньці, вузькі, у тьмі, батьків. 

Свита королеви: на хвості, зміцніти,у колисці, білці, сніжинка, змій,кабанці, навесні,  уранці, цвях .
Вправа 23 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Учитель на наступному уроці обов’язково цікавиться, хто з учнів попрацював з цією вправою, чого нового дізнався. Нагадуємо, що така бесіда є складовою мотивації для самостійного опрацювання лінгвістичного матеріалу, який виходить за межі програми. 

У «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з карткою №3. Коментарі до роботи з кожним завданням дивись вище (с. 16 – 17 цього методичного посібника). 

Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Музика зимового лісу». 

Музика зимового лісу

Це було напочатку зими.Віяв тихенький вітерець.Падали на землю перші сніжинки.
Ішов я лісовою доріжкою.Раптом чую ніжний дзвін.Ніби хто закликає досебе вгості.Вслухаюся і дивуюся.То дзвенять маленькі сніжинки.Висять вони наялинкових гілочках.Вітер їх колише.У лісі лунає пісня срібних дзвіночків.
                                                             (За В. Сухомлинським)

Далі учитель пропонує перейти до виконання наступного завдання. Учні читають подані варіанти  запису слів, вибирають той рядок, у якому усі слова записано без помилок,  і поруч з ним у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». 
1. Дзвінок, у жменці, крихітні, тмяний.

2. Дзьвінок, у жменьці, крихітьні, тьмяний.

                       3. Дзвінок, у жменьці, крихітні, тьмяний. 

         4. Дзвінок, у жменці, крихітні,тьмяний
На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки. Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   
4.4 Навчальне завдання «Поняття про префікс та суфікс слова як значущі частини слова». Поциційне та непозиційне чергування звуків в префіксах та суфіксах. Спеціальні правила для перевірки орфограм слабкої позиції в префіксах та суфіксах.

Робота з морфемним складом слова, яка була розпочата в другому класі, продовжується в третьому класі. Тепер учні під час визначення морфемного складу слова (без введення терміну «морфема»)  навчилися враховувати історичне чергування голосних та приголосних звуків, що дозволяє їм не помилятися у визначенні меж кореня. Знання про морфемний склад слова і уміння визначати частини слова є складовими орфографічної дії.  Завдання морфемного аналізу слова постає перед учнями кожного разу, коли вони натрапляють на орфографічне завдання. Нагадаємо, що під орфографічним завданням ми  розуміємо завдання на вибір букви, коли не можна позначити букву по слуху. Кожного разу, коли учневі необхідно робити вибір букви на позначення орфограми, йому насамперед слід з’ясувати, у якій частині слова є орфограма. 

Навчившись розв’язувати орфографічні завдання в межах кореня, учні можуть зробити наступний крок – перейти до перевірки орфограм слабкої позиції звука в префіксах і суфіксах. Слід зазначити, що свідомий переніс учнями своїх умінь в перевірці орфограми слабкої позиції, які склалися під час роботи з коренем слова,  на префікси та суфіксі можливий за умови, якщо учні  виявлять позиційне чергування звуків у цих частинах словах, зазначать наявність у суфіксах та префіксах орфограм слабкої позиції, а також навчаться знаходити однакові префікси та суфікси. Це вимагає розмови з учнями про те, що префікси та суфікси – це значущі частини слова, вони беруть участь в утворенні споріднених слів, додаючи до значення кореня своє значення. Саме опора на значення префіксів та суфіксів дозволить учням виокремлювати ці частини в основі слова. Формальний підхід, який пов'язаний лише з урахуванням того, що префікс в основі слова знаходиться перед коренем, а суфікс – після, не може задовольнити ні вчителя, ні учнів в визначенні морфемного складу слова, бо призводить до того, що два суфікси або два префікси визначаються як один.  Щоб ототожнювати деякі суфікси увага лише до значення може бути недостатньою,  учням необхідно з’ясувати наявність історичного чергування звуків. Поступово учні зможуть переконатися, що вони вміють визначати в слові відомі їм на цей момент значущі частини: закінчення, основу, корінь, префікс, суфікс. 

Ми вже зазначили, що всі знання про морфемний склад слова та уміння його визначати необхідні учням для свідомого здійснення орфографічної дії, тобто з розумінням, чому саме так, а не інакше слід діяти в даному разі.  На цьому етапі навчання третьокласники особливу увагу приділятимуть перевірці орфограм слабкої позиції звука у таких префіксах, як  роз-, без-, суфіксах -ник,    -иц-, -ич-, -ечк- тощо шляхом визначення сильної позиції звука і позначення орфограми буквою за сильною позицією звука. Для перевірки орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -ень-,  -ець-  учні використовиватимуть відомі їм правила історичного чергування звуків. Також належна увага буде приділятися і написанню префіксів з- (с-), пре-, при- на основі спеціальних правил. 
Урок за темою  «Префікс та суфікс як значущі частини слова»» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з орфографічною дією; виявити префікс та суфікс як значущі частини слова; вправлятися в визначенні значущих частин слова; вчитися планувати дослідження, брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички самостійної   роботи з метою формування дій самоконтролю та самооцінки за дією письма.  
Сюжетна заставка. Учитель, як і завжди,  виразно зачитує (або дослівно переказує) сюжетний діалог, поданий на с.15 зошита-посібника, у якому Плямс, Петрик і Андрійко обговорюють  питання, що робити з орфограмою, яка знаходиться в основі слова поза коренем. Учитель може зупинитися на пропозиції дідуся і дати змогу учням самим у групах обговорити, як можна розгорнути дослідження невідомих частин в основі слова. Потім, вислухавши пропозиції учнів, можна вже познайомитися з планом Петрика, Плямса і Андрійка. 

Вправа 24 спрямована на з’ясування  першого пункту плану дослідження, а саме на пошук відповідей на питання «Які в основі слова є частини, крім кореня? Яка їхня робота?». Учні визначають в словах барабан, барабанчик, барабанити, забарабанити відомі їм частини слова, тобто закінчення, основу і корінь, а також пояснюють, чому ці слова є спорідненими. Щоб довести спорідненість слів, учням необхідно дати тлумачення кожного слова. Учні можуть скористатися наведеними на сторінці 16 тлумаченнями, які дозволяють стверджувати, що споріднені слова утворені від слова барабан або від утвореного від нього слова і коренем є -барабан-. 

Далі постає низка питань, відповіді на які дозволяють учням виявити в основі слів появу нового значення, яке було відсутнє в основі того слова, від якого утворилося споріднене слово.  Так в слові барабанчик, яке тлумачиться як маленький барабан, з’являється значення маленький, якого не було в слові барабан. Встановлюється, що в основі слова  барабанчик про це нове значення  повідомляє частина –чик-. Для учнів стає очевидним, що і в словах кабанчик (маленький кабан), вагончик (маленький вагон) теж є частина –чик-, яка саме привносить в основу слова значення маленький. 

Аналогічно розгортається робота зі словами барабанити – барабан (морозити – мороз, золотити – золото). Барабанити – це бити в барабан. Значення бити в основу слова привносить частина –и-. Довідка: морозити – примушувати мерзнути на морозі; золотити -  покривати золотом. У цих словах нове значення привносить в основу слова теж частина –и-. 

У роботі зі словами забарабанити – барабанити з’ясовується, що саме частина за- привнесла в основу слова значення почати (забарабанити – почати барабанити). Таке значення привносить ця частина і в основу слів закипіти, заговорити. 
Виконавши спостереження за зміною значення в основах споріднених слів і виявивши, чим відрізняються основи споріднених слів, учні можуть зробити висновок, що в основах слів крім кореня є інші значущі частини. Учитель знайомить учнів з назвами цих значущих частин, вводячи терміни префікс, суфікс. При цьому звертається увагу учнів на те, що різні назви потрібні тому, що хоча і префікс, і суфікс використовується з однаковою метою - для утворення споріднених слів, але це різні частини слова, бо знаходяться в різних місцях основи по відношенню до кореня: пре-фікс (тобто «перед» коренем), су-фікс (тобто «між»  коренем та закінченням). Вводяться графічні позначки для кожної з частин. 
Вправа 25 спрямована на самостійну роботу з формування дій самоконтролю та самооцінки за дією письма  (списування за правилами). Учитель може запропонувати учням взаємоперевірку записаного тексту. 

Очікуваний запис.

Кіт, котик, котисько

Кіт – добре відома тобі свійська тварина. Але назвати його можна по-різному. 

Якщо кіт ще маленький, його називають котик. Великий кіт – це котище. А якщо він пустун та задирака, то це – котисько. 
Нібито назва одна, та не _зовсім. 

Далі виконання вправи продовжується спільно. Учні шукають споріднені слова до слова кіт і виписують їх (котик, котище, котисько). Визначають значущі частини, з’ясовуючи яке значення надає кожному слову суфікс: котик – маленький кіт, котище – великий кіт, котисько – кіт-пустун та забіяка.  

Вправа 26 виконується самостійно вдома. 
Очікуваний запис.

Дощик, дощик, дощеня

Біг за_ мною, мов щеня.
Вже торкався моїх ніг,
Та я скочив за_ поріг.
Вбіг би дощик і_ до_ хати – 

Зачинила двері мати. 
Урок за темою  «Послідовність визначення значущих частин слова. Урахування історичного чергування звуків під час визначення значущих частин слова» 

Мета уроку: уточнити послідовність визначення значущих частин слова, враховуючи знання про префікс та суфікс; вправлятися в визначенні споріднених слів та значущих частин слова; виявити історичне чергування звуків у суфіксах; формувати дії контролю та оцінки під час запису слів,  вправлятися в перевірці орфограм відомими способами; удосконалювати навички парної   та групової роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 27 спрямована на усвідомлення послідовності у визначенні значущих частин слова. Таке усвідомлення стає можливим завдяки здатності дитини до рефлексії, тобто розуміння того, чому саме так слід діяти, а не інакше.  Щоб з’ясувати послідовність визначення значущих частин слова і засвоїти її, учням пропонується у виділеному в тексті слові друкар  визначити значущі частини, а потім ознайомитися, як таке виділення робив один із персонажів – Петрик. Зрозуміло, що міркування Петрика можуть співпадати з думками деяких учнів класу може і не в цьому випадку, але взагалі. Щоб закласти основи для рефлексивного контролю, тобто дотримання не просто усталеної послідовності дій, а свідома побудова правильної послідовності,  предметом обговорення стає хибна послідовність, запропонована Петриком. Щоб вибудувати правильну послідовність, необхідно з’ясувати, у чому Петрик помиляється. Перше, на що звертає увагу учитель в обговоренні, що той факт, що знання про те, що префікс буває на початку слова, зовсім не означають, що кожне слова має префікс. Друге, що важливо з’ясувати з дітьми, це те, що визначення кореня відбувається після того, як визначена основа і стало зрозумілим, що саме називає слово. Лише у такому разі добір споріднених слів буде спиратися не на зовні ознаки (однаковий звуковий склад), а на внутрішню єдність - значення. 

Результатом обговорення стає встановлення послідовності дій під час визначення значущих части слова. Учні цифрами 1, 2, 3, 4 указують необхідну послідовність. 

Як виділити в слові значущі частини

1. Змінити слова та визначити закінчення.
2. Визначити основу.
3. Дібрати споріднені слова та визначити корінь.
4. Визначити префікс та суфікс. 
Розрізна картка з відповідною послідовністю подана на с. 57. 

У вправі 28 учні вправляються у виділенні значущих частин (вечір-н-ій, пре-мудр-ий, беріз-к-а, ви-біг-а-ти, скл-яр-Ø).

Вправа 29 спрямована на формування дій контролю та оцінки в визначенні значущих частин слова. Справа в тому, що учні часто орієнтуються на зовні ознаки якогось явища, не оцінюючи реально умов виконання дії і свідомо не вибираючи кожного разу спосіб дії, а діють за аналогією. Дія за аналогією, з одного боку, прискорює виконання завдання, але, з іншого боку, дуже часто може призводити до помилок. В умовах традиційного навчання добір матеріалу часто провокує учнів діяти за аналогією, на дії аналогії побудовані усі, так звані, «тренажери». У системі розвивального навчання учням часто пропонується завдання саме на формування дії оцінки, коли пропонуються для роботи слова з зовні однаковими ознаками, але діяти за аналогією не можна, бо за схожими зовні ми ознаками приховуються різні внутрішньо побудовані явища.  

Вправа виконується в групі, яка організується за типом «Учнівської ради». Учитель заздалегідь роздруковує на окремих аркушах слова, записані в стовпчики, і роздає аркуші групам. 

Інструкція до групової роботи:

1. У кожному стовпчику є одне слово зайве. 
2. Спочатку кожний  поміркуйте, яке це може бути слово, чому ви так уважаєте.
3. Поділіться своїми міркуваннями з усією групою. 
4. Думка, яка для групи стане найбільш обґрунтованою, приймається,  і відповідне слово в стовпчику викреслюється.  
5. Завершивши роботу з усіма стовпчиками, подайте знак, що ваша група роботу закінчила. 
Далі відбувається спільне обговорення результатів групової роботи і на дошці і в зошитах фіксується правильний варіант. 

У першому стовпчику зайвим визнається слово пісок, тому що не має суфікса на відміну від слів дуб-ок, сад-ок. 

У другому стовпчику зайвим є слово видра, то не має ні префікса, ні суфікса на відміну від двох інших слів: ви-віс-к-а, ви-гад-к-а. 

У третьому стовпчику ситуація ускладнена тим, що коник може тлумачитися учнями як «маленькій кінь» і як «комаха з довгими ногами, що стрибає й крилами утворює сюркотливі звуки». Учитель не вимагає одного тлумачення. Різне тлумачення приводить до різних варіантів відповідей. У разі першого значення учні вважатимуть, що зайвим є слово лучник, тому що в ньому є суфікс -ник-, а в словах півн-ик і кон-ик є суфікс -ик-. Решта учнів може працювати з іншим значенням цього слова (звертаємо увагу вчителя, що термін «багатозначні слова» ще не вживається), тобто коник як комаха. У такому разі усі три слова різняться і не мають нічого спільного: луч-ник, півн-ик, коник.  

У вправі 30 учні читають текст «Про чай» і потім, об’єднавшись у пари, знаходять споріднені слова (чай, чайничок, чайні) з метою виділити в них значущі частини. У ході обговорення результатів роботи учитель привертає увагу учнів до розмови Яринки та Андрійка стосовно того, як кожний з них виділяв частини слова. Ускладнення знайомої роботи полягає в тому, що учні повинні реконструювати репліку Андрійка, доповнивши його відсутніми словами: «У цьому слові корінь чай-, а суфіксів два – -нич- та -ок-. Від слова чай за допомогою суфікса -ник- утворилося слово чайник. А вже від слова чайник за допомогою суфікса -ок-  утворилося слово чайничок». Щоб така реконструкція відбулася, учні повинні врахувати історичне чергування звуків [к]//[ч], яке відбувається в суфіксі. 

Учні записують словотворчий ланцюжок: чай – чайник – чайничок, враховуючи подану схему ланцюжка на с.19. 

Вправа 31 виконується у разі наявності часу або індивідуально за пропозицією учителя. У ході словникової роботи учитель з’ясовує з учнями тлумачення слів-назв предметів, які трапилися в загадці (хлівець, овець). Учні визначають у слові хлівець три частини: корінь -хлів-, суфікс -ець- та нульове закінчення. А в слові овець значущих частин дві: корінь -овець- і нульове закінчення. Труднощі в роботі зі словом овець можуть бути викликані тим, що в корені цього слова відбувається історичне чергування. 

Вправа 32 пропонується учням для самостійного опрацювання вдома (ряд-ок-Ø, робіт-ник-Ø, вікон-ц-е, хор-ист-к-а, школ-яр-к-а, лист-оч-ок-Ø). 
Урок за темою  «Визначення значущих частин слова»
Мета уроку:  вправлятися в визначенні значущих частин слова; виявити, що серед суфіксів є такі, які можна назвати омонімами (однакові за написанням, але різні за значення), а також такі, які можна назвати синонімами (однакові за значенням, але різні за написанням); формувати контрольно-оцінні дії стосовна визначення однакових частин слова (суфіксів); удосконалювати навички групової  роботи з метою формування контрольно-оцінних дій («Вулик»). 
Вправа 33 спрямована на формування контрольно-оцінних дій стосовно визначення однакових суфіксів. Прочитавши вірш «Моя кишеня», учні намагаються знайти слова з однаковими суфіксами (човник, дощик).  Під час обговорення учні доводять, чому вони вважають, що це однакові суфікси. Наприклад: «Човник – це маленький човен, а дощик – це маленький дощ. Слово човник утворилося від слова човен, а дощик від слова дощ. Значення маленький з’явилося в основи цих слів завдяки появі суфікса -ик-». 

Учитель, з’ясовує, чи не було в учнів бажання виписати слова олівець та папірець я слова з однаковими суфіксами. Не виключено, що хтось із дітей випише ці слова. Учитель з’ясовує з учнями, чому це неправильно. Учні можуть, наприклад, так міркувати:   «Олівець  – це слово, яке з’явилося в мові саме таким, воно не утворювалося від іншого, тому в цьому слові корінь дорівнює основі. Слово папірець утворилося від слова папір, це маленький папір. Значення маленький з’явилося в основи цього слова завдяки появі суфікса -ець-». 

У вправі 34 передбачається групова робота («Вулик») з метою формування контрольно-оцінних дій. Бажано, щоб групи складалися з трьох учнів. 

Інструкція до групової роботи:

1. Об’єднайтеся по троє. 
2. Розподіліть, хто з якими словами буде працювати: один щукає слова з тим самим префіксом, другий – з тим самим коренем, третій – з тим самим суфіксом.
3. Попрацюйте самостійно зі своїми словами.
4. Після завершення самостійної роботи поділіться своїми міркуваннями з усією групою. 
5. Виправте помилки у разі виявлення в ході спільного обговорення.

Очікуваний розподіл у групи: 1) перенесу, перебіжу, перескочу; 2) льотчик, літають; 3) портфельчик, стовпчик, коридорчик.

Учитель з’ясовує з учнями, чи згодні вони з думкою Петрика, що слова льотчик має бути записаним у двох стовпчиках:  і в другому (той самий корінь), і в третьому (той самий суфікс). Учні визначають, що стовпчик – це маленький стовп, так само як портфельчик – маленький портфель, а коридорчик – маленький коридор. Значення маленький у всіх цих словах привносить суфікс -чик-. У слова льотчик суфікс -чик- має інше значення: професія людини. Звертається увага на те, що серед суфіксів  є омоніми, тобто суфікси з однаковим написанням, але різні за значенням.

У вправі 35 продовжується робота зі значеннями суфіксів і виявляються ще  такі, які можна назвати омонімами. 

Перший стовпчик («предмет, у якому щось міститься»): чайник, багажник. 

Другий стовпчик («назва людини за родом занять»): фокусник, пасічник, мовник. 

У вправі 36 учні натрапляють на те, що суфікси можуть бути однаковими за значенням, але різні за написанням, тобто синоніми. 

Учні виписують слова морозець, сонечко, хмаронька, сніжок і виділяють у них суфікси: -ець-, -оньк-, -ок-. Ці суфікси можна назвати синонімами, бо вони усі привносять в основу зменьшувально-пестливе значення. 

Потім учні списують розповідь Плямса. 

Очікуваний запис:

Надворі легкий морозець. Яскраво світило сонечко. А тепер на_ небі снігова хмаронька. Падає густий лапатий сніжок. 
Вправа 37 виконується самостійно вдома. Учні виділяють у словах значущі частини слова: ліс-ов-ий, гриб-ок-Ø, пере-пис-а-ти, вод-н-ий, під-зем-н-ий, рад-ник, за-дощ-и-ти, вовч-ик-Ø.

Потім записують слова, які утворюють з поданих значущих частин: пере-ліс-ок-Ø, під-вод-ник-Ø, дощ-ик-Ø.
Урок  за темою «Позиційне чергування звуків у суфіксах слів. Перевірка орфограм слабкої позиції звука у суфіксах -ник-, -ечк-, -иц- за сильною позицією звука» 

Мета уроку:  виявити позиційне чергування звуків у суфіксах, з’ясувати способі для перевірки орфограм слабкої позиції в суфіксі – приведення до сильної позиції; вправлятися в знаходженні того самого суфікса; формувати контрольно-оцінні  дії під час визначення значущих частин слова у разі, коли в слові два суфікси; удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка). 
Вправа 38   спрямована на усвідомлення того, що орфограму слабкої позиції звука в суфіксі можна перевірити за сильною позицією у тому самому суфіксі. Учні вже знають про необхідність знаходити ту саму частину слова для перевірки орфограми за сильною позицією  з того часу, як почали працювати з основою, а потім і конкретно з коренем слова . Для перевірки орфограми вони шукали ту саму основу, потім навчилися знаходити той самий корінь, тепер на черзі навчитися знаходити той самий суфікс і робити перевірку за сильною позицією. Щоб з’ясувати, в якій частині слова є орфограма в слові, учні визначають закінчення та основу, змінюючи усно слово (порадник-Ø, порадник-а). Потім учні дають тлумачення слову: порадник – той, хто дає поради. Таким чином, значення «той, хто дає» - це значення суфікса -ник-. Щоб завершити виділення значущих частин в слові порадник учитель разом з дітьми шукає споріднені слова: радник, рада. Таким чином: по-рад-ник-Ø. Учитель може уточнити, що значення суфікса можна розширити «той, хто щось робить», людина якоїсь професії. Такий само суфікс учні виявляють в слові ліс-ник-Ø.  Для перевірки орфограми в суфіксі слова порадн(е,и)к учні використовують сильну позицію звука в тому самому суфіксі в слові ліс-ник-Ø. 

Очікуваний запис:

Сумління – найкрáщий (ліснúк) порáдник.
У вправі 39   учні продовжують працювати з суфіксом -ник-, перевіряючи орфограму слабкої позиції за сильною позицією в тому самому суфіксі. Учні виявляють, що серед суфіксів є явище омонімії, коли однакові за вимовою суфікси можуть мати зовсім різні значення, які ніяк між собою не пов’язані.  Після спостережень за значеннями омонімічних суфіксів учні роблять висновок, що орфограма слабкої позиції у суфіксі –н(и,е)к- незалежно від значення самого суфікса завжди позначається буквою и. Учитель може почати заповнювати таблицю «Правопис суфіксів». Спочатку таку таблицю учитель робить на аркуші А3 і вивішує на дошці, поступово заповнюючи її тими суфіксами, які вивчаються на уроках. Через деякий час така рукописна таблиця буде замінена друкованою, яку учні знайдуть на с.59. 

Вправа 40 передбачає роботу з орфограмою слабкої позиції в суфіксі -ечк-. Ця орфограма теж перевіряється за сильною позицією. Учні спочатку з’ясовують, що в словах  гор(е,и)чко та горл(е,и)чко орфограма є саме в суфіксі. Це учням не складно буде зробити, давши тлумачення словам: гор(е,и)чко – маленьке горе,  горл(е,и)чко – маленьке горло. Значення «маленьке» привносить суфікс, який є і в слові гніздечко (маленьке гніздо). Але в слові гніздечко цей суфікс у сильній позиції, тому це слово можно використовувати для перевірки орфограми в словах гор(е,и)чко та горл(е,и)чко
Приклад запису :

Гніздечко      горечко

Вправа 41 виконується в парі (взаємоперевірка) з метою формування дій контролю та оцінки. 

Інструкція до парної роботи:

4. Працюймо в парі.  
5. Кожний перевіряє орфограми словах. Запис робиться як  у вправі 40. Усно визначаєте, у якій частині слова орфограми. Потім знаходите і записуєте слово, яке використовується для перевірки, а поруч записуєте слово з орфограмою. Орфограму підкреслюєте. Стрілкою показуєте, звідки взяли букву на позначення орфограми. 
6. Коли закінчите роботу, обміняйтеся зошитами і оцініть роботу одне одного. 
7. Надайте одне одному необхідну допомогу. 
Після завершення роботи в парах учитель привертає увагу учнів до діалогу Петрика та Яринки на с. 23. 

Учням легко підтримати Петрика в цьому діалозі, бо він діяв так, як діяли всі учні у вправі 40. Думка Яринки може бути для багатьох учні цікавою, бо на перший погляд теж може здаватися, що в слові сестричка той самий суфікс, що і  в слові гніздечко.  Сестричка – маленька сестра, так можуть розтлумачити це слово учні. Є підстави, що у дітей може виникнути сумніви з приводу того, що так, як діяв Петрик (і, скоріше за все, вони) діяти не завжди можна. Хто ж правий? Щоб розібратися у цьому питанні, учні разом з учителем читають текст, який запропоновано у вправі 42. 
Вправа 42 спрямована на формування дії контролю та оцінки за визначенням значущих частин в слові, а саме суфікса. Інколи в слові трапляється декілька суфіксів. Щоб розібратися, скільки суфіксів є в слові допомагає словотворчий ланцюжок. 

Читаючи текст, учні встановлюють, що у слів гніздечко та сестричка різні суфікси, ці слова утворювалися по-різному. Слово гніздечко від слова гніздо за допомогою суфікса -ечк-, а слово сестричка від слова сестриця за допомогою суфікса -к-. Слово сестриця, в свою чергу, утворилося від слова сестра за допомогою суфікса -иц-. Виходить, що в слові сестричка не один, а два суфікси. Тому у сильній позиції в словах гніздечко та сестричка виявляються різні звуки.  

Вправа 43 виконується учнями самостійно вдома. 

Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -еньк-, -ин- за сильною позицією звука» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами в різних частинах слова; виявити, що в суфіксах -еньк-, -ин- орфограму слабкої позиції можна перевірити за сильною позицією; удосконалювати свої уміння працювати з суфіксами (правильно їх визначати в слові, перевіряти орфограми); формувати контрольно-оцінні  дії під час визначення значущих частин слова; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 

Вправа 44  спрямована на вправляння в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами в різних частинах слова. Зазначимо, що учні спочатку визначають, у якій частині слова трапилася орфограма, а потім вже шукають перевірку в тій самій частині або в орфографічному словнику. У слові хурдел(е,и)ть учні поки що не можуть перевірити орфограму, бо вона в закінченні, а от у словах хурдел(е,и)ця та метел(е,и)ця орфограму в суфіксі учні перевіряють тим самим суфіксом, який знаходять у слові сестриця. Інша річ, що для того, щоб довести, що –иц- у цих словах суфікс, учням треба припустити, що ці слова утворені від метіль та хурділь. Слово метіль є діалектним, не виключено, що серед діалектних слів можна знайти і хурділь, але Академічний тлумачний словник не дає такої довідки. Учитель може просто обговорити з дітьми, що слова мають свою історію, яку слід інколи враховувати, щоб зрозуміти, чому так пишеться слово. У будь-якому разі, коли є сумніви в правильності якогось припущення, то учні звертаються до орфографічного словника. У словах заметіль учні перевіряють, скориставшись правилом історичного чергування: замітати. Орфограму в слові околиця  учні перевіряють за орфографічним словником. 
У вправі 45 учням пропонується, працюючи в парах, перевірити орфограму в словах кожного з трьох стовпчиків за допомогою відповідного слова з довідки. У довідці надані слова, де голосний звук у суфіксі перебуває в сильній позиції.  

Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо  в парі.

2. Серед поданих в довідці  слів  слід обрати для кожного стовпчика слів те, яке дозволяє перевірити орфограму в словах. 

3. Кожний читає спочатку слова першого стовпчика, визначає, у якій частині слова орфограма, шукає серед слів довідки те, за допомогою якого можна цю орфограму перевірити.

4. Коли слово дібране, то кожний обговорює свій вибір з іншим членом пари.  

5. У разі різних варіантів обраних слів йде обговорення: кожний учень наводить свої докази.   

6. У разі згоди в парі   слово і відповідний стовпчик поєднуються стрілкою. 
Після завершення роботи в парах учитель обговорює результати і пропонує зафіксувати в зошитах зроблені вибори слів та букв на позначення орфограм.  
Зразок для запису: 

Козачéнько – зозуленька, рученьки, ніченька.

Вправа 46 спрямована на роботу з явищем омонімії на рівні форм слова: два вулички (вулик) і вздовж вулички (вулиця). Термін омоформа не вводиться. Просто учитель під час обговорення з учнями, як вони перевіряли орфограми в цих словах, звертає увагу, що співпадають ці слова за вимовою і написанням в одній із своїх форм. Діалог між Петриком та Яринкою дозволяє учням ще раз звернути увагу на те, як важливо визначати частини слова з опорою на значення, а не на зовні ознаки. Петрик діяв, спираючись на знання того факту, що є суфікс -ечк- в деяких словах і орфограма в ньому перевіряється за сильною позицією, яку можна знайти в цьому суфіксі в слові гніздéчко. Так може діяти не лише Петрик, а й багато з учнів. Щоб уникнути такого формального підходу, учням і пропонується продовжити розмову Петрика, Яринки й Андрійка та з’ясувати,  чи є суфікс –ечк- в словах два вулички (вулик) і вздовж вулички (вулиця).

Два вулички – це форма слова вуличок. Слово вуличок (маленький вулик) утворилося від слова вулик за допомогою суфікса -ок-. Під час утворення відбулося історичне чергування приголосних звуків [к]//[ч]. Це чергування відбулося в корені, бо корінь цього слова і є саме -вулик-. Орфограма в слові вулик перевіряється за словником. У самому суфіксі –ок- відбувається історичне чергування голосного звука з нулем звука: [о]//[Ø] (-ок-/-к-).
Вздовж вулички – це форма слова вуличка. Слово вуличка утворилося від слова вулиця за допомогою суфікса -к-.  Під час утворення відбулося історичне чергування приголосних звуків [ц]//[ч]. Але цікавим є те, що це чергування відбулося не в корені, а в суфіксі, бо якщо виділяти корінь, то слід врахувати споріднене слово провулок (обмежений двома рядами будинків простір для їзди та ходіння між двома вулицями). Таким чином, слід визнати, що корінь в слові вулиця – це -вул-. І перевірити орфограмму в суфіксі -иц- можна за сильною позицією, яка є в цьому суфіксі в слові сестрúця. Якщо придивитися до різних форм слова вуличка, то можна знайти і форму немає вуличок, а це означає, що у суфіксі вдбувається таке сааме історичне чергування голосного звука з нулем звука: [о]//[Ø] (-ок-/-к-), як і в слові вуличок (тобто, вулик). 

Вправа 47 надає учням можливість самостійно повправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції.

Вправи 48 виконується учнями вдома.
Першій схемі відповідає слово клин.
Другій схемі відповідають слова законний, сірник, Улянин.

Третій схемі відповідають слова записка, провідник.
 Вправи 49 використовується вчителем за наявності часу на уроці. 
Урок за темою  «Позиційне чергування звуків у префіксах слів. Перевірка орфограм в префіксах ви-, від-, об-, під- за сильною позицією звука»» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з орфографічною дією; виявити позиційне чергування звуків та орфограму слабкої позиції звука в префіксах; поширити на префікс спосіб перевірки орфограми слабкої позиції звука за сильною позицією; вправлятися в визначенні значущих частин слова та в утворенні споріднених слів; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення та групової роботи з метою формування дії контролю («Вулик» ).  
Вправа 50 спрямована на поширення на префікси способу перевірки орфограми слабкої позиції звука за сильною позицією. Для того щоб це відбулося, учням пропонується з’ясувати, яке  зі слів – відвага, відбити, відміряти, відорати – можна використати для перевірки орфограми в слові ві(д,т)дихаюсь. Для здійснення вибору учням разом з учителем слід, по-перше, обговорити, що в слові ві(д,т)дихаюсь є слабка позиція для приголосного звука: дзвінкий перед дзвінким. Позначення звука в слабкій позиції буквою на письмі завжди проблематично, бо завжди є вибір серед декількох букв. Щоб здійснити перевірку, слід уточнити, у якій значущій частині слова трапилася орфограма. Знання про частину слова будуть враховані під час добору перевірки, тому що шукати сильну позицію для звука треба буде у тій самій частині слова. Учні послідовно, за алгоритмом, виявляють склад слова. 

Зазначимо, що в слові є така значуща частина слова, як постфікс -сь (-ся), про яку ще не йшлося на попередніх уроках. Учитель звертає увагу на цю частину слова тому, що учні можуть зробити помилку в ході визначення закінчення в слова (ві(д,т)диха-ю-сь, ві(д,т)диха-єш-ся,  ві(д,т)диха-ємо-ся). Закінчення в цьому слові -ю. А основа розірвана, тобто ві(д,т)диха- і -сь. Учитель говорить учням, що  така частина слова має своє значення (дія, спрямована на самого себе)  і трапляється в  словах-назвах дії (вмиваюся, одягаюся тощо). Називають таку частину слова постфікс. На цьому етапі навчання немає потреби розгортати спеціальну роботу з цією значущою частиною,  достатньо звернути увагу на її наявність у слові. У третьому класі учні ще повернуться до цього питання. 

Після того, як буде з’ясовано з учнями, що орфограма слабкої позиції є в префіксі, учні можуть придивитися до запропонованих слів і вибрати ті, що можна використати для перевірки. Слова відвага та відбити учні відкидають, пояснюючи це тим, що в слові відвага немає префікса, а в слові відбити теж слабка позиція звука, як і в слові ві(д,т)дихаюсь. Слова відміряти та відорати можна використати для перевірки, тому що в них кінцевий приголосний в префіксі знаходиться в сильній позиції (перед сонорним та перед голосним). Можна зробити висновок, що в українській мові є префікс від-.

У вправі 51 продовжується робота з орфограмами слабкої позиції звука в префіксах. Учні працюють в парах з метою спільного обговорення.

Вправа 52 спрямована на роботу з текстом. Учні читають текст та відповідають на питання: 1. Хто такий Андрій Первозваний? 2. Чому його особливо шанують в Україні? 3. Як вшанована пам'ять про цю людину в Києві? 

Після обговорення тексту учитель та учні можуть обговорити відомі їм легенди про походження свого міста або села. 

У тексті виділено слово відзначають, яке відповідає другій з двох запропонованих моделей. 

У вправі 53 учням пропонується попрацювати в групах над визначенням складу слова.

Інструкція до групової роботи.

1. Працюймо в групах. 
2. Розподіліть між собою слова.
3. Кожний самостійно з’ясуйте, з яких частин складаються слова. Поміркуйте, до якого стовпчика належать ці слова.
4. Обговоріть з групою результати своєї роботи. 
5. У разі спільної домовленості запишіть слова в два стовпчики в свій зошит. 
	Слова з префіксами
	Слова без префіксів

	Під-каз-к-а
	Підвал-Ø

	Від-блиск-Ø
	Відверт-ий

	Об-ши-ти
	Обід-а-ти

	На-береж-н-а
	Набат-Ø

	До-чит-а-ти
	Дочк-а

	За-чіс-к-а
	Заєць-Ø


Вправа 54 пропонується учням у разі наявності часу на уроці або як домашнє завдання у разі необхідності. Учні перевіряють, за яким ланцюжком можна утворити споріднені слова від поданих слів. 

Можливі такі словотворчі ланцюжки:

Море – морський – заморський.

Жовтий – жовтіти – пожовтіти.

Вода - водний – підводний.

Океан – океанський – заокеанський. 

Сніг – сніжний – підсніжний.

Синій – синіти – посиніти.

Вправа 55 виконується учнями вдома.
Очікуваний запис.

Зимóві рáдощі

Яснúй зимóвий день. Школярі вибігáють на_подвір’я з_лúжами, ковзанáми та_ санчáтами. 

Ось велúка гірка. Як чудóво відштóвхнутися та_помчáти вниз на_ санчáтах! Мóжна влаштувáти змагáння з_ лúжного крóсу.
А ось і_сніговúк. Його зліпúла малéча. Він ніби оглядáє все навкóло крýглими очúма.
Сяє сóнечко. Усім рáдісно. 
Урок за темою  «Перевірка орфограм слабкої позиції звука  в префіксі без- за сильною позицією звука» 

Мета уроку: формувати дії контролю та оцінки під час запису слів, вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука в префіксі без-, виявити особливості вимови префікса без-; виявити позиційне чергування кінцевого  приголосного звука в префіксі без- ; вправлятися в усному переказі тексту, удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 56 спрямована на перевірку орфограми слабкої позиції звука за сильною позицією в префіксі без-. Учням пропонується довести, що слово безлад можна використати для перевірки орфограми в слові б(е,и)(з,с)ділля. Для цього учням разом з учителем слід, по-перше, обговорити, що в слові б(е,и)(з,с)ділля є дві слабкі позиції звуків: ненаголошений голосний (проміжний між [е] та [и]), а також дзвінкий приголосний перед дзвінким. Позначення звука в слабкій позиції буквою на письмі – це орфограма слабкої позиції.  Щоб здійснити перевірку, слід уточнити, у якій значущій частині слова трапилися орфограми. 

Учні визначають основу та закінчення: безділл-я (радий безділл-ю). Потім шукають корінь: безділля, діло, діловий. Корінь -діл-. Далі визначається префікс та суфікс: без-діл-л-я. 

Після того, як буде з’ясовано з учнями, що обидві орфограми слабкої позиції є в префіксі, учні можуть придивитися до складу слова безлад. У цьому слові теж спочатку визначається основа та закінчення: безлад-Ø (радий безлад-у). Потім  з’ясовується корінь: безлад, лад. Корінь -лад-. Таким чином виходить, що в слові є префікс без- з наголошеним голосним звуком [е], а також з кінцевим приголосним звуком [з], який знаходиться в сильній позиції перед сонорним приголосним. На основі цього можна стверджувати, що орфограми в префіксі слова б(е,и)(з,с)ділля можна перевірити за допомогою префікса без- в слові безлад.   Учні роблять висновок, що в українській мові є префікс без-. 

У вправі 57 учні знайомляться з правилами вимови префікса без- у тих випадках, коли корінь починається з шиплячого приголосного. Зазначимо, що кінцевий приголосний звук [з] у цьому префіксі зазнає позиційного чергування зі звуком [ж] (або [ш] в швидкому мовленні)  в позиції, коли корінь починається з шиплячого приголосного. Учні в другому класі знайомилися з позиційним чергуванням за дзвінкістю-глухістю, у третьому класі вони дізналися про позиційне чергування за твердістю-м’якістю. Тепер учні знайомляться з позиційним чергуванням свистячих приголосних звуків з шиплячими приголосними звуками в позиції перед шиплячим. Текст «Свистіти заборонено» на с. 28 дозволяє учням познайомитися  з цим чергуванням і подалі свідомо коригувати своє мовлення, тобто враховувати правила літературної вимови для префікса без-.

Вправа 58 спрямована на формування дій контролю та оцінки в вимові префікса  без- в різних позиціях: перед глухим нешиплячим звуком ([б(eз]турботний, [б(eз]сніжний, [б(eз]хмарний), перед дзвінким нешиплячим звуком ([б(eз]грамотний), перед шиплячим  звуком ([б(eж]шумний, [б(eж]журний). Пишеться префікс однаково, незалежно від вимови. Саме це і усвідомлюють учні, виконуючи цю вправу. Учням пропонується працювати в парі з метою спільного обговорення. 

Під час перевірки завдання учитель особливу увагу приділяє саме різній вимові того самого префікса. 

У вправі 59 учні самостійно записують текст «Страх має великі очі», перевіряючи орфограми. 

Учитель обговорює, як учні перевірили орфограми. Наприклад: великі – вéлич, величезний – вéлич, велúкий; ширина – пошúрити,  глибини; семи – сім, серед – посерéд, безшумно – бéзлад, підпливала -  підплúв, безжалісно – безлад, глибину – глúбоко, глибúни. 

Потім учні пояснюють назву тексту, пригадають відомі їм повір’я, переказують текст, змінюючи особу оповідача, тобто розказують від першої особи ( Я – манта, величезний скат.) 

Вправа 60 пропонується учням для самостійного опрацювання вдома. Учні записують текст, перевіряючи орфограми.

Гірські бунтівникú
Гірські ріки не _мóжуть похвáстатися глибинóю або довжинóю. Але вонú велúкі бунтівникú, якúх нікóму не _вдалóся зламáти. Вонú ревýть , безстрáшно несýть свої потóки, ні на_ хвилúну не _зупиняють рух. 

Урок за темою  «Перевірка орфограм слабкої позиції звука  в префіксі роз- за сильною позицією звука»

Мета уроку:  формувати дії контролю та оцінки під час запису слів, вправлятися в визначенні значущих частин слова, вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука в префіксі роз-, виявити особливості вимови префікса роз-; виявити позиційне чергування кінцевого приголосного звука в префіксі роз-; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»).  
Вправа 61 спрямована на перевірку орфограми слабкої позиції звука за сильною позицією в префіксі роз-. Учням пропонується довести, що слова рознести або розорати  можна використати для перевірки орфограми в слові ро(з,с)гадаю. Для цього учням разом з учителем слід, по-перше, обговорити, що в слові ро(з,с)гадаю є слабка позиція звука: дзвінкий приголосний перед дзвінким приголосним звуком. Позначення звука в слабкій позиції буквою на письмі – це орфограма слабкої позиції.  Щоб здійснити перевірку, слід уточнити, у якій значущій частині слова трапилися орфограми. 

Учні визначають основу та закінчення: ро(з,с)гада-ю (ро(з,с)гада-єш). Потім шукають корінь: ро(з,с)гадаю,загадка, згадати. Корінь -гад-. Далі визначається префікс та суфікс: ро(з,с)-гад-а-ю. 

Після того, як буде з’ясовано з учнями, що орфограма слабкої позиції звука є в префіксі, учні з’ясовують  склад слів рознести та розорати. У цих словах теж спочатку визначається основа та закінчення: рознес-ти (рознес-у), розора-ти (розор-ю). Потім  з’ясовується корінь: рознести, несу. Корінь -нес-. Розорати, орати. Корінь -ор-. Таким чином виходить, що в словах є префікс роз- зі звуком [з] у сильній позиції: перед сонорним приголосним або перед голосним. На основі цього можна стверджувати, що орфограму в префіксі слова ро(з,с)гадаю можна перевірити за допомогою префікса роз- в словах рознести та розорати.   Учні роблять висновок, що в українській мові є префікс роз-. 

У вправі 62 продовжується робота з орфограмою слабкої позиції у префіксі роз-. Учні читають вірш Г.Бойка «Веремій» та обговорюють значення виразу «розбити глека».

Глек - висока кругла, перев. глиняна посудина, злегка розширена в нижній частині
Глек розбити – посваритися. 

Далі учні складають речення з цим сталим виразом і записують одне-два речення, перевіряючи орфограми. 

У вправі 63 звертається увага учнів на особливості вимови префікса роз- у різних позиціях: перед глухим нешиплячим звуком ([роз]фарбований або [рос]фарбований (у швидкому мовленні), [роз]сипаний); перед дзвінким нешиплячим звуком ([роз]гойданий), перед шиплячим звуком ([рож]чищений). З’ясовується, що в цьому префіксі так само, як і в префіксі без- відбувається позиційне чергування кінцевого свистячого приголосного з шиплячим у позиції перед шиплячим приголосним, якщо з нього починається корінь слова. Але на відміну від префікса без- у префікса роз- у швидкому темпі мовлення  можливе чергування дзвінкого [з] з глухим [с] в позиції перед глухим приголосним, з якого починається корінь, крім [с] та [с′]. Перед [с] та [с′] дзвінкість кінцевого приголосного префікса завжди зберігається. Але незалежно від вимови кінцевого приголосного в префіксі роз- (так само як і в префіксі без-) написання цього префікса не має варіантів на письмі.

Очікуваний запис:

Бездощове літо, розгойданий човен, безквитковий пассажир, розфарбований малюнок, розсипане борошно, безчесний вчинок, розчищена стежина. 
У вправі 64 учні, об’єднавшись у групи, вибирають та  позначають галочкою той рядок, де за транскрибовано правильну вимову слів з префіксами роз- та без-. 

Таким рядком є третій рядок. 
Вправа 65 може бути використаною і на уроці для самостійної роботи учнів (запис другого абзацу тексту), і вдома (третій та четвертий абзаци тексту).  

Вправа 66 використовується на розсуд учителя. 
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -ець-, -ень- за правилом історичного чергування звуків» 

Мета уроку:  виявити історичне чергування звуків у суфіксах, з’ясувати спосіб для перевірки орфограм слабкої позиції в суфіксах -ець-, -ень- – за правилом історичного чергування; вправлятися в перевірці орфограм у  суфіксах; формувати контрольно-оцінні  дії під час визначення значущих частин слова; удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка). 
Вправа 67   спрямована на усвідомлення того, що орфограму слабкої позиції звука в суфіксі можна перевірити не лише за сильною позицією, а й за правилом історичного чергування. Щоб з’ясувати, в якій частині слова є орфограма в слові, учні визначають закінчення та основу, змінюючи усно слово (сміливець-Ø, сміливц-я: українець-Ø, українц-я). Потім учні дають тлумачення слову: сміливець – той, хто діє сміливо, сміло; українець – той, хто народився в Україні. Таким чином, значення «той, хто діє, хто народився» - це значення суфікса -ець-. Таким чином: сміл-ив-ець-Ø, україн-ець- Ø. Навяність історичного чергування в суфіксах, яке учні виявляють під час обговорення складу слова відразу їм дозволяє пригадати, що існує правило історичного чергування звуків, яке вони використовували для перевірки орфограм слабкої позиції звука в корені слова. Тепер це правило можна застосувати й для суфікса –ець.  

Очікуваний запис:

Сміливець –  сміливця [(e]//[Ø]
У вправі 68  учні продовжують працювати з суфіксом -ець-, перевіряючи орфограму слабкої позиції за правилом історичного чергування (закарпатець, буковинець). Учні також виписують з тексту слова-назви людей за місцем їхнього проживання (як конкретної місцевості, так і країни в цілому): слобожани, подоляни, волиняни, галичани, українці – та визначають у всіх словах значущі частини слова. 

За-карпат-ець- Ø, буковин-ець- Ø, слобож-ан-и, подол-ян-и, волин-ян-и, галич-ан-и, україн-ц-і. 
Вправа 69 передбачає розширення кола суфіксів, орфограму в яких  можна перевірити за правилом  історичного чергування. Учням пропонується згрупувати сполучення слів: у першу групу записати ті сполучення слів, де орфограму в суфіксі можна перевірити за  сильною позицією, а в другу – ті, орфограми в яких допомагає перевірити правило історичного чергування. Вправа виконується в парах з метою спільного обговорення. Слова для перевірки записувати не обов’язково, але обов’язково треба назвати під час обговорення результатів роботи. 

Перша група: темна ніченька (козачéнько), завзятий уболівальник (ліснúк), бабусина (сестрúна) хустка, дачний городець (морозéць).

Друга група: казковий дурень (дурня), сумний в’язень (в’язня), відомий японець (японця), хоробрий горець (горця), дачний городець (городця).

Учитель звертає увагу учнів на те, що в останньому сполученні слів Яринка та Андрійко орфограму перевірили по-різному. Більш того, з’ясовується, що і Яринка права, і Андрійко правий. Але така подвійна перевірка можлива для слова городець (маленький город) і неможлива для слів японець та горець. Учні звертають увагу на те, що є різні за  значенням суфікси –ець, які можна назвати суфіксами-омонімами. 
Вправа 70 виконується самостійно вдома. 

Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -ен-, -ик-, -чик- за орфографічним словником» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами в різних частинах слова; виявити, що в суфіксах --ен-, -ик-, -чик- орфограму слабкої позиції можна перевірити за орфографічним словником; удосконалювати свої уміння працювати з суфіксами (правильно їх визначати в слові, перевіряти орфограми); формувати контрольно-оцінні  дії під час визначення значущих частин слова; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 

Вправа 71  спрямована на вправляння в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами в різних частинах слова. Зазначимо, що учні спочатку визначають, у якій частині слова трапилася орфограма, а потім вже шукають перевірку в тій самій частині або в орфографічному словнику. У слові вм(е,и)ває учні перевіряють орфограму за сильною позицією в тому самому корені – вмити , у слові сон(е,и)чко  - за сильною позицією у тому самому суфіксі в слові гніздечко,  у слові н(е,и)бокраю учні перевіряють орфограму за сильною позицією в тому самому корені – небо. У словах кош(е,и)ня та коз(е,и)ня орфограму в суфіксі учні можуть перевірити лише за орфографічним словником. 

Але звертаємо увагу на те, що під час визначення значущих частин в словах кош(е,и)ня та коз(е,и)ня бажано попрацювати з тим, як змінюються за відмінками слова-назви діточок тварин. Це необхідно зробити для того, щоб учні могли правильно визначити значущі частини слова в цих словах. У четвертому класі учні спеціально будуть обговорювати особливості змінювання іменників IVвідміни, звертаючи увагу на те, що в непрямих відмінках з’являється суфікс -ят-. Зараз учням достатньо попрацювати з формами слова кошеня, наведеними на с. 34, і  дізнатися з запису цих форм, що в слова кошеня закінчення -я.
У вправі 72 учням пропонується, працюючи в парах, утворити сполучення слів з тих, що подані у двох стовпчиках. У першому стовпчику записано назви маляти, а в другому – різні назви ознак. 
Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо  в парі.

2. Читаймо спочатку слово із першого стовпчика і добираймо до нього слово з другого стовпчика . 

3. Дібрані слова поєднайте стрілкою.
4. Коли узгодите всі пари, запишіть   утворені сполучення слів, перевіряючи орфограми.
Очікуваний запис:
Руде білченя, пустотливе мавпеня, довговухе кроленя, смугасте тигреня. 
Вправа 73 спрямована на роботу з явищем синонімії у суфіксах: суфікси -чик-, -ик- мають зменшувальне значення. Учні утворюють споріднені слова до заданих і записують їх, перевіряючи орфограми:

Верблюд – верблюдик,апельсин – апельсинчик, велосипед – велосипедик, колектив – колективчик, ведмідь – ведмедик, коридор – коридорчик.

З’ясовується, що всі орфограми в цих словах – і в коренях, і в суфіксах – довелося перевірити за орфографічним словником. 
Вправа 74 надає учням можливість поміркувати над особливостями кореня в слові зайчик. Наведені міркування Петрика та Андрійка є, на перший погляд, досить обґрунтованими, щоб було легко відкинути якесь з них. Але, перше, що можуть помітити учні хибного в міркуваннях Петрика, це те, що Петрик спочатку визначає суфікс, а потім обговорює корінь. Крім того, можна зауважити Петрикові, що крім суфікса -чик- є ще й суфікс -ик- з тим самим значенням. Тому міркування Петрика підлягають серйозній перевірці. Саме міркування Андрійка  руйнують побудований Петриком ланцюжок аналізу. Урахування слів заячий та зайко підтверджують думку Андрійка. 
Вправи 75 виконується учнями вдома.
Урок за темою  «Перевірка орфограм слабкої позиції звука відомими способами в процесі письма» 

Мета уроку: систематизувати отримані  знання та уміння в розв’язанні орфографічних завдань; вправлятися в визначенні значущих частин слова та в перевірці орфограм слабкої позиції звука в різних частинах; формувати контрольно-оцінні дії щодо способів перевірки орфограм слабкої позиції звука;  удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки («Вулик» ).  
Вправа 76 спрямована на систематизацію отриманих  знання та умінь в розв’язанні орфографічних завдань. Орфографічні завдання, тобто необхідність вибрати одну з декількох можливих букв для позначення звука під час запису слова, можуть бути викликані наявністю в слові орфограм двох типів: тих, що не пов’язані з позначенням на письмі звука в слабкій позиції, і тих, що пов’язані саме з  позначенням на письмі звука в слабкій позиції. Що стосується першого типу орфограм, то розв’язувати орфографічні завдання з ними учні можуть, спираючись на певні правила (коли слова пишуться з великої букви, як пишеться не зі словами-назвами дій, як переносити слово з рядка на рядок, як писати слова-помічники зі словами-назвами тощо). Такі правила поступово вводилися в навчанні. У поданій схемі на с. 36 зошита-посібника зафіксовано не всі відомі учням правила, які стосуються позначення на письмі звуків в межах першого типу орфограм. Учитель може усно з учнями пригадати ще правила, якими вони користуються  з першого класу. Орфографічні завдання на позначення на письмі буквами орфограм слабкої позиції звука (орфограми другого типу) можуть постати перед учнями в будь-якій частині слова: в префіксі, в корені, в суфіксі, в закінченні.  Учні уточнюють схему на с. 36 тим, що вказують виявлені в ході навчання в основі нові значущі частини: префікс та суфікс.   

Далі учням пропонується самостійно повправлятися в визначенні значущих частин слова та в перевірці орфограм слабкої позиції звука в різних частинах. У словах з орфограмами учні письмово визначають значущі частини, діючи у відомій послідовності і встановлюючи спочатку закінчення і основу, потім корінь, потім префікс та суфікс. Визначивши частину слова, учні добирають усно відповідну перевірку і записують слово з обраною на основі перевірки буквою. Букву, якою позначили орфограму, підкреслюють. Над буквою цифрами 1, 2, 3 позначається використаний спосіб перевірки. Наприклад:

   1
Вирушаю

Усний коментар учня: «Орфограма слабкої позиції в префіксі, можна перевірити за сильною позицією в тому самому префіксі, змінюючи слово, - вúрушив». 

У вправі 77 продовжується робота з формування контрольно-оціночних дій стосовно способу перевірки орфограм слабкої позиції. Учні об’єднуються в групи, щоб перевірити запис, зроблений Плімсою, сестричкою Плямса, і з’ясувати, як саме може допомогти їй Плямс. Йдеться про те, яких саме знань бракує Плімсі, щоб бути грамотною.  У першу чергу, це стосується знань орфоепії (правил вимови) та способів перевірки орфограм слабкої позиції звука. Учні розподіляють між собою обов’язки, домовляючись, хто буде читати речення і шукати помилки, хто за який спосіб перевірки орфограм буде відповідати. Таким чином, усі разом дивляться в текст, один учень читає і звертає увагу решти учнів на помилкові, за його думкою, написання. Якщо інші згодні, що написання є помилковим, то обдумують, як можна перевірити і який саме спосіб спрацьовує. Помилка в зошитах виправляється. Той, хто відповідає за певний спосіб, у своєму зошиті робить позначку в таблиці на відповідному рядку.  Після завершення роботи заповнюється спільна таблиця (с.37), яка заздалегідь заготовлена на дошці (або на окремих аркушах) для кожної групи.

Вправа 78 виконується учнями самостійно вдома. 

Урок за темою  «Написання префіксу з-(с-) за спеціальним правилом»

Мета уроку:  виявити закономірності використання різних букв з-/с- на позначення на письмі того самого префікса, який за сильною позицією визначається як префікс з-; виявити позиційне чергування приголосного звука в префіксі та вчитися правилам орфоепії (чергування дзвінкого звука [з] з глухим [с] в префіксі в позиції перед глухими звуками [к],[п],[т],[ф],[х], з яких починається корінь, уподібнення свистячих звуків [з], [с]  шиплячим звукам [ж], [ш]  у позиції перед шиплячими);  формувати дії контролю та оцінки під час запису слів, вправлятися у визначенні значущих частин слова, вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; вчитися в роботі з текстом переказувати події від різних осіб – учасників або спостерігачів якихось подій; учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 79 спрямована на вправляння в визначенні значущих частин слова та виявлення за сильною позицією звуків префікса з- в українській мові. Учні з поданого списку слів виписують слова з префіксом: зорієнтувати, знести, змішати, зрадіти, зварити, злагода. 

У всіх цих словах приголосний звук [з], з якого і складається префікс, знаходиться в сильній позиції. Значення цього префікса в усіх записаних словах однакове: дія, яка виконується, має результат. Той факт, що звук знаходиться в сильній позиції (наявний перед голосним або сонорним приголосним) дозволяє його позначати буквою по слуху. 

Виконуючи вправу 80 учні виявляють, що приголосний звук [з] в префіксі з- може не завжди бути в сильній позиції (зважиш), але може трапитися і в слабкій позиції (дзвінкий звук перед дзвінким приголосним): здобуваєш. Більш того, учні виявляють, що в слабкій позиції (глухий звук перед глухим приголосним) з’являється звук [с], який і на письмі позначається чомусь буквою с-. Таким чином, учні натрапляють на дивну річ, якої вони не бачили в межах роботи з коренем: в позиції перед глухим відбувається чергування дзвінкого звука [з] з глухим звуком [с]. У межах кореня учні бачили, що заміна звука [з] на звук [с] в позиції перед глухим призводить до появи нового слова: ка[з]ка - ка[с]ка. Значення кореня в цих словах різне. Стосовно ж префікса учні відзначають, що заміна дзвінкого звука [з] на глухий звук [с] не впливає на значення префікса: префікс вказує на те, що дія, яка виконується, має результат. 

Виходить, що в префіксі поведінка приголосних звуків дещо відмінна від їхньої поведінки в корені. Позиційного чергування звуків [з] // [с] в корені не відбувається. А от у префіксі таке чергування є. А що можна сказати про букви на позначення звуків, що позиційно чергуються? Учні знають, що звуки, які позиційно чергуються, позначаються на письмі однією і тією буквою за сильною позицією. Але це загальне орфографічне правило не стосується цього певного префікса. Тут учні натрапляють на виключення. Звук [с] перед приголосними звуками [к],[п],[т],[ф],[х], з яких починається корінь,  позначається буквою с (схвилюватися, схуднути, станцювати, скосити, сфотографувати, спланувати), а у всіх інших словах префікс позначається літерою з як у слабкій позиції звука (зблідніти, збудувати, зжати, зшити), так і в сильній позиції звука (зрадіти, змолотити). З’являється необхідність говорити про спеціальне правило. Зазначимо, що введення спеціального правила фактично є різновидом перевірки за орфографічним словником.

Заміна свистячих звуків [з] та [с] перед шиплячими, з яких починається корінь,  на шиплячі [ж] та [ш] на письмі ніяк не відображається і в цих усіх словах діє основне орфографічне правило, про яке ми вже сказали: звук в слабкій позиції позначається буквою за сильною позицією (зжати, зшити). 

У вправі 82 учні вправляються у вимові префіксів з кінцевим приголосним (без-, с-/з-, під-), а також вчаться переказувати текст, змінюючи оповідача. 

Після усного вправляння учням пропонується списати текст за правилами списування. Час, який відводиться на цю роботу, обмежений і складає 10 хвилин. Потім учні підраховують, скільки вони встигли записати слів. Ця робота спрямована не стільки на швидкість письма, коли учні заради першості, готові порушувати правила списування, не контролюючи себе, підкреслюючи орфограми. Йдеться про швидкість за умови дотримання всіх правил. Тому спонукати учнів до роботи бажано не тільки словами «працюймо швидко», а саме словами «працюймо за правилами списування, запобігаючи помилок,  зосереджено, протягом 10 хвилин, не відволікаймося на інші справи, а потім кожний для себе визначить, скільки він вже може записати слів за такий час» 

Вправа 83 може бути використаною і на уроці для самостійної роботи учнів за наявності часу, і вдома. Вона використовується на розсуд учителя.

Вправа 84 передбачена для виконання учнями вдома.  
Урок  за темою «Написання префіксу з-(с-) за спеціальним правилом» (продовження)
Мета уроку:  розширити уявлення про прояви префікса з- (зі- та зо-) в позиції, коли корінь починається збігом приголосних; вправлятися у визначенні значущих частин слова, вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; вчитися розрізнювати оформлення діалогу на письмі та пряму мову; учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»).  
Вправа 85   спрямована на вправляння у визначенні значущих частин слова. Хоча учнів просять записати слова з префіксом в одну колонку, а без префікса в другу, важливо, щоб учні дотримувалися послідовності у визначенні частин слова, тобто починали обов’язково з закінчення та основи, а потім переходили до визначення кореня. Дотримання цієї послідовності повинно стати для учнів свідомою вимогою. Вибір букви на позначення префікса з-/с- або першої букви кореня учні роблять на основі спеціального правила правопису префікса з-/с- або словника.
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У вправі 86  учні продовжують працювати з префіксом з-, але натрапляють на його варіанти звучання та написання зі- (зіскочу) та зо- (зогріває). Учитель звертає увагу учнів на умови, коли з’являються в усному та писемному мовленні ці варіанти: йдеться про слова, де префікс з- опиняється перед коренем, який починається збігом приголосних або починається з приголосного звука [с]. Варіанти зі- та зо- рівноправні (зігріти і зогріти), але інколи віддається перевага зі-, інколи зо-. Критерій вибору нечіткий, учитель нагадує учням звертати увагу на те, як говорять освічені дорослі. Але слід враховувати, що перед коренем, який починається з  приголосного звука [с], вживається лише варіант зо- (зосередитися). 

Вправа 87 передбачає вправляння у виборі варіантів написання префікса з-. Робота виконується в групі з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). Учням пропонується записати слова, використовуючи знання про умови вживання того чи іншого варіанту: з-, с-, зо-, зі-, а потім взяти участь в уявній розмові Петрика та Андрійка. У той час, коли Петрик вважає, що робити вибір відповідних варіантів префікса з- дуже важко, Андрійко бачить прямий шлях до вибору через відповіді на всього два питання. Які? Саме ці питання і пропонується реконструювати учням. Як може міркувати Андрійко? Скоріше за все, перше, про що слід запитати себе, це, чи зі збігу приголосних починається корінь. Якщо корінь починається зі збігу приголосних, то обирай зі- (зо-). Якщо корінь не починається зі збігу приголосних, то слід задати друге питання: чи з «к, п, т, ф, х» починається корінь. Якщо з «к, п, т, ф, х» починається корінь, то вибирай с-, якщо з інших приголосних, то вибирай з- (перед «с» вживається зо-). 

Таким чином, можливий запис:

Зігнути, зогнути, зізвати, зібрати, згадати, скласти, стерти, зчистити.

Вправа 88 дозволяє учням повправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука (запис першого абзацу тексту), а також звернути увагу на відмінності в оформленні на письмі реплік співрозмовників як прямої мови, а не як реплік діалогу.  Учитель обговорює з дітьми розділові знаки, яки використовуються під час оформлення репліки на письмі як прямої мови. Йдеться лише про ознайомлення учнів з розділовими знаками при прямій мови, а не про вивчення правил розстановки розділових знаків. 

Вправа 89 виконується учнями самостійно вдома. Вона спрямована на відпрацювання умінь списувати текст з орфографічного зразка. У тексті трапляється оформлення реплік на письмі як прямої мови. Нагадуємо про необхідність дотримуватися правил списування. 

Урок  за темою «Написання префіксів пре-, при-  за спеціальним правилом» 

Мета уроку: виявити значення префіксів пре- та при-; провести  дослідження закономірностей між значенням префікса та його написанням, сформулювати правило правопису префіксів пре- та при-;  формувати дії контролю та оцінки під час запису слів з префіксами пре- та при-; учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової  роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»).  
Вправа 90  спрямована на виявлення двох префіксів пре- та при- на основі того, що вони мають різне значення. Учні записують текст, перевіряючи орфограми. Стосовно перевірки орфограм в словах пр(е,и)летів та пр(е,и)злий розгортається дискусія з урахуванням точки зору Петрика, яка зафіксована на с. 42 зошита-посібника.  У ході обговорення учні з’ясовують, що в словах пр(е,и)летів та пр(е,и)злий префікси додають до основ слів різного значення: завершеність дії в слові пр(е,и)летів та  найвищий ступінь ознаки в слові пр(е,и)злий. Наявність різного значення у префіксів дозволяє визнати, що це різні суфікси. А це означає, що діяти так, як діяв Петрик, тобто записав однакові букви в цих префіксах, вирішивши, що це однакові префікси і немає сенсу перевіряти написання кожного слова в словнику, не можна. Кожне слово потребує перевірки своєї орфограми в префіксі за орфографічним словником. 
У вправі 91 учням пропонується, працюючи в группах за типом «Учнівська рада», дослідити, коли в українських словах пишеться префікс при-, а коли пре-. Кожна группа отримує аркуш паперу А3 з розлінованими двома стовпчиками. Перший стовпчик – префікс пре-, другий стовпчик – префікс при-. На дошці учитель заздалегідь записує слова, подані на с. 42.

Інструкція до групової роботи 

1. Працюймо  в групі.

2. Розподіліть обов’язки: хто зачитує слова, хто шукає слова в словнику, записує слова в стовпчики. 

3. Поміркуйте, чи однакового значення додає префікс до основ всіх слів першого стовпчика . А другого?

4. Зробіть припущення, коли в словах пишеться префікс пре-, а коли – префікс при-.

Після завершення роботи в групах, коли учинять розподілять слова і подумають над можливим правилом правопису префіксів пре- та при-, учитель обговорює з учнями результати їхньої роботи і уточнює виведене учнями правило правопису префіксів пре- та при- (с. 43).
Вправа 92 спрямована на формувати дії контролю та оцінки під час запису слів з префіксами пре- та при-. Учні утворюють слова на основі даного сполучення слів та записують їх, перевіряючи орфограми.

Очікуваний запис:

Приморське місто,  прегарна квітка, прижмурити очі, превеликі зусилля, привокзальна площа, прив’ялі квіти, прехоробрий боєць, престрашний звір, придніпровська круча, прехитрий хлопець. 

Вправа 93 спрямована на формування в учнів умінь складати текст-розповідь, але увага учнів привертатися до елементів опису. Робота з текстом-описом лише розпочинається, тому основою для побудови тексту-опису виступають подані у вправі питання. Учні усно складають  продовження казки по поданому початку (вправа 90), даючи опис зовнішності чаклуна, а також опис вуличок казкового королівства. Учні записують план своєї розповіді, а також опис зовнішності чаклуна і вуличок королівства. Діти можуть доповнити словесний опис малюнками.

Урок  за темою «Систематизація способів перевірки орфограм слабкої позиції звука в основі слова» 

Мета уроку:  систематизувати отримані  знання та уміння в розв’язанні орфографічних завдань; вправлятися в визначенні значущих частин слова та в перевірці орфограм слабкої позиції звука в різних частинах; формувати контрольно-оцінні дії щодо способів перевірки орфограм слабкої позиції звука;  виявити закономірності правопису омонімічних до префіксів слів-помічників (з, зі, при); удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка ).  
У вправі 94  учням пропонується розглянути добре відому їм схему «Як записати слово без помилок» (с.44), виявити зроблене в ній уточнення та пояснити його. Йдеться про доповнення схеми вказівкою на наявність спеціальних правил, якими можна користуватися під час перевірки орфограм. Як вже раніше відзначалося, спеціальні правила розглядаються як різновид перевірки за орфографічним словником. Учні пригадують відомі їм уже на цей час спеціальні правила (позначення м’якого приголосного на письмі в позиції перед м’яким або пом’якшеним при відсутності сильної позиції для перевірки орфограми слабкої позиції звука, вибір префікса з-(зі-, зо-),с-; вибір префікса пре- або при-) і наводять слова з орфограмами, під час перевірки яких можна скористатися цими  спеціальними правилами. 

Виконання вправи 95 дозволить учням повправлятися в визначенні значущих частин слова та в перевірці орфограм слабкої позиції звука в різних частинах. Парна робота – взаємоперевірка – спрямована на формування контрольно-оцінних дій щодо способів перевірки орфограм слабкої позиції звука. Учні в ході взаємоперевірки обговорюють причини помилок, допомагають одне одному усвідомити ті способи перевірки, які ще недостатньо опановані ними. 

Очікуваний запис: 

Новий друг

Антон не _ роздумував. Хлопець узяв цуценя і_ прибіг з_ ним додому. Як мама сприйме його нового друга? А мама усміхнулася і_ сказала:  “Його спершу треба нагодувати. Але ж він спить без  _задніх ніг”.
Учитель обговорює з учнями значення виразу спати без задніх ніг. 
Спати без задніх ніг — спати міцно, находившись, натомившись і т. ін.
Вправа 96 виконується самостійно. Учні ще з першого класу володіють способом розрізнення слів-помічників і частини слова (префіксу). Йдеться про можливість вставити між двома словами третього слова. Якщо смисл руйнується під час такої вставки, то ми маємо справу не з двома окремими словами, а з одним. На даному етапі навчання учні ще не розрізнюють прийменники та сполучники. І те, і інше вони називають словами-помічниками.  

Вправа 97, яка пропонується як факультативна, дозволяє учням  придивитися до додаткових відомостей про правопис слів помічників (з, зі, при). 

Вправа 98 спрямована на формування контрольно-оцінних дій під час перевірки орфограм слабкої позиції слова в різних його частинах і виконується учнями самостійно вдома. 

Очікуваний запис:

Ведмедикова хатка

Пухнастий та_ білесенький засипав все сніжок.
Біжить малеча весело в_ засніжений садок.
З _лопатами, санчатами працює дітвора.
· Збудуємо хатину ми посеред двора!

Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в основі слова в процесі письма» 

Мета уроку:  уточнити знання учнів про орфограму «Не з словами-назвами дій»; вправлятися в здійсненні орфографічної дії з урахуванням уточнених знань; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 
У вправі 99  учням пропонується уточнити свої знання про орфограму «Не з словами-назвами дій». Учні знають, що в слові не є орфограма слабкої позиції, але її завжди на письмі позначають буквою е, тому в такому разі можна діяти без перевірки.  Крім цього учні знають, що слово не пишеться окремо з словами-назвами дій. У тексті даної вправи учні знайомляться з міркуваннями Плямса стосовно помилки, яку він побачив на плакаті. Спираючись на наявні знання (а саме такий обсяг знань є і в учнів), Плямс вважає, що нехтувати слід писати як два слова, тобто не писати окремо. Обговорення цієї ситуації є умовою для здійснення учнями  рефлексивного контролю стосовно використання відомого їм правила. Дійсно, не зі словами-назвами дій пишеться окремо, коли  це окреме слово (тобто, частка як частина мови). Але є слова-назви дій, які без не не вживаються: нехтувати, ненавидіти.    Саме це уточнення роблять учні в своїх знаннях на даному етапі навчання. Зазначимо, що з часом учні (в старших класах) познайомляться з префіксом недо-  у дієсловах. Але слід вміти розрізнювати префікс недо- та випадки, коли дієслово починається з префікса до-, а не виступає часткою. На даному етапі навчання програма обмежена загальними уявленнями про  правопис не з дієсловами. 

У вправі 100  учні записують прислів’я, перевіряючи орфограми в словах.  Орфограми, на які натрапляють учні, це: «Не з словами-назвами дій» (не _кажи, не _вмію, незчувся, не _відкладай, не _тече, не _переробила), «Написання слів-помічників з словами-назвами» (без _роботи, без _діла), «Орфограма слабкої позиції звука» (не, без, лежачий, переробити). 
Завдання у вправі 101 дозволяє учням, працюючи в групах, повправлятися в виявленні способів словотворення. Хоча спеціальні знання з способів словотворення учням не давалися (розділ «Словотвір» з’явиться в програмах основної школи), така робота спрямована на розвиток, так званого, «почуття мови», що є важливою умовою для становлення умінь лінгвістичного аналізу мовних явищ. Кожна група отримує аркуш паперу і записує слова в два стовпчики. 

Інструкція до групової   роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Домовтеся, хто зачитує слова, хто записує слова у відповідний стовпчик: у перший стовпчик записуються слова, які утворилися за допомогою префіксів, у другий стовпчик – за допомогою суфіксів. 

3. Усі беруть участь в обговоренні, пропонуючи свій вибір стовпчика і доводячи свою думку.  

Очікуваний запис:

	
Безхмарний (хмарний)

зібрати (брати)

розділити (ділити)

перебудувати (будувати)
	
Книжечка (книга)

запорожець (Запоріжжя)

козеня (коза)

київські (Київ)

радість (радий)


Після перевірки результатів групової роботи учням пропонується взяти участь в розмові Яринки та Андрійка стосовно перевірки орфограми «Позначення на письмі м’якого звука перед м’яким чи пом’якшеним звуком» в словах київські та радість (с. 47). Розмова про перевірку орфограми дозволяє учням черговий раз рефлексивно поставитися до своїх дій під час перевірки орфограм, тобто замислитися над тим, а чому саме так слід робити, а не інакше. Учні з’ясовують, як утворилося слово радісний (рад-ий – рад-ість-Ø – рад-іс-н-ий) і звертають увагу на те, що в суфіксі -ість- відбувається чергування звука [т′] з [Ø]. Таке саме чергування спостерігається і в словах жалість – жалісний, злість – злісний. 
Вправа 102 дозволяє учням усно поспілкуватися з приводу свята Святого Миколая. Учні читають запропонований текст та обговорюють, як святкують вони це свято в своїй родині. Крім цього учитель може запропонувати учням обговорити правила поведінки вдома та в різних громадських місцях. 

Вправа 103 виконується учнями самостійно вдома.

Можливі  варіанти речень:

1. На уроках я намагаюся не _гомоніти. 2. Удома я завжди привітний до_ батьків. 3. Я ніколи не _вигукую голосно в_ бібліотеці. 4. Під час вистави у_ театрі я не _їм морозиво. 5. В автобусі я завжди поступаюся місцем людям похилого віку або малечі. 6. Я ніколи не зриваю квіти в_ парку. 7. У поліклініці я завжди залишаю одяг у_ гардеробі. 

Урок  за темою «Суфікс -ськ- (-зьк-, -цьк-) у словах-назвах ознак»
Мета уроку:  виявити закономірності вживання суфікса -ськ- (-зьк-, -цьк-); вправлятися в утворенні слів-назв ознак за допомогою суфікса -ськ- (-зьк-, -цьк-); формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення. 
У вправі 104 учні, працюючи в парах, утворюють слова назви-ознак  і обговорюють проблему, яку зафіксовано в діалозі Петрика та Яринки (с. 48). Йдеться про утворення слова-назви ознаки від слова козак: як правильно написати – козакське чи козацьке. 

  Слід сказати, що і Петрик, і Яринка праві частково. Петрик правий в тому, що в слові-назві ознаки, утвореному від слова козак є суфікс з тим самим значенням, що і в словах, наприклад, морський або гірський. Але в той же час Петрик неправий в виборі написання утвореного слова: козакський.  Впевнитися в цьому учні можуть, подивившись у будь-який словник. 

Яринка пропонує правильне написання слова, мабуть, у неї добра зорова пам'ять і гарний слух: козацьке. Твердження, що тут інший суфікс  треба підтвердити доводами. Якщо Яринка міркує, що у цьому слові суфікс -к-, а в корені відбулося чергування [к]//[ц], то вона помиляється. 

Таким чином, і думка Петрика, і думка Яринки потребують розвитку. Для цього і пропонується учням прочитати текст, який подано у вправі 105.

Після читання тексту і обговорення причин, які викликають «перетворення» суфікса -ськ- у суфікси -цьк- та -зьк- (збіг трьох приголосних, що не є природним для української мови; історичне чергування звуків; утинання кореня) учні можуть повернутися до діалогу Петрика та Яринки і дати своє пояснення утворенню слова-назви ознаки від слова козак. 
У вправі 106 учні, працюючи в парах, утворюють слова-назви ознак від назв українських міст і записують їх: Галицького, калуських, кременчуцької, запорізького. 
Вправа 107 пропонується для самостійного виконання вдома. 

Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції відомими способами» 

Мета уроку:  вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки  («Естафета»). 

У вправі 108 учням пропонується самостійно записати текст, перевіряючи орфограми слабкої позиції звука. У тексті трапляються слова-назви дій з орфограмами в закінченнях, які учні ще не вміють перевіряти (бач_те, схил_ть). Ці орфограми учні позначають рискою. Не виключається, що деякі учні можуть написати букви в цих закінченнях по пам’яті. Бажано звернути увагу учнів на те, що в закінченнях слів-назв дій орфограми перевіряються теж за сильною позицією, як і в будь-яких інших частинах словах, але як знайти таку перевірку – це те знання, яке ще треба відкрити. 

Бажано обговорити з учнями питання, а в яких частинах словах вони уже вміють перевіряти орфограми: у корені ( дня – днем; джерельця – словник, джерельна; сміливець – спец. правило, сміливця; серед – середній; берегів – бéрег, узберéжжя; олень  – словник, тепло – теплий, свіжу – спец. правило, промені – проміння, сонця – сонцем); у префіксі (присядьте - спец. правило; безстрашно – бéзлад, схил_ть – спец. правило; розглядлаючи – рознести; пережити – словник). 
Вправа 109  спрямована на формування в учнів контрольно-оцінних  дій під час здійснення орфографічної дії. Учням необхідно не лише знайти помилки в оголошенні Ловийка та виправити їх, а й класифікувати ці помилки за способами перевірки орфограм, заповнюючи таблицю на с.51. Завдання виконується спільно в групі. Перед початком групової роботи учитель зачитує (або переказує) вступний до вправи текст. Потім учитель пропонує перейти до роботи в групі й перевірки оголошення. 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі: одні учні перевіряють речення, решта заповнює таблицю на основі їхніх результатів.
2. Розподіліть, хто працює з реченнями, а хто з таблицею. 

3. Коли усі, хто перевіряє, закінчать роботу, починається обговорення помилок.    
4. Кожний по черзі називає, які саме помилки він знайшов , решта учнів погоджується або висловлює свою думку. Після узгодження помилок ті учні, які заповнюють таблицю, повинні з’ясувати, на який спосіб перевірки орфограми було допущено помилку і поставити відповідну позначку («галочку») на рядку з цим способом. 

У вправі 110 учні утворюють та записують споріднені слова від поданих слів-назв дій за допомогою префіксів роз-, при-, з-, об-, від-: роз’єднати, приєднати, з’єднати, об’єднати, від’єднати;  роз’їхати, приїхати, з’їхати, об’їхати, від’їхати;  роз’їсти, з’їсти, об’їсти, від’їсти.  

Учитель звертає увагу учнів на те, що від слова їсти утворюється слово приїстися ( в значенні набриднути), але для утворення цього слова використовується не лише префікс при-, а й постфікс -ся. На постфікс уже зверталася увага учнів в попередніх вправах. 
Вправа  111 виконуються учнями самостійно вдома. Ця вправа спрямована на формування дії самооцінювання: учні повинні визначитися, чи впевнені вони в написанні поданих словникових слів чи ні, і  в залежності від своєї оцінки, розподілити слова по різних стовпчиках. Слова, в написанні яких учні не впевнені, учні відшукують в орфографічному словнику та перевіряють орфограми. В обох стовпчиках учні підкреслюють орфограми слабкої позиції. 
Урок за темою  «Перевірка орфограм слабкої позиції відомими способами» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; вчитися будувати текст-розповідь на основі сюжетних малюнків; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Виконання вправи 112 передбачається в груповій роботі («Учнівська рада»).  Завдання спрямоване на формування дії контролю за визначенням значущих частин слова. Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення знаходять слова, склад яких відповідає поданій моделі (корінь та суфікс в основі, закінчення), і позначають їх відповідною позначкою («галочка»). 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих чотирьох слів слід  обрати ті, склад яких відповідає поданій моделі (корінь та суфікс в основі, закінчення).

3. Кожний читає усі слова  та пропонує ті, склад яких відповідає поданій моделі. 

4. У разі незгоди йде обговорення: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти слова ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обрані слова: гайок, красень.  
У вправі 113 учням пропонується скласти нову розповідь про те, як Плямс став переможцем лижного кросу за сюжетними малюнками. Це вже добре знайоме для учнів завдання.   Учні роздивляються малюнки, обговорюють їх і усно складають план розповіді, спираючись на малюнки. Наприклад:

1. Ранкові змагання.

2. Переможці вирвалися вперед.

3. Винахідливий Плямс.

4. Плямс – переможець!

Потім декілька учнів усно складають розповідь за планом та малюнками. До розповіді учні добирають заголовок.
Одного ранку друзі взяли участь у лижному кросі. Погода була чудова. Сяяло сонечко. Іскрився сніг. Кожний хотів перемогти. 

Плямс біг з усіх сил, але друзі випереджали його. Вони швидко віддалялися. 

Плямс засумував, але не втрачав надії. Вірний Персик був поруч. Плямс попросив у нього допомоги. Персик не відмовив. 

І через мить Плямс вже наблизився до фінішу. Так несподівано для всіх Плямс став переможцем. 

Далі учитель просить дітей записати складену розповідь.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 114 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно з поданого списку слів добирають слова до свити короля (слова, у яких орфограми слабкої позиції звука знаходяться в корені слова)  та свити королеви (слова, у яких орфограми слабкої позиції звука знаходяться в префіксі або суфіксі).  

Свита короля: вулик, грудень, перепілка, палець. 
Свита королеви: природа, пришкільний, вибачати, японець, виблискувати,підгір’я, котик, беззвучний, книжечка, ніченька, хитрість, сонечко. 

Вправа 115 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Учні читають текст про «зв’язані» корені та пробують виділити корень словах одяг, вдягати, роздягати, передягати.  Наявність різних префіксів: о-, в-, роз-, пере- – дозволяє учням виділити корінь -дяг-, що може здатися учням дещо несподіваним, бо за цим коренем у сучасній мові уже не збереглося самостійного значення. Цей корінь лише разом з префіксами проявляє своє значення.

У «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з карткою №4. (Коментарі до виконання завдань наведені на с. 16-17 цього методичного посібника.) Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Зима». 
Зима

Розгулялася зима.Дихнула морозцем. Розсипала жмені пухкого сніжку до самого горизонту.
Тихо стоять безлисті дерева. Безтурботно спить у_ барлозі вед-мідь. Сховався в норі працьовитий їжачок. Іноді майне між кущів пухнастенький хвостик лисеняти. Ось прискакала до_дупла білочка. Там у_ неї грибки і_ горішки. Стрімко перебіг лісову стежку зайчик. Тривожно йому.
Але скоро пригріє сонечко. Прийде весна. Життя в_лісі знову забуяє.
Далі учитель пропонує перейти до виконання наступного завдання. Учні читають подані варіанти  запису слів, вибирають той рядок, у якому у якому всі слова записані без помилок,  і поруч з ним у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». 

А  Зварник, віконичко, япониць, слоник, бесславний,      розтлумачити, стерти, причудовий.

   Б  Зварник, віконечко, япониць, слоник, безславний,   розтлумачити, стерти, причудовий.

   В  Зварник, віконичко, японець, слоник, бесславний,   розтлумачити, стерти, причудовий.

   Г  Зварник, віконечко, японець, слоник, безславний,   розтлумачити, стерти, пречудовий.

Коли учні виконають завдання, учитель просить перевірити свою роботу. Для цього він пропонує на дошці букву Г  правильного варіанту і просить дітей позначити + або –, чи правильно вони виконали завдання. 

На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки.

Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   
ПОУРОЧНЕ ПЛАНУВАННЯ

3 клас  1 півріччя

64 год. (4 год. х 16  тижд.)

	№ п/п
	Тема уроку
	Матеріал до уроку

	І. Повторення вивченого в 2 класі

	1
	Текст. Тема та головна думка тексту
	"Укр. мова",  ч. 1,

стор. 3, впр. 1- 4, 

д.з. впр. 5

	2
	Звуки та букви. Позначення звуків буквами на письмі
	"Укр. мова", ч.1,

впр. 6 - 9, 

дод. впр. 10, 

д.з. впр.11

	3
	Поняття орфограми. Орфограма «Велика літера». Орфограма слабкої позиції звука
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 12 - 15,

дод. впр. 16,

д.з. впр. 17

	4
	Основа слова та закінчення. Споріднені слова. Корінь слова
	"Укр. мова" , ч.1,

впр. 18 - 22,

д.з. впр. 23

	5
	Позиційні чергування звуків. Слабкі та сильні позиції голосних та приголосних звуків. Способи перевірки орфограм слабкої позиції звука 
	"Укр. мова",  ч. 1,

впр. 24 - 28,

д.з. впр. 29

	6
	Р.М. Мета висловлювання. Різновиди висловлювань за метою. Складання текстів-розповідей на підставі даного окремого  висловлювання
	

	7
	Узагальнення. Частини тексту-розповіді
	"Укр. мова",  ч. 1,

впр. 30 - 34,

д.з. впр. 34

дод. впр. 35

	8
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука відомими способами
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 36, 37,

д.з. впр. 38

	9
	Самооцінювання
	"Зошит з самооцінювання",

Картка  №1

	ІІ. Корінь як значуща частина слова. 

Перевірка орфограм слабких позицій звуків у коренях слів (узагальнення)

	10
	Аналіз завдань з самооцінювання.

Історичне чергування приголосних звуків [г] // [ж] у коренях споріднених слів
	"Укр. мова", ч. 1,

стор. 19,

впр. 40 - 43,

д.з. впр. 45,

дод. впр. 44

	11
	Історичне чергування приголосних звуків [к] // [ч]  та [х] // [ш] у коренях споріднених слів
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 46 - 49,
д.з. впр. 50

	12
	Р.М. Мета висловлювання. Нісенітниця.
	

	13
	Урахування історичного чергування у коренях слів під час добору споріднених слів
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 51 - 54,

д.з. впр. 55

	14
	Історичні чергування приголосних звуків у формах слова та поріднених словах
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 56 - 58,

д.з. впр. 59

	15
	Чергування приголосних звуків [г] // [з'], [к] // [ц'], [х] // [с'] у формах слова
	"Укр. мова", ч.1,

впр. 60 - 63,

д.з. впр. 63

	16
	Історичне чергування голосних звуків [о] // [і] у коренях споріднених слів та формах слова
	"Укр. мова", ч.1,

впр. 64 - 66,

д.з. впр. 67

	17
	Історичне чергування голосних звуків [е] // [і] у коренях споріднених слів та формах слова
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 68 - 71,

д.з. впр. 62

	18
	Р.М. Проблема добору відповідного слова під час побудови висловлювання з конкретною метою
	

	19
	Історичне чергування голосних звуків [e(]   // [і] у коренях споріднених слів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правилом  історичного чергування звуків
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 73 - 75,

д.з. впр. 76

	20
	Історичне чергування голосних звуків [e(]   // [і] у коренях споріднених слів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правилом  історичного чергування звуків
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 77 - 79,

д.з. впр. 80


	21
	Історичне чергування [е] // [(] у коренях споріднених слів та формах слова
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 81 - 84,

д.з. впр. 84

	22
	Історичне чергування голосних звуків [e(]   // [(] у коренях споріднених слів та формах слова. Перевірка орфограми слабкої позиції звука за правилом історичного чергування звуків
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 85 - 88,

д.з. впр. 89

	23
	Систематизація способів перевірки орфограм слабкої позиції звука


	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 90 - 92,

д.з. впр. 93

	24
	Р.М. Переказ тексту-розповіді, спрямований на виявлення послідовності подій та встановлення причинно-наслідкових зв’язків між подіями.
	

	25
	Перевірка орфограм слабких позицій відомими способами
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 94, 95

д.з. впр. 96, 97

	26
	Перевірка орфограм слабких позицій відомими способами
	"Укр. мова", ч. 1,

впр. 98, 99

д.з. впр. 100

	27
	Самооцінювання
	"Зошит з самооцінювання"

Картка з самооцінювання № 2

	28
	Перевірна робота № 1. Мовна тема
	

	ІІІ. Позиційне чергування звуків за твердістю-м’якістю.

Орфограма слабкої позиції звука «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним»

	29
	Аналіз завдань для самооцінювання.  

Перевірка орфограм слабкої позиції звука в коренях слів.  Орфограма «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким»
	"Укр. мова", ч. 2,

Стор. 3, впр. 1 - 5,

Д.з. впр. 5 (запис тексту)

	30
	Р.М. Стислий переказ тексту


	

	31
	Перевірка орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» за сильною позицією
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 6 - 8,

д.з. впр. 9

	32
	Перевірка орфограми «Позначення м’якого приголосного звука перед м’яким або пом’якшеним» за спеціальним правилом
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 10 - 13,

д.з. впр. 14

	33
	Систематизація орфограм слабкої позиції звука в корені слова
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 15 - 18,

д.з. впр. 19

	34
	Перевірка орфограм слабкої позиці звуків відомими способами
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 20, 21 

д.з. впр. 22

	35
	Самооцінювання
	"Зошит з самооцінювання"

Картка з самооцінювання № 3

	36
	Р.М. Текст-розповідь як бувальщина та вигадка
	

	37
	Перевірна робота № 2  Диктант
	

	ІV. Префікс і суфікс як значущі частини слова. 

Перевірка орфограм слабких позицій звуків у суфіксах та префіксах слів 

	38
	Аналіз завдань для самооцінювання.  

Префікс та суфікс як значущі частини слова 
	"Укр. мова", ч. 2,

стор. 15,

впр. 24, 25,

д.з. впр. 26

	39
	Послідовність визначення значущих частин слова. Урахування історичного чергування звуків під час визначення значущих частин слова 
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 27 - 30,

дод. впр. 31,

д.з. впр. 32

	40
	Визначення значущих частин слова
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 33 - 36,

д.з. впр. 37

	41
	Позиційне чергування звуків у суфіксах слів. Перевірка орфограм слабкої позиції звука у суфіксах -ник-, -ечк-, -иц- за сильною позицією звука
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 38 - 42,

д.з. впр. 43

	42
	Р.М. Роль інтонації під час побудови висловлювання


	

	43
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -еньк-, -ин- за сильною позицією звука
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 44 - 47,

д.з. впр. 48,

дод. 49

	44
	Позиційне чергування звуків у префіксах слів. Перевірка орфограм в префіксах ви-, від-, об-, під- за сильною позицією звука 
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 50 - 53,

дод. впр. 54

д.з. впр. 55

	45
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука  в префіксі без- за сильною позицією звука
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 56 - 59,

д.з. впр. 60

	46
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука  в префіксі роз- за сильною позицією звука 
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 61 - 65,

д.з. впр. 65 (запис тексту),

дод. впр. 66

	47
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -ець-, -ень- за правилом історичного чергування звуків
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 67 - 69,

д.з. впр. 70

	48
	Р.М. Спогади про події, що відбулися в класі


	

	49
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука в суфіксах -ен-, -ик-, -чик- за орфографічним словником
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 71 - 74,

д.з. впр. 75

	50
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука відомими способами в процесі письма 

Перевірна робота № 3. Аудіювання
	"Укр. мова", ч. 2,

впр. 76, 77,

д.з. впр. 78

	51
	Написання префіксу з-(с-) за спеціальним правилом 


	"Укр. мова", ч. 3,

 впр. 79 - 82,

дод. впр. 83,

д.з. впр. 84

	52
	Перевірна робота № 4. Списування
	

	53
	Написання префіксу з-(с-) за спеціальним правилом 


	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 85 - 88,

д.з. впр. 89

	54
	Р.М. Викладення змісту розповіді від імені одного з персонажів або від третьої особи.


	

	55
	Написання префіксів пре-, при-  за спеціальним правилом 


	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 90 - 92,

д.з. впр. 93

	56
	Систематизація способів перевірки орфограм слабкої позиції звука в основі слова
	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 94 - 96,

дод. впр. 97,

д.з. впр. 98

	57
	Перевірна робота № 5  Диктант 


	

	58
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука в основі слова в процесі письма.
	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 99 - 102,

д.з. впр. 103

	59
	Суфікс -ськ- (-зьк-, -цьк-) у словах-назвах ознак.
	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 104 - 106,

д.з. впр. 107

	60
	Перевірна робота № 6 Мовна тема 2
	

	61
	Р.М. Казка, оповідання як текст-розповідь


	

	62
	Перевірка орфограм слабкої позиції відомими способами.


	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 108 – 110,

д.з. впр. 111

	63
	Перевірка орфограм слабкої позиції відомими способами
	"Укр. мова", ч. 3,

впр. 112, 113 ,

д.з. впр. 114

	64
	Самооцінювання
	"Зошит з самооцінювання"

Картка з самооцінювання № 4


Перевірні роботи

3 клас, І семестр
	№ з/п
	Вид  перевірної  роботи
	 № уроку
	     Дата

	1. 
	Перевірка мовних знань і вмінь
	28
	

	2. 
	Диктант
	37
	

	3.
	Аудіювання 
	50
	

	4.
	Списування 

	52
	

	5
	Диктант
	57
	

	6.
	Перевірка мовних знань і вмінь
	60
	

	7.
	Діалог
	протягом півріччя
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